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 عدالت گمشده 
مالياتي

مذاكرات برجام محدود 
نخواهد بود

كابوس اينترنت ملي؛ اين بار از 
جنس چيني 

دو راهي افزايش حقوق يا 
انضباط مالي 

 به ياد 
آتش نشانان پلاسكو

در ايران براي دوراني طولاني، 
اس��تفاده از مناب��ع پاي��دار 
درآمدي ب��راي دولت ها در 
چارچوب برنامه ه��ا نبوده و 
هر جا كه مش��كلي به وجود 
آمده، پول نفت آن را پوشش 
داده است. با اين وجود نگاهي 
به ش��رايط ديگر كشورها و 
موقعيت��ي كه براي فع��الان اقتصادي ش��ان در نظر 
گرفته اند نش��ان مي دهد كه ما حتي در حوزه اي كه 
ماليات مي گيريم نيز نتوانسته ايم عملكرد قابل قبولي 
داشته باشيم. در ايران كارمندان، حقوق بگيران ثابت 
و فعالان اقتصادي شناسنامه دار اصلي ترين گروهي 
هس��تند كه ماليات خود را پرداخت مي كنند. اين در 
حالي است كه بس��ياري از مشاغل پولساز و بسياري 
از فعاليت هاي غير رسمي كه سود قابل توجهي را نيز 
نصيب صاحبانشان مي كنند از فهرست ماليات يا معاف 

هستند يا به شكل غيرواقعي ماليات مي پردازند.
نامشخص بودن سياست هاي اجرايي و سياست هاي 
حمايتي يكي از اصلي ترين معضلاتي است كه فعالان 
اقتصادي ايراني در سال هاي گذشته به طرق مختلف 
با آن رو به رو بوده اند. براي مثال ما در حوزه صادرات، 
با قوانين متناقض و عجيبي روبه رو هستيم كه هريك 
از آنها شرايط متفاوتي را رقم مي زنند. فرض كنيد يك 
توليدكنن��ده با اين تصور كه محص��ول خود را صادر 
خواهد كرد، كالايي را توليد مي كند و زماني كه آماده 
ارسال محصول مي ش��ود با خبر ممنوعيت صادرات 
مواجه مي شود. يعني تمام اين مدت كارهايي كه انجام 
ش��ده و بازاريابي هايي كه صورت گرفته هيچ عايدي 

براي فرد نداشته است.
از سوي ديگر يك توليدكننده بايد ماليات خود، محل 
توليد خود و تمام مواد اوليه و جابه جايي ها را پرداخت 
كند، در حالي كه همان فرد مي تواند با خريد و فروش 
خودرو و خانه، سودي بيشتر در كوتاه ترين زمان ممكن 

به جيب بزند و عملا ماليات خاصي نيز نپردازد.
نگاهي به كش��ورهاي موفق دنيا نش��ان مي دهد كه 
بس��ياري از آنها، ماليات س��تاني از توليد را يا متوقف 
كرده اند ي��ا آن را به حداقل رس��انده اند و حتي براي 
آنكه اقتصاد مولدش��ان رشد كند، تسهيلاتي را براي 
س��رمايه گذاران در نظ��ر مي گيرن��د. در مقابل براي 
افرادي كه قصد دارند با سفته بازي در اقتصاد فعاليت 
كنند محدوديت هايي لحاظ مي شود. ما در ايران اين 
روند را برعكس كرده اي��م و هرگز نيز گامي مثبت در 
جهت تغيير آن برنداشته ايم. صحبت از ماليات ستاني 
از عايدي سرمايه يا خودروهاي لوكس مي تواند مثبت 
باشد اما به شرط آنكه در مس��ير عدالت مالياتي گام 
برداشته ش��ود و با ثبت دقيق اطلاعات افراد، فشار از 
روي توليدكنندگان واقعي برداشته شده و تمركز به 

حوزه هاي غير مولد منتقل شود.

وضعي��ت اين روزهاي ب��ازار و 
سرمايه گذاران با چند ابهام روبرو 
شده اس��ت.يكي از مهم ترين 
مولفه هاي تاثيرگذار در بورس 
بودجه سال آتي بود كه بخشي 
از ابهام��ات آن برطرف ش��د. 
مس��اله ديگر برجام و تاثير آن 
روي پرتفوي سرمايه گذاران و 
شاخص بورس است. تقريبا تمامي فعالين اقتصادي منتظر 
اخبار وين هستند، بازار روي شك و دودلي قرار دارد. درحال 
حاضر دو سناريو پيش روي است؛ نخست اينكه در برجام 
يك توافق حاصل شود. سناريوي دوم نيز عدم توافق ميان 
ايران و كشورهاي ديگر است. اما اخبار منتشره مثبت بوده 
و احتمال توافق وجود دارد. با انجام توافق گروه هاي ريالي 
بازار همانند بانك ها مي توانند رشد بهتري داشته باشند و 
به نوعي ليدر بازار شوند. اثري كه لحظه اي در برجام اتفاق 
خواهد افتاد بعد از توافق ، قيمت دلار به سمت پايين كاهش 
مي يابد. به عقيده بنده قيمت دلار به كمتر از ۲۴ هزار تومان 
نمي رسد.   بانك مركزي نيز با سياست جديد خود قيمت 
دلار ب��ازار آزاد و نيمايي را به يكديگر نزديك مي كند، اين 
موضوع اثرمثبتي روي ش��ركت هاي صادرمحور خواهد 
داش��ت. در كوتاه مدت و پس از توافق برجامي اثر كاهش 
ادامه در صفحه 6 قيمت دلار را در... 

ش��بكه ملي اطلاعات طرحي 
بود كه در ابت��دا از آن با عنوان 
اينترن��ت ملي ياد مي ش��د اما 
با گذشت چند س��ال و تاكيد 
مس��وولان ح��وزه ارتباطات و 
فناوري اطلاع��ات، تا حدودي 
اين نگراني برطرف شد كه بنا 
نيس��ت حصاري ميان شبكه 
داخلي و اينترنت جهاني ايجاد كند. با وجود اين، هنوز هم 
مي توان تناقض هايي از گفتار مسوولان سياسي و ارتباطي 
كشور درباره ديدگاهشان از شبكه ملي اطلاعات پيدا كرد. 
براي مثال، محمدجواد آذري جهرمي -وزير وقت ارتباطات 
و فناوري اطلاعات- بارها تاكيد كرده بود: ما در شبكه ملي 
اطلاعات دنبال قطع ارتباط با دنيا نيس��تيم. اگر ايده هر 
كسي در كشور اين باشد كه چيزي به اسم »اينترنت ملي« 
ساخته شود، اصلا از نظر فني امكان پذير نيست. هيچگاه 
يك انديشكده با ظرفيت ۸۰ ميليون فكر از يك انديشكده 
با ظرفيت ۸ ميليارد فكر برتر نيست و كسي كه دنبال اين 
برود، خيانت است. در مقابل افراد ديگري ازجمله سيداحمد 
خاتم��ي -عضو ش��وراي نگهبان- معتقدند: مس��وولان 
خودشان اعتراف مي كنند كه ۸۰ درصد فضاي مجازي در 
اختيار امريكا است و اين يك واقعيت است. چيني ها قبل از 
ادامه در صفحه 6 ديگران اين را فهميدند و... 

دولت ه��ا در ايران هم��واره با 
افزاي��ش تورم س��الانه به طور 
م��داوم و ب��ا ني��ات گوناگون، 
اقدام به بالا ب��ردن نرخ حقوق 
و دس��تمزد كرده ان��د. دلايل 
ساختارهاي اجرايي براي اتخاذ 
يك چنين تصميماتي، جبران 
كاهش قدرت خريد كاركنان 
و كارگران، حفظ حداق��ل محبوبيت دولت با عنوان نهاد 
تثبيت كننده اقتصاد مل��ي و نيز گهگاه ايج��اد رونق در 
اقتصاد از طريق بالا بردن قسمت تقاضاي كل است. بايد 
توجه داشت در شرايط فعلي دولت از يك طرف با تبعات 
تحريم هاي اقتصادي و كسري بودجه روبروست و از طرف 
ديگر تحت تاثير تبعات منفي تورم دامنه دار ناشي از عوامل 
گوناگون مانند كاهش س��طح عرضه، كاهش دسترسي 
ب��ه ارز و درآمد ملي كه ناش��ي از تحريم هاي همه جانبه 
ظالمانه بالاخص از سال ۹۷ به بعد قرار دارد و عواملي مانند 
خشكسالي و هزينه هاي پاندمي كرونا از طريق مختلف 
بر كاهش كسري بودجه دولت و نيز تورم ناشي از قسمت 
كمبود عرضه افزوده است و از طرف ديگر كاركنان دولت 
نيز كه سهم بالايي از بودجه جاري براي پرداخت حقوق 
بدان ها صرف مي شود اعم از فرهنگيان كه قسمت بالايي از 
ادامه در صفحه 6 بدنه دولت را... 

5 سال گذش��ت، از آن روزي 
كه همه م��ا با خب��ر ويراني 
پلاس��كو و زي��ر آوار ماندن 
آتش نش��انان مات و مبهوت 
به دنبال روزن��ه اي براي فرار 
از س��رانجام تلخ اي��ن اتفاق 
بودي��م. 5 س��ال از روزي كه 
جان انسان هاي شريف قرباني 
بي توجهي و ندانم كاري مسوولاني شد كه هميشه بيش 
از آنكه مرد ميدان عمل باشند، خوب شعار مي دهند. 
5 سال از روزي كه آتش نشانان با بعض و گريه به دنبال 
پيدا كردن نش��اني از همكارانش��ان بودند كه زير آوار 
پلاس��كو مدفون ش��ده بودند. از روزي كه همكاران و 
برادرانشان را براي هميش��ه از دست دادند. يك آتش 
كوچك در س��اختماني با قدمت بيش از 5۰ س��ال به 
فاجعه اي ختم شد كه مي توانست نشود. اما با اي كاش ها 
نمي توان مانع از وقوع اتفاقات تلخي اينچنيني شد. اين 
در حالي است كه هنوز ساختمان هاي زيادي نه تنها در 
تهران كه در اكثر شهرهاي كشور به اندازه همان پلاسكو 
ناايمن و در معرض خطر هستند. هر لحظه ممكن است 
اتفاقي مشابه آن حادثه تلخ دوباره در گوشه اي از اين 
جغرافيا رخ بده��د، اما هيچ اراده اي براي جلوگيري از 
ادامه در صفحه 8 اين حوادث نيست.  

گزارش روز

نگاهي به ابعاد حمله ارتش يمن به تاسيسات ابوظبي

 اقتصاد پاشنه آشيل قدرت اقتصادي شوراي همكاري 
عماد حسيني|

 )ادنوك( ش��ركت نفت امارات متح��ده عربي اعلام كرد 
تلاش ها براي تضمين ارسال پايدار انرژي به مشتريان در 
حال انجام است. اين شركت در صفحه خود در توييتر تاكيد 
كرد براي تضمين ارسال پايدار سوخت به مشتريان خطوط 
جايگزين خود را فعال كرده است. به اعتقاد كارشناسان با 
وجود آنكه اقدام يمني ها نظامي � امنيتي بود، اما تاثيرات 
اقتصادي آن بيشتر از و پررنگ تر از تاثيرات سياسي، نظامي، 
امنيتي و حتي راهبردي آن است. سواي فرودگاه ابوظبي كه 
حمله به آن براي مدت قابل توجهي پروازها را در آن قطع 
كرد، منطقه مصفح امارات جنبه اقتصادي بسيار زيادي نه 

تنها براي امارات متحده بلكه براي منطقه دارد.
منطقه صنعتي مصفح يكي از مهم ترين مناطق صنعتي 
شيخ نش��ين ابوظبي محسوب مي ش��ود كه بسياري از 
شركت ها صنعتي از جمله شركت هاي خودرويي در آن قرار 
دارند. اينكه ارتش يمن كه از سال ۲۰1۹ هيچ نوع تهاجمي 
را عليه امارات متحده عربي انجام ن��داده بودند، در اولين 
تهاجم خود اين منطقه را مورد هدف قرار بدهند پيام هاي 
خاص به خود را دارد كه مي تواند نه تنها بر روند نظامي جنگ 

در يمن بلكه بر اقتصاد منطقه و حتي جهان تاثيرگذار باشد.
صرف آتش افزايش قابل توجه قيمت نفت و رس��يدن به 
ركورد بي س��ابقه اي در مقايسه با چند سال گذشته خود 
بيانگر اين تاثير گذاري اس��ت. ۲۷ دي م��اه دولت امارات 
متح��ده عربي از هدف قرار گرفتن 3 مخزن س��وخت در 
منطقه مصفح سخن گفت. مصفح يك منطقه صنعتي در 
حومه شهر ابوظبي و منطقه صنعتي اصلي اين شيخ نشين 
است، تعداد زيادي از شركت هاي خودرو سازي شعبه هاي 
خود را در اين منطقه ايجاد كرده اند. بندر مصفح دومين 
بندر بزرگ دولت امارات متحده عربي در آن واقع است كه 
يكي از مشهورترين مناطق تجاري و محل حضور و فعاليت 
بسياري از بازرگانان محسوب مي شود. به گفته كارشناسان 
بندر مصفح از سال ۲۰۰۰ به بعد نقش مهمي در توسعه 
امارات متحده عربي و كشورهاي اطراف داشته است. اين 
بندر در برگيرنده كانالي به طول 53 متر است كه مرزهاي 
شمالي، غربي و جنوبي منطقه را در بر گرفته و بعد از كانال 

سوئز طولاني  ترين كانال در منطقه محسوب مي شود.
مصفح با مس��احتي در حدود ۴۰ كيلومتر مربع به غير از 
فعاليت هاي صنعتي كه به آن مشهور است، بخشي از آن 

هم دفاتر تجاري است كه حضور بازرگانان و سرمايه گذاران 
به آن رونق بخشيده است. به گفته كارشناسان اين منطقه با 
توجه به فعاليت بيش از 35۰ شركت صنعتي در اين منطقه 
و حضور روزانه 3 هزار كارمند در آن به قطب اصلي صنعت 
ابوظبي تبديل ش��ده است. از اين  رو بخشي از هزينه هاي 
جنگ امارات متحده عربي در جنگ خود عليه يمن از اين 
منطقه تامين مي شود و همين امر شايد از ديدگاه ارتش 

يمن هم يكي از دلايل حمله بوده باشد. اين منطقه به پنج 
بخش ايكاد 1 تا ايكاد 5 تقسيم مي شود. در بخش ايكاد 1 
صنايع تخصصي و مهندسي سنگين فعاليت مي كنند. ايكاد 
۲ در بر گيرنده مجتمع هاي تخصصي و صنايع سبك و نيمه 
سنگين است. ايكاد 3 علاوه بر فعاليت صنايع سبك و نيمه 
سنگين برخي از شركت هاي بين المللي را هم در خود جاي 
ادامه در صفحه 6 داده است. 

مريم شاهسمنديسهراب رستمي كيافائزه طاهرينيما  نايينيانمهدي عليپور
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اعتراض 
آتش نشان ها

  اقتصاد 
 پاشنه آشيل 

 اهداف اقتصادي قدرت شوراي همكاري 
سفر  به كرملين

اين روزها تحليل هاي 
متع��ددي در خصوص 
سفر رييس جمهور ايران 
به روس��يه در رسانه ها، 
محافل ديپلماس��ي و 
ش��بكه هاي اجتماعي 
و  مط��رح مي ش��ود 
داده هاي اطلاعاتي متف��اوت و در برخي موارد 
متضادي نيز در خصوص آن مطرح مي ش��ود. 
اما سفر ابراهيم رييس��ي، رييس جمهور ايران 
به روس��يه با همه ابعاد و زواياي برآمده از آن در 
چارچوب مناسبات رو به رش��د دو كشور قابل 
تجزيه و تحليل است و با بررسي ابعاد گوناگون آن 
مي توان تصويري از چشم انداز مناسبات في مابين 
دو كشور دست يافت. اين سفر از اهميت بسيار 
بالايي به دليل ش��رايط منطقه و تهديداتي كه 
از سوي كش��ورهاي غربي متوجه روسيه شده، 
برخوردار است. اقدامات اخير ايالات متحده در 
قزاقستان و برخي ديگر از كشورهاي آسياي ميانه 
در كنار نزديك شدن گام به گام ناتو به مرزهاي 
روسيه در حقيقت شرايط امنيتي ناپايداري را براي 
روسيه ايجاد كرده است كه روسيه تلاش مي كند 
از طريق بهبود مناسبات ارتباطي با همسايگانش، 
فضاي تازه اي را براي خود ايجاد كند. تهديدات 
ناتو امريكا، از منظر روس ها ممكن است امنيت 
ملي اين كشور را به خطر بيندازد. در اين شرايط 
روس��يه به دنبال گزاره هايي است كه از طريق 
آن بتواند وزن سياسي و راهبردي خود در نظام 
بين الملل و منطقه افزايش دهد.اين سفر از چند 
بُعد و از چند زاويه در حوزه هاي امنيتي، سياسي، 
نظامي، اقتص��ادي و همكاري هاي منطقه اي 
قابل تعريف است. به دليل اينكه روسيه شريك 
مهم امنيتي و سياس��ي ايران تلقي مي ش��ود، 
همكاري هاي نظامي و امنيتي ايران و روس��يه 
مي تواند به شكل گيري يك بلوك منطقه اي 
براي مقاله با هژموني امريكا منجر شود. در واقع 
شرايط امروز نظام بين الملل به گونه اي است 
كه كشورها از طريق شكل دهي به بلوك هاي 
منطق��ه اي تلاش مي كنند، وزن سياس��ي و 
راهبردي خود را در سطح جهان افزايش دهند 
و ظرفيت هاي تازه اي را به نفع خود ايجاد كنند. 
اين گزاره دقيقا در خصوص ايران و روسيه نيز 
صدق مي كند. هم ايران و هم روسيه با تهديدات 
فزاينده ايالات متحده در حوزه هاي اقتصادي 
)با وضع تحريم ها(، امنيتي، نظامي و... روبه رو 
هس��تند و احس��اس مي كنن��د از دل بهبود 
مناسبات ارتباطي با يكديگر مي توانند سدي 
در برابر رويكردهاي تهاجمي امريكا ايجاد كنند. 
به همين دليل اين سفر را مي توان در حكم يك 
نقطه عطفي كه مي تواند مناسبات ارتباطي 
مهمي ميان ايران وروسيه از يك طرف و ايران، 
چين و روسيه از سوي ديگر شكل دهد به شمار 
آورد. اهميت تشكيل اين مثلث اثرگذار شامل 
ايران، روسيه و نهايتا چين آن است كه مجموعه 
وسيعي از توليدكنندگان مهم انرژي )ايران و 
روسيه( و همچنين مصرف كننده اصلي انرژي 
در جه��ان )چين( را در بطن خ��ود جاي داده 
است. قراردادهايي كه قرار است بين سران دو 
كشور يعني ابراهيم رييسي و ولاديمير پوتين 
امضا شود، مي تواند ارزش افزوده فراواني را به نفع 
ادامه در صفحه 2 ايران شكل دهد.  

نگاه روز

حسن هاني زاده



رييس جمهور با اشاره به جايگاه برجسته جمهوري 
اسلامي ايران و روسيه در منطقه اظهار كرد: همكاري 
و گفت وگوه��اي تهران و مس��كو در تقويت امنيت 
منطقه و ارتقاي س��طح روابط اقتص��ادي و تجاري 

موثر است.
آيت الله س��يد ابراهيم رييس��ي پيش از عزيمت به 
روس��يه در فرودگاه مهرآباد درباره اهداف اين سفر 
گفت: اين س��فر به دعوت رييس جمهور روسيه و در 
راستاي ارتقاي ديپلماس��ي همسايگي و منطقه اي 

انجام مي شود. 
رييس جمهور خاطرنش��ان كرد: به دنبال برقراري 
و تقويت ارتباط  با همه همس��ايگان به ويژه كش��ور 
روس��يه در حوزه هاي مختلف سياس��ي، اقتصادي 
و تجاري هستيم و اين س��فر مي تواند نقطه عطفي 
براي ارتقاء و تحكيم س��طح مناس��بات با روس��يه 
باشد. رييسي با بيان اينكه جمهوري اسلامي ايران، 
كشوري مستقل، مقتدر و صاحب نفوذ در منطقه و 
روسيه هم كش��وري مهم و با قدرت و داراي نفوذ در 
منطقه است، اظهار كرد: همكاري و گفت وگوهاي دو 
كشور مهم و داراي قدرت و نفوذ مي تواند در ارتقاي 
امنيت منطقه و روابط اقتصادي و تجاري موثر باشد. 
رييس جمهور با اش��اره به تقويت همكاري تهران و 
مس��كو در مجامع سياسي و اقتصادي منطقه اي،  به 
عضويت ايران در اجلاس ش��انگهاي اش��اره و اظهار 
كرد: در اجلاس شانگهاي همكاري هاي خوبي با همه 
كشورهاي به ويژه با روسيه خواهيم داشت. در رابطه 
با مساله اتحاديه اوراس��يا هم روسيه نقش محوري 
دارد و همكاري دو كش��ور در اين راستا مي تواند به 
گام هاي موثري در جهت ارتقاي مس��ائل تجاري و 

اقتصادي بينجامد. 
رييسي با بيان اينكه ايران و روسيه از منافع مشترك 
برخوردار هس��تند، گفت: وجود منافع مش��ترك و 
تعاملي بين تهران و مس��كو در منطقه امنيت س��از 
است و جلوي يكجانبه گرايي در دنيا را خواهد گرفت. 
همچنين تعامل و همكاري متقابل دو كشور مي تواند 
در وضعيت منطقه اي و بين المللي تأثيرگذار باشد. 
رييس جمهور با اشاره به وجود ظرفيت هاي گسترده 
همكاري بين تهران و مسكو در بخش هاي مختلف 
سياسي، اقتصادي و انرژي، خاطرنشان كرد: سطح 
كنوني همكاري تجاري و اقتصادي براي هيچ كدام 
از دو كش��ور رضايت بخش نيست و لازم است ارتقاء 
يافته و به سطح بسيار بالاتري برسد و اميدواريم اين 
سفر بتواند در جهت تامين منافع مشترك دو كشور 
ك��ه در عرصه منطقه اي و جهاني تأثيرگذار اس��ت، 
گام موثري را به همراه خود داشته باشد. خبرگزاري 
فرانسه در گزارشي درباره سفر سيد ابراهيم رييسي، 

رييس جمهور كش��ورمان به مسكو، آن را مهم ترين 
سفر رس��مي رييس��ي از زمان به قدرت رسيدن او 

برش��مرد و تصريح كرد كه از س��ال ٢٠١٧ تاكنون 
اين اولين باري اس��ت كه ي��ك رييس جمهور ايران 

به روسيه س��فر مي كند. خبرگزاري فرانسه در ادامه 
نوشت: مس��كو و تهران روابط سياسي، اقتصادي و 
سياس��ي قوي دارند و در سوريه نيز از متحدان بشار 
اس��د رييس جمهور اين كش��ور به ش��مار مي آيند. 
خبرگزاري رويترز نيز با اعلام س��فر رييس جمهور 
ايران به مس��كو كه از صبح ديروز )چهارشنبه( آغاز 
شده اس��ت، گزارش داد: ابراهيم رييسي همزمان با 
مذاكرات بر س��ر احياي برنامه جامع اقدام مشترك 
)برجام( و تلاش روس��يه براي كمك به حصول يك 
توافق ميان ايران و قدرت هاي جهاني به مسكو سفر 
كرده است. اين خبرگزاري همچنين به ارايه جزيياتي 
درباره محور رايزني هاي رييسي در جريان اين سفر 
پرداخت و افزود: بنابر اعلام كاخ رياس��ت جمهوري 
روسيه )كرملين(، ابراهيم رييسي و ولاديمير پوتين 
قرار است در ديدار با يكديگر درباره تمامي موضوعات 
مرتبط با همكاري ه��اي دوجانب��ه و احياي برجام 
گفت وگو كنند. رس��انه هاي صهيونيستي، ازجمله 
روزنامه هاي هاآرتص و تايمز آو اس��راييل خبر سفر 
آيت الله سيد ابراهيم رييسي به روسيه را منتشر و آن 
را مهم ترين سفر خارجي او از زمان روي كار آمدنش 

توصيف كردند.
همچنين خبرگزاري روس��ي تاس در گزارش خود 
درباره اين س��فر، اظهارات رييس جمهور كشورمان 
پيش از ترك تهران به مقصد مس��كو را منتشر كرد 
و نوش��ت: ابراهيم رييس��ي تاكيد كرد كه اين سفر 
نقطه عطفي در روابط سياس��ي، اقتصادي و نظامي 
دو كش��ور اس��ت و همكاري و گفت وگوهاي تهران 
و مس��كو در تقويت امنيت منطقه و ارتقاي س��طح 
روابط اقتص��ادي و تجاري موثر اس��ت. خبرگزاري 
اسپوتنيك هم در اين باره گزارش داد: ابراهيم رييسي 
و ولاديمير پوتين روساي جمهور ايران و روسيه روز 
١٩ ژانويه )ديروز، چهارش��نبه( در مسكو با يكديگر 
ديدار خواهند داشت و قرار است درباره همكاري هاي 
دوجانبه، شامل اجراي پروژه هاي مشترك در زمينه 
تج��اري و اقتص��ادي رايزني كنن��د. آنها همچنين 
درخصوص احياي برج��ام و اجراي كامل اين توافق 
بحث و تبادل نظر خواهند كرد. پايگاه خبري -تحليلي 
ميدل ايست اي در گزارش��ي سفر رييسي به مسكو 
و رايزني هاي او با همتاي روس خ��ود را براي آينده 
ايران مهم توصيف كرد و نوشت: از آنجايي كه ايران 
ب��ه دنبال راهي ب��راي دور زدن تحريم هاي امريكا و 
روابط اقتصادي و امنيتي اس��ت تا از فش��ار غرب در 
مذاكرات برجامي بكاهد، اين س��فر از اهميت قابل 
توجهي برخوردار است. از طرف ديگر، نياز روسيه به 
حفظ متحدان منطقه اي خود بر سر بحران اوكراين 

مي تواند كليدي در اين مذاكرات باشد.
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محيط باني كه از خود
دفاع كرده نبايد قرباني شود

معاون اول رييس جمهور با تاكيد بر لزوم اصلاح قانون 
دفاع محيط بانان، تصريح كرد كه بايد براي محافظت از 
طبيعت و محيط بان اين قانون دقيق تر شود. نمي شود 
متخلفي حين تخلف كشته شود و محيط باني كه از خود 
و طبيعت دفاع كرده قرباني شود. محمد مخبر با اشاره به 
اهميت فرابخشي مساله محيط زيست خاطرنشان كرد: 
محيط زيست يك بخش نيست. محيط زيست اساس 
حيات است و بي توجهي به آن ظلمي عامي و است . امروز 
روز هواي پاك است و دولت مصمم است گام هاي بلندي 
براي رفع اين مشكل بردارد و در اين راستا تصميمات 
خوبي گرفته شده است . حل معضل آلودگي هوا زمانبر 
اس��ت، اما با همت عمومي مي توان آن را حل كرد. وي 
ضمن تاكيد بر نقش مردم گفت: آحاد مردم بايد به حد 
توان از محيط زيست مراقبت كنند. اين مشكل به تنهايي 
و با تلاش دولت و مجلس و دستگاه هاي حاكميتي حل 
نمي شود و پايه اصلي خود مردم هستند. وي ادامه داد: 
دو نقش اصلي مردم رعايت و نظارت است. نظارت بايد 
هم بر حكومت و دستگاه هاي نظارتي باشد و هم بر خود 
مردم.  مخبر با اش��اره ب��ه ارزش بالاي كار محيط بانان 
افزود: در دوران جنگ منطقه حفاظت مش��خص بود 
اما در زم��ان فعلي ميدان جنگ با موانع حيات محيط 
زيست كل كشور است.لذا نمي شود كار محيط بانان را 
قيمت گذاري كرد. وي با تاكيد بر لزوم اصلاح قانون دفاع 
محيط بانان گفت: قانون دفاع از محيطبانان كافي نيست 
و بايد براي محافظت از طبيعت و محيط بان اين قانون 
دقيق تر ش��ود. نمي شود متخلفي حين تخلف كشته 
شود و محيط باني كه از خود و طبيعت دفاع كرده قرباني 
شود. مخبر درپايان ضمن اشاره به سختگيري مثبت 
سازمان حفاظت محيط زيست گفت: در بحث محيط 
زيست هيج دستگاهي نبايد بي توجهي كند. سازمان با 
سختگيري خود باعث حفاظت از جان انسان و محيط 
زيست مي شود. جان انس��ان ها و محيط زيست قابل 
معامله نيست. وي همچنين با اشاره به اقدامات مثبت 
در كنترل آلودگي هوا گفت: با توجه به اينكه ۶۰ درصد 
آلودگي هوا مربوط به منابع متحرك است، مي توان اين 
مشكل را حل كرد. همچنين ما بايد براي حل اين موضوع 

از امكانات دولت الكترونيك نيز استفاده كنيم.

   هيچ درخواست افزايش قيمتي 
بررسي نمي شود

معاون اول رييس جمهوري همچنين در جلسه ستاد 
تنظيم بازار با تاكيد بر اينكه بايد اقدامات انجام شده ستاد 
تنظيم بازار ب��راي فراواني اقلام، ثبات بازار و جلوگيري 
از گراني ها تا پايان س��ال جاري و به ويژه در ايام نوروز و 
ماه مبارك رمضان به صورت ويژه تر ادامه يابد تا شاهد 
هيچگونه افزايش قيمت و گران��ي در كالاهاي هدف و 
اقلام اساسي و نيازهاي مردم وجود نداشته باشد، گفت: 
با تلاش ها و اقدامات دولت علاوه بر تامين اقلام اساسي 
مورد نياز مردم در مرحله اي هستيم كه مي توانيم تبديل 
به صادر كننده و تامين كننده نيازهاي كشورهاي همسايه 
ش��ويم. وي تاكيد كرد: تا پايان س��ال درخواست هيچ 
افزايش قيمتي در ستاد تنظيم بازار بررسي نخواهد شد 
و دستگاه هاي ذيربط با اهتمام بيشتري در اين حوزه عمل 
نمايند. مخبر همچنين با تاكيد بر ضرورت هوشمند سازي 
شبكه توزيع و خدمات در بخش هاي مختلف تصريح 
كرد: هوشمند س��ازي تنها راه مبارزه با فساد، شفافيت 
اطلاعات و قطع شدن واسطه گري در كشور است. در اين 
جلسه كه وزراي صمت، جهاد كشاورزي، دادگستري، 
راه و شهرسازي، ارتباطات و فناوري اطلاعات، سخنگوي 
دولت و شهردار تهران حضور داشتند، وزارت راه گزارشي 
از وضع موجود و نيازمندي هاي بخش خدمات حمل بار 
برون شهري و همچنين اقدامات و سياست هاي حمايتي 
اتخاذ شده در كارگروه پايش وضعيت حمل و نقل كشور 
ارايه كرد. ش��هرداري تهران نيز در اين جلسه گزارشي 
از نرخ خدم��ات، ظرفيت ناوگان حمل و نقل عمومي و 
مدل هاي فعلي و پيش��نهادي در قيمت گذاري حمل 
و نقل درون ش��هري و جابه جايي مسافر در بخش هاي 
مختلف مترو، اتوبوس و تاكس��ي ارايه كرد. همچنين 
وزارت جهاد كش��اورزي گزارشي از آخرين اقدامات در 
حوزه شبكه هوشمند تجاري سازي كشاورزي و آماري از 
چگونگي توزيع هوشمند كالاهاي اساسي موردنياز مردم 
را به اطلاع اعضا رساند. در اين جلسه مقرر شد با افزايش 
ظرفيت شبكه توزيع هوشمند و همچنين مراكز و ميادين 
ميوه و تره بار تا پايان سال جاري اقلام مورد نياز مردم در 

سريعترين زمان و آسانترين راه به دست مردم برسد.

بازگشت به برجام
يك ضرورت است

وزير خارجه عم��ان در گفت وگويي به مذاكرات وين 
و آخرين تحولات روابط ايران و عربس��تان پرداخت. 
بدرالبوس��عيدي، وزير خارجه عمان در گفت وگو با 
روزنامه اخبار اليوم در پاس��خ به سوالي در خصوص 
مذاكرات وين و از سرگيري مذاكرات هسته اي و تاثير 
آنها بر اوضاع منطقه گفت: بازگشت به توافق هسته اي 
ميان ايران و مجموعه كشورهاي بزرگ يك ضرورت 
راهبردي مهم براي امنيت منطقه و جهان به ش��مار 
مي رود و ما بر اين باوريم كه اين مساله مي تواند مرحله 
جدي��د از همكاري هاي س��ازنده را در منطقه ميان 
طرف هاي مختلف ايجاد كند. وي گفت: با از سرگيري 
اين توافق مي توانيم اميدوار باشيم كه روابط منطقه اي 
و بين المللي گسترده تري را ايجاد كنيم و اين روابط 
مي تواند فرصت هاي بهبود و پيشرفت اقتصادي در 
س��طح دنيا را تقويت كند. البوسعيدي در خصوص 
نشست هاي اخيرا ايران و عربستان در بغداد و آيا مسقط 
جزئي از اين گفت وگوها بوده است و با توجه به اينكه 
كشور عمان مورد پذيرش هر دو طرف است آيا پيش 
از اين نشستي به ميزباني عمان ميان تهران و رياض 
برگزار شده است گفت: عربستان و جمهوري اسلامي 
ايران هموار دو كشور بزرگ هستند و ما با هردوي آنها 
همسايه هستيم بنابراين ما از اين تلاش ها حمايت 
مي كنيم و اميدواريم كه ثمر بخش و در راستاي تقويت 

امنيت و ثبات و شكوفايي در منطقه باشد.

مصوبات جديد
كميسيون تلفيق بودجه

سخنگوي كميسيون تلفيق مجلس گفت: بدهي هاي 
بانكي و مالياتي مربوط به طرح هاي برقابي و مطالبات 
پيمانكاران و مشاوران اين طرح ها از محل مطالبات 
وزارت نيرو و تواني��ر از دولت مابه تفاوت قيمت هاي 
تكليفي و تمام شده برق، به صورت جمعي - خرجي تا 
سقف ۱۰ ميليارد تومان قابل تسويه و تهاتر خواهد بود.

سخنگوي كميس��يون تلفيق بودجه ۱۴۰۱ گفت: 
به دول��ت اجازه داده مي ش��ود جه��ت تأمين مالي 
ش��بكه راه آهن و ايجاد خطوط ريلي م��ورد نياز اعم 
از قطار عادي و برقي و س��ريع السير و قطار شهري و 
تكميل پروژه هاي نيمه تمام در خطوط ريلي و بخش 
راهسازي با اولويت مناطق محروم و روستايي و اصلاح 
نقاط حادثه خيز در جاده ها، واردات خودرو سواري از 
محل ارز غيرصادراتي )خود يا ديگران( با نظارت بانك 
مركزي توسط بخش خصوصي اعم از اشخاص حقيقي 
يا حقوقي در سال ۱۴۰۱ به تعداد ۵۰ هزار عدد خودرو 
سواري و ۱۰ هزار عدد ماشين آلات سنگين معادن 
و راهس��ازي با تعرفه اي كه به تصويب هيات وزيران 

مي رسد، انجام شود.
زارع ادامه داد: طبق مصوبه كميسيون تلفيق به منظور 
توسعه اش��تغال زندانيان با همكاري بخش عمومي 
غيردولتي سود حاصل از سرمايه گذاري بخش عمومي 
غيردولتي در توسعه زندان ها جهت اشتغال زندانيان 
حين حبس پس از تأييد س��ازمان زندان ها مشمول 
ماليات با نرخ صفر شد. همچنين موافقت شد كه هزار 
ميليارد تومان اوراق مالي اس��لامي براي تجهيزات 
جمعيت هلال احمر منتشر ش��ود. اين در سقف ۸۸ 

هزار ميليارد تومان بودجه دولت خواهد بود.
وي ادامه داد: كميس��يون تلفي��ق تصويب كرد كه 
ش��هرداري هاي بالاي ۵۰۰ هزار نفر موظف هستند 
بابت صدور هر فقره پروانه ساختماني اعم از مسكوني 
و صنعت��ي و تجاري دو درصد عوارض ش��هرداري را 
از متقاضيان پروانه وصول كرده و به حس��اب درآمد 
عمومي در اختيار ني��روي انتظامي قرار دهند. كليه 
رده هاي بس��يج، پايگاه هاي مقاومت و س��الن هاي 
ورزشي و امدادي، پاسگاه ها و كلانتري ها و موزه هاي 
دفاع مقدس از پرداخت حق انشعاب آب و فاضلاب، 

برق و گاز معاف شدند.
زارع افزود: كليه واحدهاي آموزشي )مدارس دولتي(، 
وزارت آموزش و پ��رورش از پرداخت هزينه هاي آب 
و فاضلاب و برق و گاز در س��طح الگوي مصرف معاف 
ش��دند. همچنين نرخ چهار درص��د حقوق گمركي 
ب��راي كالاهاي اساس��ي همانن��د دارو، تجهيزات و 
ملزومات پزشكي و نهاده هاي كشاورزي ودامي كه در 
بودجه ۱۴۰۱، چهار درصد بود به يك درصد تقليل 
يافت چون مأخذ ن��رخ ورودي ما ارز ۲۳ هزار توماني 

شده است.
وي ادامه داد: ش��ركت هاي آب منطقه اي اس��تان ها 
و آب و برق خوزس��تان مكلف ش��دند از محل منابع 
داخلي خود و بخش��ي از اعتبارات تعادل بخش��ي و 
تغذيه مصنوعي در قالب وجوه اداره ش��ده نسبت به 
تأمين هزينه هاي خري��د و نصب كنترهاي حجمي 
و هوشمندسازي چاه هاي آب كشاورزي اقدام كنند. 
اصل و مبلغ تسهيلات پرداختي بدون دريافت سود 

بوده و به صورت اقساط است.
سخنگوي كميسيون تلفيق بودجه ۱۴۰۱ تأكيد كرد 
كه اين مصوبات كميسيون تلفيق است و بايد براي اجرا 
ش��دن ابتدا در صحن علني تصويب شده و سپس در 

صورت تأييد شوراي نگهبان اجرا خواهد شد.
زارع در پاس��خ به پرسش��ي درباره انتش��ار اخباري 
پيرامون برگزاري جلسه مشتركي بين رييس مجلس 
و معاون اول رييس جمهور درباره ارز ترجيحي گفت: 
جلس��ه اي بين رييس مجلس و دولت برگزار نشده 
است. قرار است كميته اي بين مجلس و دولت براي 
تعيين تكليف نرخ ارز ترجيحي تشكيل شود و موضوع 

حذف ارز ترجيحي مورد بررسي قرار گيرد.

وزير اقتصاد خبر داد 
گشايش مبادلات بانكي

ايران و روسيه
وزير امور اقتصادي و دارايي گفت: تس��هيل تبادلات 
ارزي و بانكي از ديگر محورهاي مذاكره بود كه در اين 
زمينه نكاتي مطرح كرديم و اميدواريم با تعاملات بانك 
مركزي در اين زمينه، سفر آقاي رييس جمهور شروع 
يك گشايش ويژه باشد. سيد احسان خاندوزي در بيان 
جزييات سفر رييس جمهور به روسيه اظهارداشت: با 
توجه به راهبردي بودن روابط جمهوري اسلامي ايران 
و روسيه يكي از محورهاي مهم ديپلماسي اقتصادي 
دولت س��يزدهم احياي اين ظرفيت ب��ود. وزير امور 
اقتصادي و دارايي با اشاره به اينكه براي موثرتر شدن 
سفر آقاي رييس جمهور ديروز بنده به همراه وزير نفت 
جلسات مقدماتي را با همتايان روسي برگزار كرديم، 
گفت: مذاكرات خوبي در حوزه تعاملات بالادس��تي 
نفت و مساله پتروپالايشگاه  ها انجام شد، همچنين در 
ارتباط با خط اعتباري ۵ ميليارد دلاري كه تاكنون ۲ 
پروژه نيروگاه سيريك و خط آهن اينچه برون را پوشش 
مي دهد نيز بحث شد. وي ادامه داد: سرعت تحولات 
پروژه هايي كه از خط اعتباري استفاده مي كنند قابل 
قبول نبود ك��ه تدابيري براي افزايش س��رعت اجرا 
اتخاذ ش��د. خاندوزي درخصوص پروژه هاي پيش رو 
با استفاده از خط اعتباري ۵ ميليارد دلاري، گفت: ۳ 
پروژه نيروگاهي ديگر و خط آهن رش��ت آستارا براي 
تكميل كريدور ش��مال به جنوب از سمت ايران براي 
استفاده از خط اعتباري مطرح شد و مورد توافق اوليه 
طرف روس هم قرار گرفت. عضو كابينه دولت سيزدهم 
افزود: در مورد خري��د ۲۰۰۰ لكوموتيو در قالب خط 
اعتباري نيز جلس��ه اي برقرار شد. خاندوزي در پايان 
گفت: تسهيل تبادلات ارزي و بانكي از ديگر محورهاي 
مذاكره بود كه در اين زمين��ه نكاتي مطرح كرديم و 
اميدواريم با تعاملات بانك مركزي در اين زمينه، سفر 

آقاي رييس جمهور شروع يك گشايش ويژه باشد.

رييس جمهور: 

درآمد جديد دولت از جيب پولدارها

منافع مشترك ايران و روسيه، امنيت ساز است

نرخ ماليات خانه هاي لوكس و ماشين هاي لاكچري نهايي شد

اهداف اقتصادي سفر  به كرملين

هرچند در اقتصاد ايران ماليات ستاني سبقه طولاني دارد 
اما در عمل با توجه به وابس��تگي طولاني مدت دولت به 
درآمدهاي نفتي، هرگز به حوزه مالياتي به شكل مستقل و 
جامع نگاه نشده و از اين رو وقتي در سال هاي گذشته بحث 
بر سر افزايش درآمدهاي مالياتي دولت مطرح شده، به نظر 
مي رسد هنوز در بخش مباني مشكلات و محدوديت قابل 

توجهي به جاي خود باقي است.
در سال هاي اخير در كنار بحث افزايش ماليات از درآمد، 
دولت تلاش كرده در ديگر حوزه ها نيز اقداماتي را انجام 
دهد، يكي از آنها بحث ماليات بر عايدي س��رمايه است 
و بح��ث ديگر ماليات س��تاني از خودروهاي لاكچري و 
خانه هاي لوكس يا به عبارت ديگر افزايش ميزان ماليات 
پرداختي اقش��ار ثروتمند. اين موضوع در بس��ياري از 
كشورهاي جهان نيز سابقه دارد كه دولت براي افزايش 
عدالت ماليات��ي، نرخ هاي تصاع��دي و پلكاني در نظر 
مي گيرد و در شرايطي كه بس��ياري از اقشار كم درآمد 
جامعه از پرداخت ماليات معاف هستند، اقشار ثروتمند 
با نرخ بالايي ماليات مي پردازند. با وجود آنكه در ايران نيز 
اين قانون وجود دارد اما با توجه به نرخ بالاي فرار مالياتي، 
در حالي كه كارمندان به شكل كامل ماليات مي پردازند، 
برخي گروه هاي ثروتمند از پرداخت ماليات فرار مي كنند. 
به دنبال اين اتفاق در سال هاي گذشته دولت و مجلس 
تلاش كرده اند برخي راه هاي ف��رار مالياتي را ببندند و 
براي پولدارها ماليات هايي جديد را وضع كنند. اين طرح 
در گام نخس��ت به بحث خانه هاي لوكس و خودروهاي 
لاكچري رسيده است. طرحي كه در ماليات امسال نيز 
در نظر گرفته شده و بود به نظر مي رسد كه در سال آينده 
نيز اعمال خواهد شد. در مسير اجراي امسال، سازمان 
امور مالياتي از چند روز قبل اعلام كرد كه مشمولان براي 

مشاهده ميزان مالياتي كه بايد بپردازند به سايت سازمان 
امور مالياتي مراجعه كنند. بر اساس قانون بودجه ۱۴۰۰ 
خودروهاي يك تا ۱.۵ ميليارد توماني، نس��بت به مازاد 
يك ميليارد تومان، مشمول يك درصد ماليات سالانه 
مي ش��وند. اين درصد براي خودروهاي تا س��ه ميليارد 
توماني، نسبت به مازاد ۱.۵ ميليارد تومان، معادل ۲ درصد 
است. دارندگان خودروهاي تا ۴.۵ ميليارد تومان نسبت 
به مازاد سه ميليارد تومان، بايد ۳ درصد ماليات پرداخت 
كنند. اين درصد براي خودروهاي بيش از ۴.۵ ميليارد 
تومان، براي مازاد اين مبلغ، معادل ۴ درصد است. نكته اي 
كه كمتر در مورد اين قانون مورد توجه واقع شده اين است 
كه ماليات خودرو، شامل مجموع ماشين هايي مي شود كه 
به نام هر فرد و افراد تحت تكفل كمتر از ۱۸ سال او باشند. 
بر اساس قانون بودجه سال ۱۴۰۰ و لايحه بودجه سال 
آينده، مالكان بايد براي انواع خودروهاي سواري و وانت 
دو كابين كه به نام خودشان و فرزندان كمتر از هجده سال 
و محجور تحت تكفل آنهاست، ماليات پرداخت كنند. 
البته به شرطي كه مجموع ارزش خودروها، بيش از يك 

ميليارد تومان باشد.
در بررسي لايحه بودجه سال آينده نيز كميسيون تلفيق 
به اعدادي نزديك با طرح امسال رسيده است. خودرو تا 
س��قف يك ميليارد تومان مشمول ماليات نخواهد شد. 
ماليات خودرو تا مبلغ يك ميليارد و ۵۰۰ ميليون تومان 
نسبت به مازاد يك ميليارد تومان شامل ماليات يك درصد، 
تا مبلغ ۳ ميليارد تومان نسبت به مازاد يك ميليارد و ۵۰۰ 
ميليون شامل ماليات ۲ درصد مي شود. تا مبلغ ۴ ميليارد و 
۵۰۰ ميليون تومان نسبت به مازاد ۳ ميليارد تومان شامل 
ماليات ۳ درصد و نسبت به مازاد ۴ ميليارد و ۵۰۰ ميليون 
تومان ماليات ۴ درصد ش��امل مي شود. برخلاف تصور 

ابتدايي، تعداد خودروهاي با قيمت بالاي يك ميليارد تومان 
و همچنين خانوارهايي كه مجموع خودروهايشان بالاتر 
از يك ميليارد تومان مي شود چندان نيز پايين نيست و 
دولت مي تواند از اين محل درآمدي قابل توجه كسب كند.

رييس سازمان امور مالياتي چند روز قبل با اشاره به دريافت 
ماليات از خودرو و خانه هاي لوكس اظهاركرد: افرادي كه 
ارزش خودروي آنها بالاي يك ميليارد تومان اس��ت، بر 
اساس جدولي نس��بت به مازاد يك ميليارد بايد ماليات 
بدهند؛ با تعاملي كه با پليس راهور داش��تيم، اطلاعات 
۱۷.۵ ميليون خودروي سواري و دوكابين دريافت شد. 
آيين نامه اين ماليات كمتر از ۲۰ روز پيش ابلاغ ش��ده 
اس��ت و در همين مدت اقدامات خوب��ي صورت گرفته 
است. رييس سازمان امور مالياتي افزود: طبق محاسبات 
انجام شده ۵۵۰ هزار خودرو مشمول ماليات شدند، جمع 
ماليات محاسبه شده نيز ۵۶۰۰ ميليارد تومان است. براي 
دريافت اين مالي��ات به مالكان آنها پيامك مي دهيم كه 
پرداخت كنند و اگر پرداخت نكنند، در زمان نقل و انتقال 
خودرو بايد مفاصا حساب مالياتي را پرداخت كنند. همين 
روال در رابطه با خانه هاي لوكس نيز اجرايي مي ش��ود. 
واحدهاي مسكوني و باغ ويلاهاي گران قيمت تا سقف 
۱۰ ميليارد تومان معاف از ماليات است. نسبت به مازاد ۱۰ 
ميليارد تا ۱۵ ميليارد تومان ماليات يك در هزار، نسبت 
به مازاد ۱۵ ميليارد تومان تا ۲۵ ميليارد تومان ماليات دو 
در هزار را بايد پرداخت كنند. از واحدهاي مسكوني و باغ 
ويلاهاي گران قيمت نسبت به مازاد ۲۵ ميليارد تومان 
تا ۴۰ ميليارد تومان س��ه در هزار و نسبت به ۴۰ ميليارد 
تومان تا ۶۰ ميليارد تومان ۴ در هزار و نسبت به مازاد ۶۰ 
ميليارد تومان به بالا ۵ در هزار ماليات گرفته خواهد شد. 
رييس سازمان امور مالياتي نيز در اين زمينه گفته: به دنبال 

آن هستيم كه اطلاعات لازم را از وزارت راه و شهرسازي، 
شهرداري، وزارت كشور، دريافت كنيم. البته اطلاعاتمان 
كامل نيست، بر اين اس��اس پايگاه اطلاعاتي سازمان بر 
اس��اس ماده ۱۸۷ قانون ماليات هاي مستقيم كه خريد 
و فروش خانه در دفترخانه ها ثبت مي شود، اطلاعات آن 
ارسال شده و آنهايي كه قيمت ارزش بالاي ۱۰ ميليارد 
تومان دارند را شناس��ايي كرديم، اما هنوز كامل نيست 
و بايد تا پايان مهلت قانوني ثبت نام در س��امانه املاك و 
اس��كان براي خوداظهاري منتظر ماند. به اين ترتيب به 
نظر مي رسد شرايط براي دريافت ماليات از خودروهاي 
لاكچ��ري فراهم تر از خانه هاي لوكس باش��د و احتمالا 
براي تكميل اطلاعات مورد نياز دولت بايد همكاري چند 
دستگاه را در سال آينده مطالبه كند. جدا از قانون گذاري 
در اين زمينه، بحث نحوه قيمت گذاري نيز اهميت فراواني 
دارد. اينكه كدام نهاد مشخص مي كند كه آيا قيمت يك 
خودرو بالاتر از يك ميليارد تومان خواهد بود يا خير محل 
بحث است. هرچند مسوولان وعده داده اند كه قيمت هاي 
محاس��به اي احتمالا پايين تر از نرخ بازار خواهند بود اما 
اينكه اين مبنا تا چه حد مورد پذيرش جامعه قرار بگيرد، 

قطعا محل بحث است.
از سوي ديگر، با توجه به نرخ قطعي احتمالا در حوزه عدالت 
مالياتي نيز مشكلاتي به وجود خواهد آمد. براي مثال اگر 
قيمت خودرويي 99۰ ميليون تومان اعلام شود از پرداخت 
ماليات معاف خواهد بود ولي اگر تنها ۱۰ ميليون تومان 
بالاتر برود ش��امل ماليات مي شود. ايجاد نظم در فاصله 
محدود ميان نرخ ها احتمالا يك��ي ديگر از چالش هايي 
خواهد بود كه هرچند در بودجه امسال نيز لحاظ شده اما 
در صورت جدي تر شدن اجراي اين اصل مالياتي، در سال 

آينده بيشتر خود را نشان مي دهد.

به همين دليل به نظر مي رسد، پيامدهاي اين سفر و 
حضور ابراهيم رييسي در مجلس دوما و سخنراني در 
ساختار پارلمانتاريستي روسيه، مي تواند مثلثي شامل 
ايران، چين و روس��يه را ش��كل دهد. مثلثي كه قادر 
است در آينده اثرات فراواني را در سطوح منطقه اي و 
بين المللي به جاي بگذارد. اين بلوك منطقه اي در آينده 
مي تواند محور مهمي براي همكاري هاي اقتصادي و 
افزايش جايگاه ايران به عنوان كريدور شمال - جنوب 
منجر ش��ود. به همين دليل اين سفر را مي توان يكي 
از مهم ترين سفرهاي اس��تراتژيك در سطح منطقه 
ارزيابي كرد، چرا كه طي ۲دهه آينده تصويري از بهبود 

مناسبات ارتباطي ميان اين كشورها را ارايه كند. در اين 
ميان برخي از تحليلگران تلاش مي كنند ارتباطي ميان 
سفر رييسي به روسيه با مذاكرات هسته اي كشورهاي 

۱+۴ و امريكا ايجاد كنند. 
طبيعي اس��ت، نزديكي راهبردي به چين و روس��يه 
به عنوان ۲عضو اصلي ش��وراي امنيت س��ازمان ملل 
متحدد، همچنين دو عضو مهم مذاكرات هس��ته اي 
اثرات مستقيم و غيرمس��تقيمي بر مذاكرات خواهد 
داش��ت. بهبود مناس��بات ارتباطي وزن اي��ران را در 
صحنه مناسبات جهاني ارتقا مي دهد و ميدان ابتكار 
عمل تازه اي را به نفع ايران ايجاد مي كند. هر دو كشور 

روس��يه و چين تلاش مي كنند تا يك خروجي قابل 
قبول در مذاكرات هسته اي وين ايجاد  كنند و مذاكرات 
هس��ته اي به س��رانجام مطلوبي ختم ش��ود. بهبود 
همكاري هاي مش��ترك ايران با روسيه، ايران با چين 
و... مي تواند نوعي توازن را در مذاكرات ايجاد كند و در 
برابر زياده خواهي هاي ايالات متحده، ايستادگي هاي 

بيشتري صورت گيرد.
از س��وي ديگر ايران به دنبال بي اثر س��اختن اثرات 
تحريم هاي اقتصادي اس��ت. روس��يه ني��ز به دنبال 
محدود ساختن حركت پيش رونده غرب به مرزهاي 
خود است. بهبود مناس��بات ارتباطي ايران با روسيه 

بدون ترديد، بخش��ي از حجم اين فش��ارها را كاهش 
خواهد داد و به دو كش��ور كمك مي كند تا با تكيه بر 
ظرفيت هاي مش��ترك به گونه اي برنامه ريزي كنند 
كه اثرات تحريم هاي اقتص��ادي ايالات متحده عليه 
ايران تا حد زيادي كاهش پيدا كند. از منظر اقتصادي 
اما بدون ترديد، بهبود مناسبات به نفع رشد صادرات 
ايران اس��ت. ايران مي تواند در حوزه هاي كشاورزي، 
گردشگري، صنعت و... بازارهاي صادراتي مهمي را در 
روسيه به دست آورد؛ ضمن اينكه مي تواند بخشي از 
نيازهاي خود با تجهيرات، ماشين آلات صنعتي و... را 

نيز از روسيه تامين كند.

ادامه از صفحه اول

تأكيد بر عدم محدوديت در گس��ترش روابط ايران و روسيه و دستور كار گسترده پيش روي تهران و مسكو از جمله 
محورهاي مطرح شده در ديدار آيت الله رييسي و ولاديمير پوتين بود.  سيد ابراهيم رييسي، رييس جمهوري اسلامي 
ايران روز گذشته در ديدار با ولاديمير پوتين رييس جمهور روسيه، با اشاره به نقش تاثيرگذار دو قدرت ايران و روسيه در 
منطقه و جهان گفت: هيچ محدوديتي براي توسعه روابط با روسيه نداريم و روابط ممتاز تهران-مسكو در تراز مناسبات 
راهبردي است و ارتقا نيز خواهد يافت.  رييسي ادراك مشترك دو كشور در مسائل منطقه اي و بين المللي را زمينه ساز 
همكاري هاي مش��ترك خواند و گفت: روابط ايران و روسيه در مسير مناسبات راهبردي قرار دارد.  رييسي تعامل 
حداكثري با كشورهاي همسايه و هم پيمان را جزو اولويت هاي سياست خارجي جمهوري اسلامي ايران توصيف و 
خاطرنشان كرد: تقويت همكاري هاي دوجانبه ايران و روسيه، موجب رونق اقتصاد دو كشور و باعث افزايش امنيت منطقه 
و جهان خواهد شد.  رييس جمهور با تاكيد بر اينكه همكاري ايران با دولت هاي مستقل، فارغ از تحولات بين المللي 
گسترش مي يابد، مبارزه با تروريسم و قاچاق سازمان يافته مواد مخدر را از محورهاي همكاري مشترك دانست و گفت: 
تجربه موفق همكاري عليه تروريسم در سوريه مي تواند در قفقاز و افغانستان هم به كار گرفته شود.  رييس جمهور با 
تاكيد بر تغييرناپذيري مرزها در قفقاز و حاكميت ملي و ژئوپلتيك منطقه، به ضرورت همكاري براي توسعه اقتصادي 
منطقه اشاره كرد و گفت: نفوذ ناتو با هر پوششي در قفقاز و آسياي مركزي تهديد كننده منافع مشترك كشورهاي 
مستقل است.  آيت الله رييسي تنها راه ثبات و امنيت پايدار در افغانستان را تشكيل دولت فراگير با حضور همه اقوام و 
گروه ها دانست و خطاب به همتاي روس خاطرنشان كرد: ما از ۴۰ سال گذشته همانند شما در برابر امريكا ايستاده ايم.  
وي همكاري ايران و روسيه در مبارزه با تروريسم در سوريه را يك تجربه موفق خواند و ضمن تاكيد بر حفظ تماميت 
ارزي سوريه گفت: حاكميت كامل دولت مركزي بر همه سرزمين و مرزهاي بين المللي سوريه، تنها راه تامين امنيت 
در سوريه است و چرخه باطل جابه جايي اشغالگر با تروريست و بالعكس در سوريه بايد متوقف شود. رييس جمهور روند 
آستانه را چارچوب مناسبي براي حل ديپلماتيك مساله سوريه توصيف كرد. همچنين ولاديمير پوتين رييس جمهور 
روسيه نيز در اين ديدار گفت: از طرف من سلام و آرزوي سلامتي براي رهبر معظم انقلاب را به ايشان منتقل كنيد.  
وي ادامه داد: از زمان تحليف جناب عالي، ما در تماس دايم هستيم اما در هر صورت ويديوكنفرانس يا تماس تلفني 
نمي تواند جاي ديدار حضوري را بگيرد. از ديدار شما بسيار خرسندم. مي توانيم بگوييم دستوركار وسيعي را پيش رو 
داريم.  رييس جمهور روسيه تاكيد كرد: حمايت هاي ايران و روسيه به عبور از تهديدات تروريستي در سوريه كمك كرد. 
اوضاع در افغانستان مورد توجه ويژه دو طرف بود و من مايلم اين موضوعات مهم مورد رايزني قرار گيرند و نظر جناب  عالي 

را جويا شوم.  بنابر اين گزارش، در اين ديدار، طرفين تاكيد كردند كه مشكل اصلي جهان، دوري از معنويت است.

روابط ايران و روسيه در مسير راهبردي 
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در هفت ماه اول سال معادل 755 هزار ميليارد تومان به 
حجم مانده تسهيلات بانك هاي كشور اضافه شده كه 
به معناي رشد 3495 ميليارد توماني مانده تسهيلات 
اس��ت. از سوي ديگر، ميزان 877 هزار ميليارد تومان 
به حجم س��پرده هاي كشور اضافه شده كه به معناي 
رش��د روزانه 4342 ميليارد تومان مانده سپرده هاي 
كشور بوده است.  ميزان سپرده ها و تسهيلات بانكي 
تا پايان مهرماه س��ال جاري نس��بت به سال گذشته 
معادل 45 و 4۶.۶ درصد افزايش يافته است. براساس 
گزارش بانك مركزي از وضعيت كل مانده سپرده ها و 
تسهيلات ريالي و ارزي بانك ها و موسسات اعتباري 
به تفكيك استان در پايان مهرماه سال جاري، مانده 
كل سپرده ها به رقم 4839 هزار و 4۰۰ ميليارد تومان 
رسيده است كه نسبت به مقطع مشابه سال قبل و پايان 
سال گذشته معادل 45 و 24.9 درصد افزايش را نشان 
مي دهد. همچنين، بالاترين مبلغ سپرده ها مربوط به 
استان تهران با مانده 2589 هزار و ۱۰۰ ميليارد تومان 
و كم ترين مبلغ مربوط به استان كهگيلويه و بويراحمد 
معادل ۱2 ه��زار و 7۰۰ ميليارد تومان اس��ت. علاوه 
براين، مانده كل تس��هيلات در اين زمان 3547 هزار 
ميليارد تومان است كه نسبت به مقطع مشابه سال قبل 
و پايان سال گذشته معادل 4۶.۶ و 27 درصد افزايش 
داشته است. بيشترين مبلغ تسهيلات نيز مربوط به 
اس��تان تهران با مانده 2254 هزار ميلي��ارد تومان و 
كم ترين مبلغ مربوط به استان كهگيلويه و بوير احمد 

معادل ۶۱2 هزار ميليارد تومان است.
براين اساس تهران با 2589 هزار ميليارد تومان سپرده 
سهم 53.5 درصدي از كل سپرده هاي 4839 همت 
كشور داشته اس��ت. همچنين با 2254 هزار ميليارد 
تومان تسهيلات از كل تسهيلات 3547 همت سهم 
۶3.5 درصدي داش��ته است. اين نكته نشان مي دهد 
كه دو س��وم خدمات مالي، گ��ردش پول و نقدينگي 
متعلق به بانك هاي تهران است. نسبت تسهيلات به 
سپرده ها بعد از كسر سپرده قانوني 8۱.4 درصد است 
كه نسبت به مقطع مشابه سال قبل و پايان سال قبل، 

به ترتيب ۱.۶ و ۱.2 درصد افزايش را نشان مي دهد كه 
نسبت مذكور در اس��تان تهران 95.3 درصد و استان 
كهگيلويه و بويراحمد ۱۰۶.2 درصد است. يكي از علل 
مهم بالا بودن رقم تسهيلات و سپرده ها در استان تهران 
استقرار دفاتر مركزي بسياري از شركت ها و موسسات 
توليدي ساير استان ها در اس��تان تهران بيان شده و 
عمده فعاليت هاي بانكي آنها از طريق شعب بانك ها و 

موسسات اعتباري استان تهران انجام مي شود.

    بدهي خارجي ايران چقدر است؟
طبق گزارش هاي رسمي ميزان بدهي خارجي ايران در 

پايان سه ماه ابتدايي امسال به 8.7 ميليارد دلار رسيده 
كه با احتساب معوقات بيش از ۱۰ ميليارد دلار مي شود.

بدهي خارجي درواقع ش��امل تس��هيلات و وام هاي 
دريافتي خارجي پرداخت نشده و تعهدات به سازمان ها 
و نهاده��اي بين المللي مانند بانك جهاني اس��ت كه 
گزارش مركز آمار ايران نشان دهنده نوسان اين بدهي 

در فاصله سال هاي ۱392 تا سال جاري است.
براساس اين گزارش ميزان بدهي خارجي ايران در سال 
۱392 حدود ۶.۶ ميليارد دلار بوده كه از اين رقم 777 
ميليون دلار بدهي كوتاه مدت و 5.8 ميليارد دلار ديگر 
بدهي ميان مدت و بلندمدت است.در فاصله اين سال ها 

ميزان بدهي خارجي ايران در سال ۱395تا ۱397 رقم 
بالاتري ثبت شده اس��ت كه براي سال ۱395 حدود 
۱۰.2 ميليارد دلار و س��ال بع��د ۱۰.3۶ ميليارد دلار 
گزارش شده است. اما در سال ۱39۶ بيشترين ميزان 
بدهي خارجي ايران با ۱2.2 ميليارد دلار گزارش شده 
كه 4.2 ميليارد دلار آن بدهي كوتاه مدت و 7.9 ميليارد 
دلار بدهي ميان مدت و بلندمدت اس��ت.اما در سال 
۱398 و ۱399 نيز ميزان بدهي خارجي ايران بيش از 
9.۱ ميليارد دلار بوده و در پايان سه ماه اول امسال به 
8.7 ميليارد دلار گزارش شده ولي با احتساب معوقات 

به حدود ۱۰.۶ ميليارد دلار مي رسد.
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كنترل تورم و تحول نظام بانكي 
را با جديت پيگيري مي كنيم

رييس كل بانك مركزي با تاكيد بر لزوم تحول در نظام 
بانكي و كنترل تورم گفت: اص��لاح قوانين و مقررات 
بانكي در راستاي تسهيل دسترسي مردم به خدمات 
بانك ه��ا در دس��تور كار جدي بانك مركزي اس��ت. 
»علي صالح آبادي« در اولين نشس��ت هم انديش��ي 
با صاحبنظ��ران اقتصادي گفت: هدايت تس��هيلات 
بانكي به س��مت بخش هاي مولد در حوزه اقتصادي؛ 
اولويت كنوني شبكه بانكي بايد باشد و با اصلاح نظام 
بانك��داري و ايجاد تحول در آن و نيز توجه بيش��تر به 
اصول بانكداري اسلامي بايد در اين مسير گام برداريم.

پرداخت تسهيلات خرد به مردم بر اساس اعتبارسنجي 
و نياز كمتر به طي تشريفات موجود توسط بانك ها بايد 
انجام شود.كفايت سرمايه بانك ها، اصلاح ناترازي نظام 
بانكي در كنار عدالت بانكي و تحول در فرآيندها از ديگر 
مباحث مورد پيگيري بانك مركزي در راستاي اصلاح 
نظام بانكي با هدف كنترل خلق پول و نقدينگي است. 
مديريت ريسك يكپارچه در بانك ها، نظارت هوشمند 
بانك مركزي بر سيستم بانكي، لزوم ورود ارز حاصل از 
صادرات به چرخه اقتصادي كشورو راهكارهاي موجود، 
تعريف ابزارهاي جديد در سيستم بانكي، لزوم توجه به 
حكمراني ريال و تاكيد بر عدم استقراض دولت از بانك 
مركزي از جمله مهم ترين موارد مطرح ش��ده توسط 
صاحبنظران اقتصادي در اين جلسه بود. رييس جمهور 
دوشنبه اين هفته در نشستي با تيم اقتصادي دولت و 
مديران عامل بانك هاي خصوصي و دولتي پنج دستور 
ويژه ب��ه مديران نظام بانكي صادر ك��رد. بازنگري در 
نظامات و مقررات بانكي به نفع مردم و اجراي عدالت 
از جمله دس��تورات رييس جمهور به مديران ارش��د 
بانكي بود كه از آنها خواس��ت حداكثر تا پايان س��ال 
كارگروهي به منظور بازنگ��ري در نظامات و مقررات 
بانكي توسط بانك مركزي تشكيل شود و اعلام نتيجه 
كند. سخت گيري بر بدحساب هاي حرفه اي، تسهيل 
پرداخت وام به مردم و اعتبارسنجي در ارايه تسهيلات 
خُرد به آنها به جاي وثيقه و ضامن، واگذاري بنگاه هاي 
توليدي تمليك ش��ده توس��ط بانك ها و راه اندازي يا 
واگذاري سريع واحدهاي تملك شده توليدي از ديگر 

فرامين رييس جمهور در اين نشست بود.

ميزان معوقات بانك هاي 
قرض الحسنه كمتر از دو درصد است

وزير امور اقتصادي و دارايي، بانك هاي قرض الحسنه 
را جزو كم مشكل ترين بانك هاي كشور برشمرد و 
فعاليت اي��ن بانك ها را مثبت ارزيابي كرد.س��يد 
احسان خاندوزي ميزان پايين معوقات بانكي را در 
بانك هاي قرض الحس��نه كمتر از دو درصد عنوان 
ك��رد و گفت: در اين بانك ها حت��ي كمتر از يك و 
نيم درصد هم گزارش ش��ده كه اين خود گوياي 
عملكرد مطلوب فعاليت هاي قرض الحسنه اي است.

همچنين اين بانك ها بايد افزايش سرمايه داشته 
باشند و توان تسهيلات دهي آنها نيز بالا برود.وزير 
امور اقتصادي و دارايي ميزان تسهيلات پرداختي 
اين بانك ها را بالا و مبلغ تسهيلات را خرد اعلام كرد 
و اظهار داشت: خرد بودن تسهيلات اصلي اساسي 
مبني بر اعتماد بانك و مشتريان به همديگر است. به 
گفته وي با توجه به ميزان تورم گذشته، بايد سقف 

تسهيلات قرض الحسنه نيز افزايش يابد.

اصلاح جدي نظام بانكي علاج 
مشكلات ساختاري اقتصاد كشور است
اس��تراتژيك  بررس��ي هاي  مرك��ز  ريي��س 
رياس��ت جمهوري، اص��لاح جدي نظ��ام بانكي و 
بازآرايي ساختار تس��هيلات دهي بانك ها را تقريبا 
فصل مشترك اغلب نسخه ها براي علاج مشكلات 
ساختاري اقتصاد كشورمان دانست و براي مشاركت 
در پياده س��ازي توصيه هاي رييس جمهور در اين 
باره اع��لام آمادگي كرد.محمدص��ادق خياطيان 
افزود: اصلاح جدي نظام بانكي و بازآرايي س��اختار 
تسهيلات دهي بانك ها تقريبا فصل مشترك اغلب 
نسخه ها براي علاج مشكلات س��اختاري اقتصاد 
كشورمان است. ساختار تامين مالي در اقتصاد ايران 
عمدتا بانك محور است و سهم كمتري از تامين مالي 
صنايع از بازار س��رمايه انج��ام مي گيرد. وضع كلي 
نظام تسهيلات و اعتبارات بانكي، تاثيري مستقيم 
بر متغيرهاي كلان اقتصادي كشور دارد. بر همين 
اساس، اصلاح ساختاري در نظام بانكي، پيش نياز 
اصلي هر اقدام اصلاحي بزرگ در حوزه اقتصاد كلان 
و حركت به سوي عدالت محوري است. از اين نظر، 
جلسه روز گذش��ته رييس جمهور با مديران عامل 
بانك ها از اهميت بالايي برخوردار است و در صورت 
پياده سازي دقيق مباحث مطرح شده در اين جلسه، 
مي تواند به نقطه ثقل سياست گذاري در حوزه بانكي 
تبديل شود.خياطيان، اصلاح نظام تسهيلات دهي 
بانك ها با رويكرد تسهيل تخصيص تسهيلات خرد 
به مردم و س��خت گيري در وصول مطالبات معوق 
از بدحس��اب ها و ابربدهكاران را ج��زو مطالبات بر 
زمين مانده مردم درتمام سال هاي گذشته عنوان 
كرد و افزود: حالا ك��ه رييس جمهور به نمايندگي 
از م��ردم علم مطالبه گري و تغيير در اين حوزه را به 
دوش گرفته، براي اينكه اين گام مطلوب در حوزه 
سياس��ت گذاري، در مرحله اج��را از اهداف اصلي 
منحرف نشده و به درستي در نظام بانكي پياده سازي 
شود، لازم است س��ازوكار كارآمدي براي پيگيري 
تحقق دس��تورات و توصيه هاي آيت الله رييسي در 
افقي زمان مند در وزارت اقتصاد و دارايي تش��كيل 
شود.مركز بررسي هاي استراتژيك رياست جمهوري 
به عنوان بازوي مطالعاتي دولت، در راستاي صيانت 
از گفتمان و راهبردهاي كلان دولت و تطبيق روند 
اجرايي شدن سياست ها با هدف گذاري هاي كلان 
دولت –كه جزو وظايف ذاتي اين مركز است- براي 

مشاركت در اين سازوكار آمادگي كامل دارد.

 تدابير جديد بانك مركزي
در حمايت از صادركنندگان

بان��ك مركزي تصميم��ات جديدي براي تس��هيل 
بازگش��ت ارزهاي صادراتي اتخاذ كرد. بانك مركزي 
در راستاي همراهي و مساعدت با فعالان اقتصادي و 
صادركنندگان در سال توليد، پشتيباني و مانع زدايي، 
مصوبه جلس��ه اخير كميته موضوع م��اده )2( را در 
تاريخ 28 دي ماه ۱4۰۰ به منظور اجرا به دستگاه هاي 

اجرايي ذي ربط ابلاغ كرد.
۱- صادركنن��دگان به مقص��د كش��ورهاي عراق و 
افغانستان در بازه زماني 22 فروردين ماه ۱397 لغايت 
۱۶ مرداد ماه ۱397 كه تاكنون اطلاعات پروانه هاي 
صادراتي خود را در سامانه جامع تجارت ثبت نكرده اند، 
تا پايان سال ۱4۰۰ مهلت خواهند داشت تا نسبت به 

ثبت اطلاعات در سامانه جامع تجارت اقدام كنند. 
2- به س��اير صادركنندگان س��ال ۱397 ب��ه غير از 
صادركنندگان مندرج در بند مذكور )بند۱(، تا پايان 
س��ال جاري مهلت داده ش��د تا با مراجعه به سازمان 
توسعه تجارت و ارايه درخواست همراه با مستندات و 
با تأييد مراتب توسط كميته مربوطه، نسبت به ارتقاي 

بازگشت ارز به چرخه اقتصادي تسريع كنند.
3- صادركنندگاني كه نسبت به فروش ريالي كالاهاي 
صادراتي خود به ساير كشورها غير از عراق و افغانستان 
در ب��ازه زمان��ي 22 فروردين م��اه ۱397 لغايت ۱۶ 
مرداد ماه ۱397 اقدام كرده اند، مي توانند پس از ارايه 
مستندات به دبيرخانه كميته اقدام ارزي با تأييد كميته 
و ثبت اطلاعات فروش ريالي خود در س��امانه جامع 
تجارت، متناس��ب با ثبت صورت گرفته، نس��بت به 

ارتقاي نسبت ايفاي تعهدات خود اقدام كنند.
4- صادركنندگان سال هاي ۱398 و ۱399، تا پايان 
سال ۱4۰۰ مجازند به منظور ارتقاي درصد برگشت 
ارز به چرخ��ه اقتصادي با يك يا تركيبي از روش هاي 
متنوع تعيين ش��ده و رف��ع محدوديت هاي مربوطه 

تسريع و اقدام كنند. 
5- صادركنندگان داراي تعهدات ارزي سال ۱397 كه 
قبل از ابلاغ فهرست اولويت هاي كالايي وزارت صمت 
براي واردات در مقابل صادرات اقدام به ثبت سفارش 
كرده باشند، در صورت ارايه درخواست و مستندات به 
دبيرخانه كميته اقدام ارزي مستقر در سازمان توسعه 
تجارت و با تأييد كميته، مجاز به ايفاي تعهدات ارزي 
از محل صادرات سال ياد شده به ميزان تعهدات ارزي 

ايفا  نشده سال ۱397 هستند.
۶- در راستاي رفع مش��كلات صادركنندگان داراي 
تعهدات ارزي ايفا نش��ده كمتر از پنج هزار يورو، اين 
دسته از صادركنندگان تا تاريخ ابلاغ اين مصوبه )28 
دي م��اه ۱4۰۰(، از رفع تعهدات ارزي تا مبلغ مذكور 

معاف هستند. 
7- فروش ريالي كالاهاي صادركنندگان كالا به كشور 
عراق به منظور بازسازي عتبات عاليات )طرف قرارداد 
ستاد بازسازي عتبات عاليات يا شركت هاي مورد تأييد 
ستاد( به ميزان مورد تأييد ستاد عتبات و كميته اقدام 
ارزي با ثبت اطلاعات مربوطه در سامانه جامع تجارت 
و انجام اقدامات لازم، مش��مول رف��ع تعهدات ارزي 

صادراتي مي شود.
8- در مواردي كه واگذاري و فروش پروانه صادراتي به 
واردكنندگان، منجر به انتقال ارز و واردات نشده باشد، 
پس از طرح موضوع در كميته اقدام ارزي، تأييد آن و با 
اعلام مراتب به سازمان امور مالياتي به منظور اقدامات 
مقتضي، در مقاب��ل ايجاد تعه��د ارزي متناظر براي 
صادركننده، از تعهدات ارزي واردكننده كسر مي شود.

سيدنظام الدين موسوي
رييس هيات تحقيق و تفحص

از عملكرد بانك ها شد
رييس مجلس در حكمي سيدنظام الدين موسوي 
نماينده مردم تهران را به عنوان رييس هيات تحقيق و 
تفحص از عملكرد بانك هاي دولتي و بانك هاي واگذار 
شده در اجراي اصل 44 قانون اساسي منصوب كرد. 
در حكم محمدباقر قاليباف خطاب به سيدنظام الدين 
موسوي آمده است: در اجراي مصوبه مجلس شوراي 
اسلامي در جلسه علني مورخ ۱4۰۰/8/۱8 و متعاقب 
آن تشكيل و تعيين اعضاي هيات، جنابعالي به عنوان 
»رييس هيات تحقيق و تفحص از عملكرد بانك هاي 
دولتي و بانك هاي واگذار ش��ده در اجراي اصل 44 

قانون اساسي« منصوب مي شويد.

واردات محدود خودرو
بدون انتقال ارز

يك عضو كميس��يون تلفيق بودجه ۱4۰۱ از مصوبه 
اين كميس��يون براي واردات خودرو بدون انتقال ارز 
خبر داد. حجت الاسلام سيدمحمدرضا ميرتاج الديني 
در گفت وگو با ايسنا، اظهار كرد: در جلسه كميسيون 
تلفيق پيشنهاد بنده براي واردات خودرو جهت الحاق 
به تبصره ۶ راي آورد كه در اين پيشنهاد به دولت مجوز 
واردات محدود خودرو منتهي از محل ارز غيرصادراتي 
داده شد. به دولت اجازه داده مي شود به منظور تامين 
مالي شبكه راه آهن كشور و ايجاد خطوط ريلي مورد نياز 
اعم از قطار عادي و برقي و سريع الاسير و قطار شهري 
و تكميل پروژه هاي نيمه تمام در خطوط ريلي و بخش 
راه سازي و توسعه فرهنگ حمل و نقل با اولويت مناطق 
محروم و روستايي و اصلاح نقاط حادثه خيز در جاده ها 
و ارتقاي مديريت عبور و مرور ناوگان حمل و نقل نسبت 
به واردات خودرو سواري با رعايت سياست هاي كلان 
نظام جمهوري اسلامي، از محل ارز غيرصادراتي )خود يا 
ديگران( با نظارت بانك مركزي، توسط بخش خصوصي 
اعم از اش��خاص حقيقي و حقوقي در سال ۱4۰۱ به 
تعداد 5۰ هزار عدد خودروي س��واري و ۱۰ هزار عدد 
ماشين آلات سنگين معادن و راه آهن كاميون، اتوبوس 
بيرون و درون شهري، تريلي، تريلي يخچال دار، واگن، 
واگن يخچال دار با تعرفه ورودي كه به تصويب هيات 
وزيران مي رسد اقدام نمايد. سقف درآمدي اين بند تا 

۶۰۰ هزار ميليارد ريال تعيين مي گردد.

رشد بالاي 45 درصدي سپرده ها و تسهيلات بانكي در هفت ماه نخست 1400

ثبات نرخ دلار در صرافي هاي بانكي 

مردم  چقدر در بانك ها پول دارند؟

نوسان سكه در كانال ۱۲ ميليون تومان

اعتبارسنجي؛ حلقه وصل بانك و مشتريان خوش حساب

گروه بانك و بيمه | محسن شمشيري |
نرخ دلار در بازار آزاد چهارش��نبه، 29 دي م��اه ۱4۰۰ به 
قيمت 2745۰ تومان و درهم به نرخ 75۶7 تومان معامله 
شد. قيمت سكه نيز ۱2 ميليون تومان ارزش گذاري شد. 
دلار در صرافي هاي بانكي با هش��ت تومان افزايش قيمت 
نسبت به روز گذشته، با نرخ 25 هزار و 5۶2 تومان معامله 
شد.قيمت فروش يورو با افزايش 8۱ توماني قيمت نسبت به 
روز گذشته برابر با 29 هزار و 377 تومان بود.قيمت خريد هر 
دلار 25 هزار و 3۰9 تومان و نرخ خريد هر يورو نيز 29 هزار 
و 8۶ هزار تومان اعلام شد.علاوه بر اين، بهاي خريد دلار در 
بازار متش��كل ارزي 25 هزار و 338 تومان و نرخ فروش آن 
25 هزار و 5۶9 تومان بود.اين در حالي است كه نرخ خريد 
يورو در اين بازار 28 هزار و 722 تومان و نرخ فروش آن نيز 
28 هزار و 983 تومان اعلام شد.همچنين در سامانه نيما در 
معاملات، حواله يورو به قيمت 28 هزار و ۱۰3 تومان فروخته 
و حواله دلار به بهاي 24 هزار و 793 تومان معامله شد.قيمت 
دلار از خردادماه وارد كانال 2۶ هزار تومان شد و پس از آن در 
محدوده قيمت 2۶ تا 27 هزار تومان نوسان داشت. نرخ دلار 
از اواخر آذرماه و به طور مشخص از 24 آذرماه در كانال 27 
هزار تومان ثابت مانده بود و از يك هفته گذشته پس از ۶ ماه 
دلار وارد كانال 2۶ هزار تومان شد و با ادامه كاهش قيمت ها 

روز گذشته به كانال 25 هزار تومان بازگشت.

    نوسان سكه در كانال ۱۲ ميليون تومان 
قيمت سكه )چهارشنبه، 29 دي ماه( در بازار تهران، 
با 8۰ هزار تومان افزايش نس��بت به روز گذش��ته به 
۱2 ميليون و 8۰ هزار تومان و سكه تمام بهار آزادي 
طرح قديم با قيم��ت ۱۱ ميليون و 85۰ هزار تومان 

معامله شد. نيم سكه بهار آزادي ۶ ميليون و ۶5۰ هزار 
تومان، ربع سكه سه ميليون و 75۰ هزار تومان و سكه 
يك گرمي 2 ميليون و 3۰۰ هزار تومان قيمت خورد.

ع��لاوه بر اين، در بازار طلا نيز نرخ هر گرم طلاي ۱8 
عيار به يك ميليون و 2۰3 هزار تومان رسيد و قيمت 

هر مثقال طلا نيز پنج  ميليون و 2۱4 هزار تومان شد.
 قيم��ت اونس جهاني نيز طلا ب��ا كاهش ۱۰ دلاري 
قيمت نسبت به روز گذش��ته با نرخ يك هزار و 8۱9 

دلار و ۱۶ سنت معامله شد.
مهم ترين عوامل موثر در رش��د قيمت طلا و س��كه، 
بالا رفتن نرخ دلار و انس جهاني اس��ت. نرخ دلار در 
صرافي هاي بانكي از دو هفته گذشته پس از مدت ها 
تثبيت قيمت در كانال 27 هزار تومان، به كانال 2۶ 
هزار تومان بازگش��ت و اين كاهش قيمت ها موجب 
افت قيمت سكه و طلا در روزهاي گذشته شده است. 
نايب رييس اتحاديه طلا و جواهر گفت: چهارشنبه 29 
دي ۱4۰۰ قيمت طلا و س��كه نسبت به روز گذشته 

كاهشي بود.
محمد كش��تي آراي با بيان اينك��ه اونس جهاني به 
۱82۱ دلار رسيده افزود: هم اكنون قيمت سكه سكه 
طرح جديد ۱۱ ميلي��ون و 9۰۰ هزار تومان، قيمت 
سكه طرح قديم ۱۱ ميليون و ۶5۰ هزار تومان، نيم 
سكه ۶ ميليون و ۶۰۰ هزار تومان، ربع سكه 3 ميليون 
و ۶8۰ هزار تومان و سكه گرمي 2 ميليون و 25۰ هزار 
تومان فروخته مي ش��ود.هر مثقال طلا 5 ميليون و 
۱۶5 هزار تومان و هر گرم طلاي ۱8 عيار ۱ ميليون 

و ۱92 هزار تومان به فروش مي رسد.

استفاده از اعتبارس��نجي در ارايه تسهيلات كه دولت 
سيزدهم با دس��تور رييس جمهور با جديت پيگير آن 
است، هم نسبت معوقات بانك ها را كاهش مي دهد و هم 
شرايط دريافت تسهيلات را براي مشتريان خوش حساب 
فراهم مي كند.اگر پاي درد و دل كسبه ريشه دار و قديمي 
بازار بنش��ينيد، حتما يكي از حسرت هايشان كمرنگ 
شدن جايگاه »اعتبار« در مناس��بات اقتصادي است. 
در گذش��ته فردي كه از كف بازار شروع مي كرد و يكي 
يكي پله هاي ترقي را بالا مي رفت، اگر در اين مس��ير بر 
پاكدستي و كس��ب حلال اصرار مي ورزيد، اگر نسبت 
به تعهدات خود پايبند بود و اگر در همياري اهالي بازار 
حضور داشت و برخي سجاياي اخلاقي را در خود حفظ 
مي كرد، به مرور در بازار »معتبر« مي شد.اين اعتبار كه 
پس از س��ال ها و بر اساس تجربه ش��كل گرفته بود، در 
جاي مناسب خود ارزش پيدا مي كرد. وقتي اين كاسب 
نياز به انجام معامله اس��تقراضي داش��ت يا در پستي و 
بلندي هاي روزگار گرفتار زيان مي ش��د، همين اعتبار 
عصاي دست او مي شد تا از پيچ هاي سخت عبور كند.اين 
وضعيت در بازارهاي سنتي كه معمولا كسبه همديگر 
را مي ش��ناختند و در هنگام ضرورت تار س��بيلي گرو 
مي گذاشتند رايج بود، اما به موازات بزرگ شدن اقتصاد 
و پيچيده شدن مناسبات مالي، كم كم نهاد ريش سفيدي 
هم محو ش��د. در س��اختار جديد، وثيقه محوري جاي 
س��ابقه افراد را گرفت و به اين ترتيب هر كس دارايي و 
درآمد بيش��تري داشت، مي توانست دسترسي بهتري 
به تس��هيلات مالي پيدا كند.موضوع اعتبار با آن همه 
پيشينه مثبت در تاريخ بشر، چيزي نبود كه اقتصادهاي 
پيش��رفته از خير آن بگذرند؛ به همي��ن منظور چند 

دهه اس��ت »اعتبار سنتي« در قالب سرفصلي با عنوان 
»اعتبارسنجي« به اقتصادهاي دنيا بازگشته است.در 
ادبيات اقتصاد بين الملل اعتبارس��نجي روش��ي است 
مبتني بر علوم آماري كه در آن با اس��تفاده از مدل هاي 
آماري، مبتني بر تاريخچه و حساب هاي اعتباري افراد، 
ريسك و خطر اعطاي تس��هيلات به افراد اندازه گيري 
و امتيازبندي مي ش��ود. در واقع وقتي كه بانك ها قصد 
دارند به مشتريان تسهيلاتي پرداخت كنند، وضع اعتبار، 
دارايي ها و خوش حسابي يا بدحسابي مشتري مورد نظر 
را مي سنجند و پس از به دس��ت آوردن اطلاعات لازم 
از جمله نس��بت هاي مالي ميانگين، موجودي سپرده، 
مي��زان بدهي و تعهدات ن��زد بانك مورد نظر و س��اير 
بانك ها، اقدام به تصميم گيري در اين خصوص مي كنند.

اعتبارسنجي به شيوه هاي مختلفي انجام مي شود كه 
يكي از رايج ترين آنها روش FICO است. در اين روش 
همه سوابق اعتباري و مالي متقاضي تسهيلات در يك 
عدد خلاصه مي شود. امتياز اين روش به دقت و سرعت 
آن است. مدل هاي لوجيت و پروبيت و ساير روش ها هر 
يك مزايا و نقاط ضعف��ي دارند و در حوزه هاي مختلف 

به كار گرفته مي شود.

  همكاري برد-برد مشتري و بانك
اعتبارسنجي براي بانك ها كه همواره نگران بازپرداخت 
بدهي مشتريان بدحساب هستند روش خوبي است. 
وقتي نرخ معوق��ات بانك ها كاهش ياب��د، در نتيجه 
وضعي��ت ترازنامه آنها نيز بهبود مي يابد. مش��تريان 
خوش حساب هم -به فرض اينكه اساسا به اين وثايق 
دسترسي داشته باش��ند- ديگر ناچار نيستند براي 

هر وامي، وثايق سنگيني نزد بانك مسدود كنند.اين 
روش كه در دنيا مرسوم است و سابقه اي نزديك به يك 
قرن دارد، در برخي كشورها در مدت كوتاهي نسبت 

معوقات به تسهيلات را كاهش داده است.

  پيشينه اعتبارسنجي در ايران
در كشور ما نيز از سال ۱385 زمزمه چنين ايده اي شنيده 
مي شد و سال ۱38۶ آيين نامه آن مصوب و سال ۱388 نيز 
اصلاح شد، اما چندان رونقي نداشت. تا اينكه در واپسين 
روزهاي سال 99، بانك مركزي اعلام كرد كه دسترسي 
به سامانه اعتبارس��نجي براي عموم مردم فراهم شده و 
متقاضيان مي توانند با مراجعه به سامانه »ماي كريديت« 
از وضعيت اعتبارسنجي خود مطلع ش��وند.اين اقدام تا 
حدود زيادي ميزان استعلام از سامانه اعتبارسنجي را زياد 
كرد. محبوب صادقي، مدير اداره اطلاعات بانك مركزي در 
اين باره مي گويد: »سال ۱389 ميزان استعلام از شركت 
مشاور رتبه بندي حدود 5 هزار عدد بوده، اما ابتداي سال 
۱4۰۰ به يك ميليون اس��تعلام ماهانه و اكنون )دي ماه 
۱4۰۰( به حدود ماهيانه 3 ميليون اس��تعلام رس��يده 
است«. البته اگرچه ميزان استعلام ها زياد شد، اما در عمل 
بخش محدودي از نظام بانكي پاي كار آمد و تسهيلاتي بر 
اين اساس ارايه كرد. تا اينكه در دولت جديد اين موضوع 
اجباري ش��د و اواس��ط دي ماه مدير اداره اطلاعات بانك 
مركزي اعلام كرد ك��ه »باهدف كاهش مطالبات معوق، 
بانك ها مكلف ش��دند قبل از پرداخت تس��هيلات براي 
متقاضي وام استعلام اعتبارسنجي اخذ كنند و با بانك هاي 
متخلف برخورد قانوني خواهد شد«. تأكيد دولت سيزدهم 
بر اجرايي شدن اين ايده، به نگاه رييس كل بانك مركزي 

و وزي��ر امور اقتصادي و دارايي جدي��د بازمي گردد. علي 
صالح آبادي و سيداحس��ان خاندوزي هر دو بر اين تحول 
در نظام تس��هيلات دهي تأكيد ويژه دارن��د و به همين 
خاطر در مسير اجراي تغييرات ساختاري در حوزه پولي 
و مالي، خيلي زود س��راغ موضوع اعتبارسنجي رفته اند.

رييس كل بانك مركزي شنبه شب 25 دي ماه با حضور 
برنامه تلويزيوني »نگاه ي��ك«، در اين زمينه اظهار كرد: 
»در بخش وام هاي خرد بايد به سمتي حركت كنيم كه 
دريافت تسهيلات از نظام بانكي را تسهيل كنيم تا با وثائق 
سهل تر وام پرداخت شود. برهمين اساس اگر كسي رتبه 
اعتباري خوبي دارد بايد بتواند با كمترين وثيقه وام خود 
را دريافت كند بنابراين اينطور نيست كه يك بانك اعلام 
كند نياز به 5 ضامن است چرا كه 2 ضامن هم اضافه است و 
به هيچ وجه قابل قبول نيست.« صالح آبادي ادامه داد: »در 
حال بسترسازي اين امر هستيم كه نخست رتبه اعتباري را 
در اختيار بانك ها قرار دهيم تا هرفرد براساس رتبه اعتباري 
و حتي با سيم كارت تلفن همراه خود به عنوان وثيقه بتواند 
وام دريافت كند. يارانه يا سهام عدالت هر فرد هم مي تواند 
به عنوان وثيقه لحاظ شود.«رييس جمهور هم دوشنبه 27 
دي ماه در نشستي صريح با مديران ارشد نظام بانكي، پنج 
دستور ويژه براي اصلاح رويه بانك ها در جهت تسهيل امور 
مردم صادر كرد كه يكي از آنها، »تسهيل پرداخت وام به 
مردم و اعتبارسنجي در ارايه تسهيلات خُرد به آنها به جاي 
ضامن« بود. آن طور كه اظهارات تيم اقتصادي و شخص 
رييس جمهور حكايت مي كند، به نظر مي رسد دولت با 
جديت پيگير اجراي روش ه��اي نوين براي اصلاح نظام 
تسهيلات دهي و بهبود ترازنامه بانك ها است كه دسترسي 

مردم به وام هاي كوچك را راحت تر مي كند.



مشكلات لايحه بودجه سال آينده براي بورس تمامي ندارد. 
در روزهاي نخستين تقديم لايحه بودجه به مجلس قيمت 
گاز را طبق فرمول قيمت گاز در منطقه و قيمت سوخت 
گاز را ۳۰ درصد قيمت گاز تعيي��ن كرده بودند كه باعث 
شد بازار سرمايه دوباره به هم بريزد. بعد از آن اعلام شد كه 
دولت ۱۰ پيشنهاد را براي اصلاح لايحه ارايه كرده است كه 
درمورد اينكه اين ۱۰ پيشنهاد ضميمه لايحه شد يا خير 
نيز ابهامات زيادي وجود داشت كه تاثير آن به راحتي روي 
تابلوي بورس مشخص بود. پس از آن اعلام شد كه هيات 
دولت لايحه را اصلاح كرده و درحالي كه به نظر مي رسيد 
اين مصوبه پايان خوشي براي اين ماجرا باشد، باز هم يك 
ابهام بزرگ ب��ازار را آزار مي دهد. ابهامي درمورد اينكه آيا 
سقف قيمت گاز در لايحه حذف شده است يا خير؟ با اين 
وجود حسين حسين زاده، نماينده مردم لارستان، خنج، 
گراش و اوز در مجلس شوراي اسلامي با بيان اينكه فرمول 
معادلات پتروشيمي ها، خوراك فرآورده ها و ميعانات گازي 
با توجه به بحث زمستان و واقعيت موجود يعني قاچاقي كه 
وجود داشته است تغيير كرده، گفت: در مقطع زماني دولت 
صادرات بنزين، گازويي��ل و فرآورده ها را به دلايلي چون 
قاچاق و كاناليزه كردن آن، شناسايي شركت هاي واقعي 
و ذخيره سازي سوخت مايع در نيروگاه ها و صنايع ممنوع 
كرد. حسين زاده افزود: بعد از آنكه ظرفيت كشور نسبت به 
سال گذشته بيشتر و بهتر شد، محدوديت ها برداشته شد. 
اما در حال حاضر در حوزه تامين خوراك، كشور با مشكلي 
مواجه نيست و قوانين همان گونه كه بوده وجود دارد و تغيير 
قيمت اتفاق نيفتاده است. نايب رييس مجمع نمايندگان 
استان فارس عنوان كرد: با توجه به تحريم هاي نفتي، ناچار 
به استفاده از فرآورده هاي داخلي البته با همان بحث تنفس 
خوراك پتروپالايشگاه ها و قيمتي كه وجود دارد، هستيم. 
عضو كميسيون انرژي مجلس شوراي اسلامي يادآور شد: 
تا پايان سال جاري تغيير قيمتي در بحث مربوط به خوراك 
پتروشيمي ها در دستور كار كميس��يون انرژي مجلس 
شوراي اسلامي نيست. همچنين رييس سازمان بورس و 
اوراق بهادار با توجه به اهميت حمايت نهادهاي قانوني در 
مديريت ريسك بازار و درخواست فعالان بازار سرمايه در 
دو نامه جداگانه به معاون اول رييس جمهور و وزير نفت دو 
موضوع مهم براي بازار سرمايه را پيگيري كرد. مجيد عشقي 
در نامه اي به معاون اول رييس جمهور با توجه به بررسي 
بودجه در كميسيون تلفيق خواستار ابلاغ مصوبات ده گانه 
حمايتي از بازار شد و در نامه اي ديگر با توجه به فرمول تعيين 
نرخ گاز خوراك پتروشيمي ها در بودجه ۱۴۰۱ )۴هاب( 

خواستار تغيير اين فرمول شد.

    تاثير مصوبه نرخ گاز خوراك پتروشيمي ها 
روي بورس

مصطفي صفاري، كارشناس بازار سرمايه به اصلاح نحوه 
محاسبه نرخ گاز خوراك پتروشيمي ها در لايحه بودجه 
۱۴۰۱ توسط هيات دولت اش��اره كرده و مي گويد: نرخ 
خوراك گاز پتروشيمي ها و نيز برق آنها از جمله عوامل 
مهمي هستند كه وضعيت آنها مي تواند به شدت بر روند 
فعاليت شركت ها و به مراتب نرخ س��هام آنها در بورس 
تاثيرگذار باشد. با توجه به اهميت اين موضوع در كشور 
و نيز بازار س��رمايه، اكنون كميسيون اقتصادي مجلس 
براي روز پنجش��نبه از فعالين بازار سرمايه دعوت كرده 
است تا مذاكراتي را در اين زمينه داشته باشند و در نهايت 

تصميم گيري درس��تي را براي آن اتخاذ كنند. صفاري 
ادامه مي دهد: بهتر است دولت نگاه درآمدي به شركت ها 
نداشته باشد، در اين زمينه تصميماتي را اتخاذ كند كه 
به نفع بازار باشد و از طريق اين بازار قادر به كسب سود و 
درآمد باشد. در بودجه سياستي، سياست باعث مي شود 
تا بخش هاي مختلف مانند فولادي ها و پتروشيمي ها كه 
داراي مزيت مطلق اقتصادي هس��تند، سرمايه گذاري 
صورت بگيرد و از آن محل عايدي كسب شود. بهتر است 
رويكرد دولت در زمينه لايحه بودجه با برخي از تغييرات 
همراه شود و به س��مت بودجه سياستي پيش برود.وي 
توضيح مي دهد: نرخ خوراك گاز بيشتر به شكل درآمدي 
بود تا سياس��تي؛ اميدواريم اين مس��اله در صحن علني 
مجلس برطرف، تصويب و ريسك فعلي از سر بازار برداشته 
شود. تاثير تصويب اصلاح نرخ گاز در خوراك پتروشيمي 
در برخي از صنايع بيشتر و برخي ديگر كمتر است، بر اين 
اساس تاثير آن براساس فعاليت شركت متفاوت خواهد 
بود.اين كارشناس بازارسرمايه اظهار مي كند: با توجه به 
اينكه نرخ خوراك پتروشيمي ها مي تواند با تاثير زيادي 
همراه ش��ود؛ بنابراين كميس��يون اقتصادي مجلس به 
منظور تصميم گيري هر چه سريع تر در اين زمينه اقدام 
به برگزاري جلسه كرده است تا بتوان شاهد تاثير مثبت آن 
بر روند بازار باشيم. به گفته صفاري، اكنون ابهام بودجه از 
جمله مسائلي است كه بر سر بازار وجود دارد و با رفع آن 
مي توان معضل موجود بر روند بازار را برطرف كنيم. اكنون 
بازار از لحاظ p/e و گزارش ۹ ماهه شركت ها در بهترين 
موقعيت قرار دارد و سرمايه گذاران مي توانند سود معقولي 
را از اين بازار كسب كنند؛ بنابراين با رفع سايه لايحه بودجه 
ش��اهد روزهاي مثبتي در بازار خواهي��م بود. وي تاكيد 
مي كند: در كنار اين موارد موضوع مصوبه ۱۰ بندي ستاد 
اقتصادي دولت از ديگر مسائلي است كه مي تواند بر روند 

بازار تاثير مثبت داشته باشد اما در ابتدا بايد در صحن 
علني مجلس به تصويب نهايي برسد تا بتوان شاهد تاثير 

مثبت آن بر روند معاملات بازار سرمايه باشيم.

    جواب سهامدار چيست!؟
روزبه شريعتي، تحليلگر بازارسرمايه در گفت وگو با ايسنا، با 
اشاره به لايحه بودجه سال آينده توضيح مي دهد: در لايحه 
بودجه سال آينده كه تقديم مجلس شد، نرخ سوخت گاز 
براي همه صنايع اندازه قيمت خوراك در نظر گرفته شده 
بود. به اين موضوع دو ايراد اساسي وارد شد. نخست آنكه 
فرمول مشكل داش��ت. چراكه فرمول تعيين قيمت گاز 
ميانگين گاز در چهار هاب منطقه اي بود. از اين چهار هاب، 
دو كشور مصرف كننده و دو كشور توليدكننده گاز هستند. 
در سال هاي قبل هم اين فرمول بود اما در آن زمان نرخ گاز 
در همه جا نزديك به هم بود و ايرادي به آن وارد نبود.وي 
مي گويد: اما اكنون قيمت گاز اروپا به دليل مشكلات پيش 
آمده از جمله شيوع كرونا و مشكل روسيه با اوكراين به بيش 
از يك دلار در هر مترمكعب افزايش يافته و همين موضوع 
باعث شده است كه قيمت گاز با اين فرمول افزايش يابد. 
درحال حاضر ميانگين قيمت هر مترمكعب گاز در كانادا و 
امريكا حدود ۱۵ تا ۱۶ سنت، در اروپا بيش از يك دلار و در 
روسيه كه مانند ايران توليدكننده گاز است پنج يا ۶ سنت 
است. با توجه به فرمولي كه در لايحه در نظر گرفته شده 
بود، قيمت گاز براي صنايع در ايران به بيش از ۲۰ سنت 
رسيد.اين تحليلگر بازار سرمايه ادامه مي دهد: همچنين 
در لايحه بودجه ذكر ش��ده بود كه نرخ سوخت گاز برابر 
قيمت خوراك خواهد بود كه اين موضوع همه چيز را به هم 
ريخت. قيمت خوراكي كه درحال حاضر، طبق فرمول و با 
دلار نيمايي هفت هزار تومان براي هر مترمكعب است. به 
اين موضوع نيز اعتراض شد. بنابراين هم به فرمول سوخت 

گاز و هم به فرمول قيمت گاز نقد وارد بود. اين پيشنهاد نيز 
مطرح شد كه فرمول به ميانگين هاب هاي توليدكننده گاز 
مانند روسيه، امريكا و كانادا تغيير كند كه در آن شرايط 
قيمت گاز براي صنايع ميانگين حدود ۱۰ سنت مي شد.

شريعتي اضافه مي كند: البته اين پيشنهاد پذيرفته نشد و 
اعلام كردند كه براي قيمت خوراك تا۵۰۰۰ تومان سقف 
تعيين مي شود و س��وخت گاز نيز به جاي ۳۰ درصد ۴۰ 
درصد قيمت گاز خواهد شد. بنابراين محاسبات بازار بر 
اساس خوراك ۵۰۰۰ تومان و سوخت گاز ۲۰۰۰ تومان در 
نظر گرفته شد و اين باعث شد خيال بازار براي حدود يك ماه 
راحت باشد و شروع به خريد سهم هاي پتروشيمي، فولادي 
و فلزي كند. وي با اشاره به مصوبه روز يكشنبه هيات وزيران 
درمورد اصلاح لايحه بودجه، مي گويد: در مصوبه ذكر شده 
است ۴۰ درصد مذكور تاييد شد اما براي قيمت گاز سقفي 
در نظر گرفته نشده است. در اين شرايط طبق فرمول قيمت 
گاز بالاي ۳۰ سنت و ۴۰ درصد ۳۰ سنت نيز ۲۵۰۰ تومان 
مي شود. اين قيمت ها براي صنعت پتروشيمي هزينه دارد و 
صنعت را به مرز زيان ده بودن مي برد.اين تحليلگر بازار سرمايه 
تاكيد مي كند: درحال حاضر ابهامي كه وجود دارد اين است 
كه مشخص نيست در مصوبه اخير هيات وزيران براي قيمت 
گاز و سوخت گاز سقفي تعيين شده است يا خير؟ درحالي 
كه مصوبه ۱۰ بندي تصويب شده بود و بازار بر اساس آن 
خريد كرده است. پس چرا در دقيقه ۹۰ مصوبه را تغيير داده 
و سقف ۵۰۰۰ تومان را حذف كردند؟ البته اين موضوع ابهام 
دارد و حتي مشخص نيست حذف كردند يا خير. اگر سقف 
را برداش��ته اند به بي ثباتي دامن زده اند، درحالي كه بازار 
 فقط ثبت مي خواهد. اگر اين سقف حذف شده است، بايد 
مدعي العموم وارد ش��ود، چراكه چند ميليون سهام دار 
روي مصوب��ه ۱۰ بندي معامل��ه كرده ان��د. واقعا جواب 
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تغيير مسير شاخص كل 
ش��اخص كل بازار بورس در آخري��ن روز كاري هفته 
يعني چهارشنبه، ۲۹ دي ماه با س��ه هزار و ۵۳۹ واحد 
افزايش، در جايگاه يك  ميلي��ون و ۲۷۹ هزار واحدي 
قرار گرفت. در معاملات اين روز بيش از چهار ميليارد 
و ۵۴۹ ميليون سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش 
۲۹ هزار و ۵۹۲ ميليارد ريال داد و ستد شد. همچنين 
شاخص كل )هم وزن( با يك هزار و ۳۸۵ واحد كاهش 
به ۳۳۵ هزار و ۶۴۳ واحد و ش��اخص قيمت )هم وزن( 
با ۸۷۰ واحد افت ب��ه ۲۱۰ هزار و ۹۳۱ واحد رس��يد. 
شاخص بازار اول، سه هزار و ۴۵۴ واحد و شاخص بازار 
دوم، چهار ه��زار و ۴۴۴ واحد كاهش داش��تند.علاوه 
بر اين در بين همه نماده��ا، پالايش نفت بندرعباس 
)ش��بندر( با ۹۰۵ واحد، پالايش نفت اصفهان )شپنا( 
با ۷۳۰ واحد، معدني و صنعتي گل گهر )كگل( با ۶۴۸ 
واحد، معدني و صنعتي چادرملو )كچاد( با ۵۹۵ واحد، 
پالايش نفت تهران )شتران( با ۵۴۲ واحد، پتروشيمي 
نوري )نوري( با ۴۳۵ واحد، شركت سرمايه گذاري غدير 
)وغدير( با ۳۹۵ واحد، پالايش نفت تبريز )ش��بريز( با 
۳۷۶ واحد، نفت و گاز و پتروش��يمي تامين )تاپيكو( با 
۳۲۵ واحد، فولاد مباركه اصفهان )فولاد( با ۲۹۲ واحد 
و پتروشيمي پرديس )ش��پديس( با ۲۰۹ واحد تاثير 
مثبت بر شاخص بورس داشتند.در مقابل، صنايع مس 
ايران )فملي( با يك هزارو ۹۷ واحد، فولاد خوزس��تان 
)فخوز( با ۲۶۹ واحد، ذوب روي اصفهان )ذوب( با ۱۹۶ 
واحد، ايران خودرو )خودرو( با ۹۷ واحد، پتروش��يمي 
جم )جم( با ۹۴ واحد، بانك پارس��يان )وپارس( با ۸۱ 
واحد، شركت س��رمايه گذاري صندوق بازنشستگي 
)وصندوق( با ۸۱ واحد و گروه مپنا )رمپنا( با ۷۹ واحد 
تاثير منفي بر ش��اخص بورس همراه شدند.برپايه اين 
گزارش، در اين روز نماد ملي صنايع مس ايران )فملي(، 
پالايش نفت اصفهان )شپنا(، سهامي ذوب آهن اصفهان 
)ذوب(، پالايش نفت بندرعباس )شبندر(، ايران خودرو 
)خودرو(، فولاد مباركه اصفهان )فولاد( و بورس كالاي 
ايران )كالا( در نمادهاي پرتراكنش قرار داشتند. گروه 
فلزات اساسي هم در معاملات امروز صدرنشين برترين 
گروه هاي صنعت شد و در اين گروه ۵۵۲ ميليون و ۷۹ 
هزار برگه س��هم به ارزش سه هزار و ۳۲۵ ميليارد ريال 
داد و ستد شد.روز چهارشنبه شاخص فرابورس بيش از 
۱۲ واحد كاهش داشت و بر روي كانال ۱۷ هزار و ۶۴۲ 
واحد ثابت ماند. نمادهاي پالايش نفت لاوان )شاوان(، 
صنعتي مينو )غصينو(، توليدات پتروشيمي قائد بصير 
)ش��بصير(، پالايش نفت شيراز )ش��راز(، پخش البرز 
)پخش(، توزيع داروپخش )دتوزيع(، صنايع شيميايي 
كيمياگران امروز )شكام(، پخش هجرت )هجرت( و گروه 
سرمايه گذاري ميراث فرهنگي )سمگا( و صنعتي بهپاك 
)بهپاك( با تاثير مثبت بر شاخص فرابورس همراه بودند.
همچنين شركت آهن و فولاد ارفع )ارفع(، سنگ آهن 
گهرزمين )كگهر(، پتروشيمي زاگرس )زاگرس(، بيمه 
پاسارگاد )بپاس(، كلر پارس )كلر(، ريل پرداز نوآفرين 
)حآفرين(، توليد نيروي برق دماوند )دماوند( و صنايع 
ماديران )ماديرا( تاثير منفي بر شاخص فرابورس داشتند.

مشتريان دست به نقدبراي خريد 
سهام هلدينگ خليج فارس

ايرن�ا| اس��ماعيل غلامي، معاون س��ابق س��ازمان 
خصوصي س��ازي به واگذاري هلدينگ خليج فارس 
و عرضه بلوكي آن اش��اره كرد و افزود: با توجه به اينكه 
هلدينگ خليج فارس جزو شركت هاي بزرگ است و 
به عنوان ۱۰۰ شركت برتر پتروشيمي تلقي مي شود؛ 
بنابراين واگذاري آن را مي ت��وان بزرگ ترين واگذاري 
تاريخ بورس عنوان كرد.غلامي با بيان اينكه هلدينگ 
خليج فارس از جمله ش��ركت هاي بزرگ بورس��ي و 
سودآور است كه بر اساس آمار موجود، در سال گذشته 
حدود ۶۷ هزار ميليارد تومان سود داشته، اظهار داشت: 
از اين رقم حدود ۱۵ هزار ميليارد تومان مربوط به نرخ 
تسعير ارز است و سودآوري خالص اين شركت به صورت 
سالانه بيش از ۵۰ هزار ميليارد تومان برآورد شده است.
معاون سابق سازمان خصوصي سازي اعلام كرد: بيش 
از ۴۰ درصد از سهام اين شركت براي سهام عدالت، ۷.۶ 
درصد براي تأمين اجتماعي و ۲۴ درصد آن مربوط به 
صندوق بازنشستگي نفت است. عرضه بلوكي هلدينگ 
خليج فارس از تعدادي مشتري برخوردار است كه برخي 
از مشتريان اين هلدينگ، نقد هستند و در صورت عدم 
وجود مشكل بر سر راه اين واگذاري مي توانند به صورت 
نقد اقدام به خريد س��هام اين هلدينگ كنند.غلامي با 
تاكيد بر اينكه اميدواريم افرادي كه اقدام به خريد بلوكي 
سهام اين هلدينگ مي كنند، سود انباشته اين شركت 
را بين سهامداران تقسيم نكنند، گفت: هلدينگ خليج 
فارس داراي برخي از طرح ها است كه نيازمند استفاده 
از سود انباشته به دست آمده هستند؛ به همين دليل اين 
شركت در صورت استفاده از سود انباشته با مشكلاتي 
كلان در اجراي طرح هاي خود روبرو خواهد شد.وي به 
علت عدم وج��ود خريدار براي عرضه بلوكي هلدينگ 
خليج فارس در چند روز گذش��ته اش��اره كرد و گفت: 
عرضه بلوكي آن در تاري��خ ۱۱ و ۱۲ دي ماه كه از قبل 
اعلام شده بود، آگهي شد و داراي تعدادي مشتري بود 
اما متاسفانه به دليل وجود برخي از مشكلات و معضلات 
در ضمانتنامه آنها، قادر به مش��اركت براي خريد اين 
هلدينگ نبودند.غلامي خاطرنشان كرد: در اين ميان 
كميته اي وج��ود دارد كه بايد به طور حتم خريداران را 
تأييد صلاحيت كنند، با توج��ه به اينكه كميته زمان 
كوتاهي را براي خريداران در راس��تاي ارايه مدارك در 
نظر مي گيرد؛ به همين دليل برخي از مدارك آنها مانند 
ضمانتنامه با مشكل مواجه بود.معاون سابق سازمان 
خصوصي سازي اظهار داشت: گاهي اوقات به دليل بالا 
بودن رقم تعيين شده براي سهام شركت، خريدار نياز به 
زمان بيشتري براي تأمين منابع مالي دارد زيرا اقدامات 
بانكي آن زمان بر است و ممكن است از زمان تعيين شده 
براي انجام مش��اركت در عرضه بلوكي شركت مدنظر 
بگذرد؛ به دنبال چنين اتفاقي اين موضوع بايد مدنظر 
باش��د كه خريدار رقم چندين هزار ميلي��ارد تومان را 

نمي تواند در كوتاه ترين زمان ممكن تأمين كند.

عرضه كل زنجيره  توليد فولاد 
در بورس كالا

علي جدي، عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس 
درباره وضعيت بازار فولاد گفت: در زنجيره توليد فولاد، 
توليدكنندگان عمده و انبوه كشور مجموعه هاي دولتي 
و خصولتي هستند و اگر در زنجيره توليد فولاد يكي 
از حلقه هاي زنجيره در انحصار يك توليدكننده باشد، 
اين توليدكننده به راحتي مي تواند تمام زنجيره را دچار 
مشكل كند. به طور مثال در حال حاضر عرضه آهن 
اسفنجي كاهش يافته در واقع توليدكننده انبوه، آهن 
اسفنجي موردنياز خود را تامين مي كند و عرضه اي به 
بازار ندارد در نتيجه كل زنجيره دچار مشكل شد. علي 
جدي افزود: بايد تمامي زنجيره هاي توليد فولاد در 
بورس عرضه شود تا از ايجاد انحصار جلوگيري شود، 
با تحقق اين مهم تمام حلقه هاي زنجيره در دسترس 
همگان قرار مي گيرد؛ زيرا در صورت وجود انحصار در 
يك حلقه زنجيره توليد فولاد، توليد محصولات مرحله 
بعدي زنجيره با مشكل روبه رو مي شود. نماينده مردم 
شيروان در مجلس شوراي اسلامي يازدهم ادامه داد: 
قيمت شمش فولاد در برخي واحدهاي توليدي كه 
داراي آهن اس��فنجي هستند از خود آهن اسفنجي 
كمتر اس��ت با اين ش��رايط توليد ش��مش فولاد در 
واحدهايي كه آهن اسفنجي ندارند، به صرفه نيست 
و توجيهي ندارد. عضو كميس��يون صنايع و معادن 
مجلس تصريح كرد: در طرح توسعه، توليد و نظارت 
زنجيره فولاد كه در كميسيون صنايع و معادن مجلس 
تدوين ش��ده، فولاد بايد در بورس عرضه شود با اين 
روش بازار كالاهاي پايه اي به دقت رصد مي شود و از 
رانت برخي توليدكنندگان عمده كه بخش زيادي از 

آنها دولتي هستند، جلوگيري مي شود.

بيشترين درآمد شركت هاي ايراني 
از سود سپرده بانكي

مصطفي طاهري، نماينده مردم زنجان و طارم با بيان 
اينكه برترين شركت هاي كشور بخش قابل توجهي 
از سود س��الانه خود را از سپرده هاي بانكي به دست 
مي آورند گفت: بر اس��اس صورت هاي مالي منتشر 
شده، ۶۳ شركت توليد كالا و خدمات كه در رتبه بندي 
بهترين شركت هاي ايران در سال هاي اخير قرار دارند، 
چيزي حدود ۹۲ هزار ميلياردتومان سپرده بانكي در 
قالب سپرده گذاري كوتاه و بلندمدت بانكي دارند. اين 
ميزان از سپرده بانكي به اندازه مجموع سرمايه بيش از 
نيمي از شركت هاي فعال در بازار بورس تهران است.

طاهري افزود: ركود و خواب سرمايه در حساب هاي 
بانكي اگر از سوي اش��خاص حقيقي باشد كه شروع 
كسب وكار براي آنها مشكل بوده، چندان تعجبي ندارد 
اما وقتي برترين شركت ها و بنگاه هاي كشور كه بايد 
انواع و اقسامي از سرمايه گذاري هاي جديد، راه اندازي 
 خ��ط تولي��د و... را در دس��توركار خود ق��رار دهند، 
چشم انتظار سود سپرده هاي بانكي خود نشسته اند، 
باعث شگفتي است!عضو كميسيون صنايع و معادن 
اظهار كرد: براس��اس نرخ ميانگين س��ود سپرده ها 
مي توان برآورد كرد كه ش��ركت هاي مورد بررس��ي 
در يك س��ال اخير بيش از ۱۵ ه��زار ميليارد تومان 
سود سپرده از سيستم بانكي دريافت كرده اند. ابهام 
اينجاست كه اين رقم بالغ بر ۱۵درصد از مجموع سود 
اين شركت ها بوده است. فكرش را كنيد كه برترين 
شركت هاي كشور بخش قابل توجهي از سود سالانه 
خود را از سود سپرده هاي بانكي به دست مي آورند.

اين نماينده مجلس بيان كرد: در لايحه بودجه ۱۴۰۱ 
براي اولين بار معافيت مالياتي شركت هاي حقوقي 
از سود سپرده هاي بانكي لغو شده است، كه به طور 
قطع تاثيرات گسترده بر ادامه وضع سپرده گذاري اين 
شركت ها دارد.به گفته اين نماينده مجلس؛ بسياري 
بر اي��ن باورند كه س��پرده گذاري پ��ول در بانك ها 
درنهايت منجر به پرداخت اعتبارات از سوي بانك ها 
مي شود و مجددا پول به عرصه توليد و تامين مالي 
برمي گردد، اما اين موضوع نه  تنها با كاركرد جديد 
نظام بانكي در خلق پول كه مطلقاً بر پايه سپرده ها 
نبوده، در تضاد است بلكه با آمارهاي تامين مالي از 

سوي سيستم بانكي نيز همخواني ندارد.

انتشار اوراق ارزي داخلي
براي نخستين بار 

سلمان خادم المله، مديرعامل شركت تامين سرمايه 
امين در حاش��يه مجم��ع عمومي ش��ركت تامين 
سرمايه امين اعلام كرد: براي اولين بار در كشور اوراق 
 ارزي براي اجراي پروژه هاي توسعه اي شركت هاي 
صادرات محور توس��ط اين ش��ركت تامين سرمايه 
منتشر مي شود كه نهاد مالي واس��ط همانند اوراق 
ريال��ي وج��ود دارد و اي��ن اوراق ب��راي تامين مالي 
پروژه هاي توس��عه اي اس��تفاده مي ش��ود. وي نرخ 
بازگش��ت اوراق ارزي را ۸ درصد عنوان كرد و گفت: 
در مرحل��ه اول اين اوراق براي عموم مردم نيس��ت 
بلكه براي ش��ركت هاي بزرگ صادرات محور است. 
مديرعامل شركت تامين سرمايه امين در مورد اينكه 
تامين ارز از طريق صندوق توسعه ملي بهتر است يا 
از طريق انتشار اوراق ارزي گفت: البته توان صندوق 
توسعه ملي مقدار مشخصي است، اما اگر هر شركتي 
بتواند از طريق صندوق توسعه ملي وام ارزي بگيرد، 
به صرفه تر است و نرخ كم تري بايد بپردازد اما در عين 
حال اوراق ارزي كه براي اجراي طرح هاي توسعه اي 
در شركت هاي بزرگ و صادرات محور انجام مي شود با 
نرخ ۸ درصد خواهد بود. خادم المله اين را هم گفت: در 
حال حاضر پروژه هاي بزرگ ارزي كه در شركت هاي 
بزرگ انجام مي ش��ود با نرخ بازده��ي يا اصطلاح 
IIR ۳۰ تا ۳۵ درصد اس��ت، در برخي ش��ركت ها 
مانند فناوران و تاپيكو نرخ بازدهي ارزي بالاي ۲۵ 
درصد است، در حالي كه اوراق ارزي با نرخ ۸ درصد 
برگشت داده مي ش��ود و به زودي اوراق ارزي براي 
اولين بار در كشور براي تامين مالي پروژه هاي بزرگ 

شركت هاي بزرگ صادرات محور منتشر مي شود.

»تعادل« تغيير لايحه بودجه 1401 و تاثير آن را روي بورس بررسي مي كند

ابهامات مصوبه به زيان بازارسرمايه

فعالان بازار درباره جلسه امروز چه مي گويند؟
در روزهاي گذشته انتشار نامه اي مبني بر دعوت از برخي 
فعالان بازار به جلس��ه كارگروه بازار س��رمايه كميسيون 
اقتصادي براي نشست با محسن عليزاده، نماينده مجلس 
و رييس اين كارگروه خبرس��از شد. در اين راستا، قرار بود 
برخي از فعالان بازار سرمايه امروز پنجشنبه در ساختمان 
بهارستان حاضر شوند و نظرات خود را پيرامون وضعيت 
بورس مطرح كنند.با افت بيش از ۳۰ هزار واحدي شاخص 
كل در معاملات روز سه شنبه و از دست رفتن كف ۶ ماهه 
آن، اعتراضات نسبت به وضعيت بازار به اوج خود رسيد. در 
اين بين، بحثي مبني بر »تحريم جلسه فعالان بازار سرمايه 
با عضو ناظر مجلس در شوراي عالي بورس« شكل گرفت و 

حسابي در فضاي مجازي سروصدا كرد.

    مخالفان و موافقان چه مي گويند؟
برخي از س��هامداران از افراد دعوت ش��ده به اين جلسه 
درخواس��ت كردند كه در اعتراض ب��ه وضعيت كنوني، 
جلسه را تحريم كنند و در آن حاضر نشوند. برخي معتقدند 
كه تحريم جلسه در حمايت از س��هامداران خرد است و 
مي تواند صداي اعتراض آنها را به گوش مسوولان برساند. 
همچنين برخي ديگر نيز مي گويند اين جلسات صرفاً »شو 
آف« بوده و هيچ عايدي براي بازار سرمايه در پي نخواهد 
داشت؛ چراكه چنين اقداماتي صرفاً جنبه تبليغاتي دارند. 
برخي ديگر هم كه موافق حضور فعالان بازار در اين نشست 
هستند، معتقدند تحريم جلسه دردي را دوا نخواهد كرد. 
آنها، حضور در جلسه را مصداق بارز مطالبه گري مي دانند 

و اعتقاد دارند كه دليلي براي تحريم جلسه وجود ندارد.

    واكنش هاي مختلف به تحريم
 يا حضور در جلسه

ش��هر بورس در اي��ن گزارش، عين��اً به بررس��ي نظرات و 
واكنش هاي مختلف فعالان و كارشناس��ان بازار شامل هر 
دو گروه مواف��ق و مخالف حضور در اين جلس��ه پرداخته 
است.نيما آزادي: اگر دنبال مطالبه گري هستيد، به جاي 
جلسات چرت، پيگير كانون سهامداران حقيقي باشيد تا 
هر زمان لازم شد براي گرفتن حق تان رأساً از طريق كانون 
اقدام كنيد. كانوني كه پنجاه ميليون سهامدار را نمايندگي 
كند وگرنه بقيه موارد صرفاً براي خالي نبودن عريضه است. 

مرتضي عباد: لازمم نيست هر روز با دعوت يه ليست ۵۰-۶۰ 
نفري شواف كنيد. ۵۰ نفر سلام بدن وقت جلسه تموم ميشه. 
شما هم جزو اقداماتتون مي نويسيد: همفكري با بورسي ها. 
زحمت بكشيد و وظايف اوليه تون رو انجام بديد. نه به كسي 
ميشه گفت برو و نه به كسي ميشه گفت نبايد بري. اوني كه 
ميره خائن نيست و اوني هم كه نميره نيازي نيست فيگورِ 
اسپارتاكوس بگيره. احتياجي به فحش و دعوا هم نيست. 
افراطي برخورد نكنيد. كلي جلسه اينجوري چه با نتيجه 
و چه بي نتيجه برگزار ش��ده نمي دونم چرا اين سرش دعوا 
شد. هركسي با سليقه و تشخيص خودش رفتار ميكنه و هر 
قدمي برا بهبود بازار محترمه. من نه تنها اين جلسه بلكه تو 
اين چند سال هيچ جلسه اي رو نرفتم. ذاتاً تهران هم نيستم. 
برا هركسي كه قدمي برا بازار برداره آرزوي موفقيت مي كنم.

حسين مريد س��ادات: من پنجشنبه به جلسه كمسيون 
اقتصادي خواهم رفت. با برنامه، با ديدگاه مطالبه گري يادمون 
نره كه اين جلسه با تلاش سه هفته اي من و همكارانم ترتيب 
داده شده. جلسه روز پنجش��نبه مربوط به سازمان بورس 
نيست، جلسه كميسيون اقتصادي مجلس است براي اينكه 
نظرات ما را براي بودجه سال ۱۴۰۱ و پيش نويس قانون بازار 
سرمايه بشنوند. با افتخار صداي شما عزيزان.نيما نايينيان: 
آقايون چند تا سوال مشخص: مگه كار بدي ميخوايم بكنيم 
بريم مجلس؟ حرف و درد مردم رو به مجلس گفتن كار بديه؟! 

رفتن به مجلس منفعتي براي ما داره؟ نرفتن به مجلس چه 
چيزي رو درست مي كنه؟! مگه ما نمي خوايم از مشكلات 
سهامدارها بگيم؟! و شما من رو قانع كن، من نميرم.مهدي 
ساساني: دوستان در مجلس لطف داشتند عده اي از فعالان 
بازار را دعوت كردند تا پنجشنبه ساعت ۱۰ جلسه اي داشته 
باش��ند و بنده هم دعوتم، حرف هم براي گفتن زياد دارم، 
قطعاً كسي نيست كه از ديده شدن و عكس يادگاري گرفتن 
و.. بدش بيايد اما قصد دارم اين دعوت را هم رد كنم و در اين 
حرف درماني هاي خسته كننده سهيم نباشم. رييس جمهور، 
وزير، نماينده مجلس، رييس س��ازمان بورس همه و همه 
مي دانند چه بر سر اين ملت آمده است پس دواي كار حرف 
درماني و جلسه هاي بي نتيجه نيست.جواد فلاحيان: قطعاً 
بنده هم در اين جلسه شركت خواهم كرد. نرفتن به جلسه 
دردي از اي��ن بازار دوا نمي كنه. تم��ام صنف ها در مجلس 
روابط خود را دارند الان كه محترمانه از فعالين دعوت شده 
است به نظر نرفتن به جلسه فرصت سوزي در جهت منافع 
سهامداران است.مهدي سوري: هدف از اين دعوت، شنيدن 
نظرات اهالي بازار سرمايه در مورد اصلاحيه قانون بازار بوده 
كه ذاتاً اقدام خوبيه. من به مسوولان براي اينكه در دو سال 
گذشته به توصيه هاي ما عمل نكردن و هنوز هم دارن درمورد 
جاماندگان سهام عدالت برنامه ريزي مي كنن اعتراض دارم. 
علاوه بر اون، فكر نمي كنم امكان اين وجود داشته باشه كه 

نظرات ۵۰ نفر در عرض دو ساعت شنيده و بررسي بشه. پس 
ترجيح دادم بعضي هامون شركت نكنيم تا همه صدامون 
شنيده بشه و هم كساني كه شركت مي كنند، زمان مناسب 
براي گفتن نظرات شون داشته باشند. پس تحريم در كار 
نيست و خودم هم هر زمان كه هر مسوولي نيم ساعت براي 
شنيدن صحبت هاي من فرصت داشته باشه، حتماً شركت 
مي كنم و تمام دغدغه هام رو مجدداً عرض مي كنم. همانطور 
كه در دو دقيقه زماني كه كانديداي محترم رياست جمهوري 
به ما زمان داد، گفتم ترجيح ميدم صحبت نكنم. پس لطفاً 
به كساني كه در جلسه حاضر خواهند شد، توهين نكنيد و 
به تصميمات افراد احترام بذاريد.برزو حق شناس: براي هر 
كسي كه پنجشنبه نمي خواد بياد و نظرش اينه كه اعتراضش 
را به اين شكل به شرايط بد موجود نشون بده، احترام فراوان 
قائلم و حق شون ميدونم كه اينطور واكنش نشون بدن، اما 
به شخصه اعتقادم  اينه كه هر صنفي تو فصل تصويب بودجه 
در مجلس سعي ميكنه كه رايزني و لابي كنه تا شرايط بهتري 
رو بتونه فراهم كنه براي بازار خودش. دعوت روز پنجشنبه 
مجلس براي بررسي پيش نويس قانون بازار سرمايه و لحاظ 
كردن نظرات كارشناسان بازار براي بودجه سال آينده هست 
كه عدم ش��ركت در اون فايده اي براي بازار س��رمايه نداره. 
به خاطر همين با وجود مس��ائل و با احترام به نظر ساير 
عزيزان حتما در جلسه شركت مي كنم و در صورتي كه 
بتوانم صحبت كنم سعي در انعكاس مشكلات بازار خواهم 
داشت تا ش��ايد هرچند كوچك كمكي بشه براي برون 
رفت از اين مصيبت. در صورتي هم كه نتونم صحبت كنم 
بيرون در كنار شما عزيزان خواهم بود تا به اين شكل دينم 
رو به شما و بازارم ادا كنم.آراد پوركار: يك سري مسائل 
رو بايد همگي بدونند تا مسائل روشن بشه براشون. من 
شخصاً در اين جلسه شركت خواهم كرد. به يك سري از 
دلايل كه در موردشون صحبت مي كنيم. سعي مي كنيم 
دوستاني كه مخالف رفتن هستن رو هم دعوت كنيم تا 
صحبت ها رو متوجه بشيم، شايد حق با اونها باشه.در اين 
گزارش، نظرات مختلف پيرامون حضور يا عدم حضور در 
جلسه، مورد بررسي قرار گرفت. حال بايد ديد كه امروز 
چه اتفاقاتي رخ خواه��د داد. در هر صورت، فعالان بازار 
اميدوارند كه در صورت رخ دادن هر گونه اتفاقي، با برطرف 

شدن مشكلات بازار سرمايه وضعيت بورس بهتر شود.



گروه راه و شهرسازي| 
سرانجام پس از ماه ها كشمكش بر سر نحوه اعمال ماليات بر 
خانه هاي خالي، سازمان امور مالياتي اعلام كرد كه نسبت 
به محاسبه ماليات واحدهاي مسكوني خالي اقدام كرده 
و نتايج آن در درگاه الكترونيك اين سازمان منتشر شده 
اس��ت. از طرف ديگر طبق اعلام وزارت راه و شهرسازي، 
نخستين فهرس��ت قطعي خانه هاي خالي به تعداد يك 
ميليون و ۱۷۰ هزار واحد به سازمان امور مالياتي معرفي شد. 
اين همه در حالي است كه به باور اغلب كارشناسان قانون 
ماليات از خانه هاي خالي با توجه به اعمال معافيت مالياتي 
تا 4 ملك، قانون ناقصي است و از همين رو، حتي با موفقيت 
در شناسايي تمام خانه هاي خالي، نمي تواند منجر به هزينه 
تراشي براي محتكران و در نهايت عرضه واحدهاي خالي به 
بازار مسكن شود. در عين حال، همچنان شيوه شناسايي و 
اخذ ماليات از واحدهاي مسكوني متعلق به نهادها و بانك ها 
نامشخص است، مساله اي كه با توجه به ابعاد گسترده آن، 
س��ويه ديگري از نقص قانون ماليات بر خانه هاي خالي را 
آشكار مي كند.  سه شنبه شب به فاصله دو روز مانده به پايان 
مهلت قانوني وزارت راه و شهرسازي مبني بر معرفي فهرست 
اوليه واحدهاي خالي از سكنه، اين وزارتخانه اعلام كرد كه 
اطلاعات يك ميليون و ۱۷۰ هزار واحد خالي از سكنه را به 
سازمان امور مالياتي معرفي كرده است. همزمان، سازمان 
امور مالياتي در اطلاعيه اي اعلام كرد: »بر اساس اطلاعات 
دريافتي از وزارت راه و شهرس��ازي )س��امانه ملي املاك 
و اسكان كش��ور موضوع تبصره ۷ ماده ۱۶۹ مكرر قانون 
ماليات هاي مستقيم( نسبت به محاسبه ماليات واحدهاي 
مسكوني خالي موضوع ماده ۵4 مكرر قانون ماليات هاي 
مستقيم مصوب ۱۳۹4.4.۳۱ اقدام نموده و نتايج حاصل 
از آن در درگاه الكترونيكي سازمان منتشر نموده است«. بر 
اساس اين اطلاعيه كه در بخش درگاه ملي ماليات سازمان 
امور مالياتي منتشر شده »كليه مالكان واحدهاي مسكوني 
مي توانند جهت مش��اهده وضعيت مش��موليت واحد يا 
واحدهاي مسكوني خود و اطلاع از ميزان ماليات متعلقه و 
پرداخت آن، به درگاه ملي خدمات الكترونيك سازمان امور 
مالياتي كشور به نشاني MY.TAX.GOV.IR مراجعه 
نمايند. حسب مقررات جزو ۲ بند ط تبصره ۶ ماده واحده 
قانون بودجه سال ۱4۰۰ كل كشور، مهلت پرداخت اين 
ماليات تا پايان بهمن ماه سال جاري )۱4۰۰/۱۱/۳۰( تعيين 
شده است. در صورت عدم پرداخت ماليات تعيين شده در 
مهلت مقرر، نسبت به صدور برگ مطالبه اقدام خواهد شد. 
ابلاغ اوراق مطالبه ماليات، اعتراض به آن و مراحل دادرسي 
مالياتي تابع مقررات قانون ماليات  هاي مستقيم مصوب 
۱۳۹4.4.۳۱ مي باش��د«. دو اقدام اخير نشان مي دهد كه 
بالاخره دو دستگاه مذكور پس از ۹ ماه در حال دستيابي 
به مفاهمه در بحث ماليات بر خانه هاي خالي هستند. چند 
روز قبل محمود محمودزاده، معاون وزير راه و شهرسازي به 
ايسنا گفته بود كه حدود دو هفته قبل جلسه اي با مسوولان 

س��ازمان امور مالياتي داش��تيم و اين هماهنگي صورت 
گرفت تا بر اساس فهرستي كه تا ما تا پايان دي ماه به آنها 
ارايه مي دهيم موضوع ماليات خانه هاي خالي محقق شود. 
قبل از آن نيز پيامك هايي از سرشماره V.Maskan به 
برخي مالكان مبني بر اينكه ملك شما به عنوان خانه خالي 
شناسايي شده، ارسال و از آنها خواسته شده بود وضعيت 
amlak. املاك خود را در سامانه املاك و اسكان به نشاني
mrud.ir تعيين كنند. البته به نظر مي رسد، هنوز نقاط 
اختلاف وجود دارد؛ به طور مثال سازمان امور مالياتي تا پيش 
از اين به مواردي همچون نادرست بودن كدهاي پستي، 
مشخص نبودن مالك و زمان خالي بودن واحدها كه توسط 
وزارت راه و شهرسازي استخراج شده بود ايراداتي وارد كرد. 
به همين دليل شنيده مي شود از بين يك ميليون و ۱۷۰ 
هزار واحد معرفي ش��ده، فقط حدود ۱۲ هزار واحد از نظر 
سازمان امور مالياتي، قابليت اعمال ماليات را خواهد داشت. 
چند روز قبل داوود منظور، رييس س��ازمان امور مالياتي 
ضمن تاكيد بر عزم اين سازمان بر اخذ ماليات از واحدهاي 
خالي، تمايل نداشتن دولت قبل به اخذ ماليات از مرفهان، 
عدم تصويب آيين نامه اجرايي در دولت قبل، ناهماهنگي 
بين دستگاه ها و شيوع كرونا را از دلايل عدم اجراي قانون 
ماليات بر خانه هاي خالي عنوان كرده بود. به گزارش ايسنا، 
فهرست نهايي شده خانه هاي خالي كه از ديروز در اختيار 
سازمان امور مالياتي قرار مي گيرد، آخرين فهرست نهايي 
خانه هاي خالي نيست و وضعيت پالايش اطلاعات سكونتي 
خانواره��ا همزمان در وزارت راه و شهرس��ازي براي تهيه 

فهرست دوم و سوم خانه هاي خالي ادامه خواهد داشت.

    رقم ماليات هر خانه  خالي محاسبه شد
در اين حال، جهانگير رحيمي، سرپرست دفتر طراحي 
و تحليل فرآيندهاي مالياتي سازمان امور مالياتي درباره 

اينكه گفته مي ش��ود هر واحد مسكوني خالي به طور 
ميانگين ۱۰۰ ميليون تومان ماليات بايد بدهد، اظهار 
كرد: اين فقط يك ادعا است و صحت ندارد و به طور كلي 
ماليات خانه هاي خالي بر اساس متراژ و تعداد ماه هايي 
اس��ت كه خالي ب��وده اس��ت. وي در گفت وگو با مهر 
افزود: ماليات هر واحد مسكوني خالي به طور جداگانه 
محاسبه شده و به مالك آن اطلاع رساني مي شود؛ اصلًا 
متوسط گيري از ماليات خانه خالي، آماري نيست كه 
به درد س��ازمان امور مالياتي بخورد و مالك هر واحد، 
ماليات خود را جداگانه مي دهد. سرپرست دفتر طراحي 
و تحليل فرآيندهاي مالياتي سازمان امور مالياتي ادامه 
داد: تا پايان بهمن مالكان خانه هاي خالي فرصت دارند 
تا ماليات خود را بدهند؛ امكان پرداخت اين ماليات، روي 
سيستم سازمان امور مالياتي باز شده و افراد مي توانند به 
صورت آنلاين پرداخت كنند. وي ادامه داد: اگر افرادي هم 
كه مشمول اين ماليات شده اند، به اين موضوع اعتراض 
دارند، مي توانند اعتراض خود را در سامانه سازمان امور 
مالياتي ب��ه آدرس https: //my.tax.gov.ir/ ثبت 
كنند؛ برگه مالياتي خود را دريافت كرده و اعتراضش را 
ثبت مي كند؛ همچنين مراحل دادرسي دارد؛ از طرف 
ديگر هم ممكن اس��ت برخي مالكان خانه هاي خالي، 
بلافاصله اقدام به واريز ماليات خود كنند. اما به هر حال 
مهلت پرداخت ماليات خانه هاي خالي تا پايان بهمن 
است. رحيمي تصريح كرد: مردم مي توانند با مراجعه به 
سامانه سازمان امور مالياتي، از وضعيت پرونده مالياتي 
خود مطلع ش��وند و ببينند آيا خودروه��ا و خانه هاي 
لوكس يا خالي آنها مشمول ماليات شده يا خير. مبلغ 
ماليات مالكان مشمول پرداخت ماليات خانه هاي خالي 
و لوكس و خودروهاي گرانقيمت محاسبه و بارگذاري 
شده است سرپرست دفتر طراحي و تحليل فرآيندهاي 

مالياتي سازمان امور مالياتي يادآور شد: درگاه پرداخت 
ماليات خانه هاي خالي و لوكس و خودروهاي گرانقيمت 
براي همه افراد مشمول، محاسبه و بارگذاري شده است.

    سال به سال پس رفت كرده ايم
محمدرضا يزدي زاده عضو سابق ش��وراي راهبردي نظام 
مالياتي كشور در يك نشست تخصصي گفت: در شرايطي 
هستيم كه نماينده هاي مجلس بر اساس منافع شخصي 
خودش��ان قوانين را طوري بي اثر مي كنند كه با وضعيت 
خودشان همخواني داشته باشد. حتي اگر برگرديم به قانون 
سال 4۶، ماليات ها از قوانين كنوني ما پيشرفته تر است و در 
هر اصلاحي كه انجام داديم بخشي از قانون را خراب كرديم. 
اين اصلاحات ناهماهنگي در مواد ايجاد كرده و پيوستگي 
سيستمي مواد قانون را به هم زده است. به گزارش فارس، 
وي افزود: به طور مثال در قانون ماليات بر اجاره در سال ۱۳۶۶ 
استثنائات وجود نداشت، اما به تدريج تا ۷۰ متر و تا ۱۵۰ متر را 
معاف از ماليات كرديم كه بعدها الگوي مسكن را در كشور به 
هم ريخت، به نحوي كه عرضه و تقاضا با بدنه مردم همخواني 
ندارد. وي با تاكيد بر لزوم وضع ماليات هاي تنظيمي در بخش 
مسكن گفت: تصويب ماليات بر خانه هاي خالي و ماليات بر 
عايدي س��رمايه ماليات اقدام بسيار مناسبي است. به طور 
خاص قانون ماليات بر خانه هاي خالي از نمونه مشابه آن در 
كانادا الهام گرفته شده كه اثرگذاري قابل توجهي در آن كشور 
داشته است. اما آنچه نامطلوب است، معافيت هاي متعدد در 
متن دو قانون فوق است؛ در قانون ماليات بر خانه هاي خالي 
خانه هاي زيادي معاف ش��ده و در قانون ماليات بر عايدي 
سرمايه نيز به طلا و ارز به عنوان دو شبه پول هيچ توجهي 
نشده و حتي عده اي به دنبال آن هستند كه مساله »تعديل 
تورمي« نيز در آن طرح كنند و عملا اين قانون را بي اثر كنند.

    انتقاد از معافيت تا 4 ملك
اين كارشناس اقتصادي با انتقاد از افرادي كه معافيت تا چهار 
ملك در قانون ماليات بر خانه هاي خالي را مطرح مي كنند، 
گفت: در نسخه قديمي اين قانون چنين معافيت هايي مطرح 
نبوده است. به عبارت ديگر قانون باب ميل كساني نوشته شده 
است كه 4 خانه دارند نه كساني كه براي يك اتاق محتاجند. 
اگر فردي يك خانه براي استفاده در تعطيلات دارد نيز بايد 
مالياتش را بدهد، چون در حال انتفاع از آن است. بايد نرخ 
اين ماليات چنان بالا باشد كه بازدارندگي و تغيير رفتار ايجاد 
كند. ايجاد معافيت ها در متن قانون به معناي حقانيت بخشي 
به فعاليت هاي غير مولد است كه ديگر نمي شود جلو آن را 
گرفت. وي ادامه داد: اگر ماليات بر خانه هاي خالي تا امروز اجرا 
نشده به اين دليل است كه زيربنا را اشتباه گذاشته ايم. بايد 
مبناي اخذ اين ماليات اطلاعات اعلامي باشد و اگر اطلاعات 
به صورت خوداظهاري اعلام نشده باشد، خود به خود خانه 
خالي محسوب شود، اما تا زماني كه معافيت هاي بي ضابطه 

وجود دارد، اين ماليات به نتيجه اي منجر نمي شود.
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صدور 4۳۸۱ پروانه ساختماني 
در تهران در ۹ ماه

حامد س��ليمي، مديركل تدوين ضوابط، نظارت و 
صدور پروانه شهرداري تهران از صدور 4 هزار و ۳۸۱ 
مورد پروانه ساختماني خبر داد و گفت: مناطق ۲۱، 
۲۲ و ۳ در صدر بيشترين درصد تعداد صدور پروانه 

قرار گرفته اند.
به گزارش مهر، سليمي با مقايسه آمار صدور پروانه 
۹ ماهه نخست امسال با مدت مشابه سال گذشته 
گفت: از ابتداي فروردين تا پايان آذر ماه امسال، 4 
هزار و ۳۸۱ مورد پروانه ساختماني صادر شده كه 
اين آمار در مدت مشابه س��ال قبل، ۵ هزار و ۳44 

مورد بوده است.
وي ادامه داد: از لحاظ متراژ ساخت و ساز نيز در ۹ ماه 
اول امسال، مجوز ساخت براي حدود ۷ ميليون و ۶۵ 
هزار مترمربع صادر شده؛ اين عدد در مدت مشابه 
سال گذش��ته حدود ۸ ميليون و ۳۸ هزار مترمربع 
بوده است. بنابراين شاهد كاهش حدود ۱۲ درصدي 
ساخت و ساز در شهر تهران از لحاظ متراژ هستيم.

س��ليمي تش��ريح كرد: از تعداد پروانه هاي صادره 
در ۹ ماه نخست امس��ال، 4 هزار و ۸ مورد در پهنه 
R )مس��كوني(، ۲۷۳ م��ورد در پهنه M )مختلط 
تجاري، اداري و مسكوني(، ۹۶ مورد در پهنه S )كار 

و فعاليت( قرار دارند.
وي افزود: از مجموع پروانه هاي صادر شده در سال 
گذشته نيز 4 هزار و ۹۲۳ مورد در پهنه مسكوني، 
۳۱۳ مورد در پهنه مختلط و ۱۰۷ مورد در پهنه كار 
و فعاليت بوده است. سليمي با اشاره به فراواني درصد 
تعداد صدور پروانه نسبت به تعداد پارسل هاي كل 
هر منطقه در س��ال ۱4۰۰ اظهار داشت: در ۹ ماه 
نخس��ت امس��ال، منطقه ۲۱ با صدور پروانه براي 
۰.۹۱ درصد املاك منطقه، بيشترين درصد تعداد 
صدور پروانه نسبت به تعداد پارسل هاي كل منطقه 
را دارد و سپس منطقه ۲۲ با ۰.۸۰ درصد و منطقه 
۳ با ۰.۶۶ درصد به ترتيب در رديف دوم و سوم قرار 
دارند. منطقه ۱۸ نيز با ۰.۲۵ درصد، كمترين درصد 
تعداد صدور پروانه نسبت به تعداد پارسل هاي كل 
منطقه را داشته اس��ت. وي ادامه داد: همچنين در 
سال ۹۹، بيشترين درصد تعداد صدور پروانه نسبت 
به تعداد پارسل هاي كل هر منطقه مربوط به منطقه 
۲۲ با ۱.۵4 درصد، سپس منطقه ۲۱ با ۱.۲۰ درصد 
و منطقه ۱۵ با ۰.۸۷ درصد بوده است كه در همين 
سال، منطقه ۱۸ و ۱۲ با ۰.۳۶ درصد كمترين درصد 
تعداد صدور پروانه نسبت به تعداد پارسل هاي كل 
منطقه را به خود اختصاص داده اند. وي در خصوص 
فراواني متراژ ساخت و ساز در مناطق ۲۲ گانه نيز 
گفت: در ۹ ماه نخست امس��ال مناطق ۲۲، 4 و ۱ 
مجوز بيشترين متراژ ساخت و ساز را داشته و مناطق 
۹، ۱۹ و ۱۰ مجوز كمترين متراژ س��اخت و ساز را 
گرفته اند، اين در حالي است كه در مدت مشابه سال 
گذشته مناطق 4، ۵ و ۳ بيشترين و مناطق ۱۰، ۱۳ و 
۱۱ كمترين متراژ ساخت و ساز را داشته اند. مديركل 
تدوين ضوابط، نظارت و صدور پروانه ش��هرداري 
تهران با اش��اره به فراواني تعداد پروانه هاي صادره 
در مناطق ۲۲ گانه گفت: در ۹ ماه نخس��ت س��ال 
۱4۰۰ بيشترين تعداد صدور پروانه، 4۶۵ مورد در 
منطقه ۱۵، 44۲ مورد در منطقه 4 و ۲۸۰ مورد در 
منطقه ۲ بوده است، همچنين منطقه ۲۲ با ۱۰۸ 
مورد كم ترين مي��زان صدور پروانه در اين مدت را 
داشته است. س��ليمي بيان كرد: در ۹ ماه نخست 
سال ۹۹ نيز، بيشترين فراواني صدور پروانه مربوط 
به منطقه ۱۵ با ۶۸۰ مورد، منطقه 4 با 44۷ مورد و 
منطقه ۱4 با ۳۶۶ مورد بوده است؛ كم ترين ميزان 

صدور پروانه در منطقه ۹ با ۱۰۳ مورد اتفاق افتاد.

تردد خودروهاي ديزلي
 بلاي جان هواي پايتخت

س��عيد محمودي، مديركل محيط زيست استان 
تهران اعلام كرد: تردد بي شمار خودروهاي ديزلي و 
موتورسيكلت هاي فرسوده بلاي جان هواي پايتخت 
شده اس��ت. به گزارش ايرنا، محمودي در حاشيه 
مراسم گراميداش��ت هفته ملي هواي پاك افزود: 
بخش زيادي از تردد خودروهاي ديزلي مربوط به 
ناوگان حمل و نقل عمومي اس��ت كه ش��هرداري 

تهران بايد در اين زمينه اقداماتي انجام دهد.
وي اف��زود: بخش ديگر مربوط ب��ه تردد كاميون و 
كاميونت هاي ديزلي اس��ت كه بيشتر در ساعات 
پاياني شب وارد تهران شده و موجب آلودگي هواي 
پايتخت مي شوند. وي با اشاره به تردد سه تا چهار 
ميليوني موتورس��يكلت ها نيز گفت: تردد روزانه 
اين حجم موتورس��يكلت كه بيشترشان ديزلي و 
فرسوده اند موجب افزايش آلودگي هواي تهران شده 
است. محمودي با بيان اينكه اداره كل محيط زيست 
اس��تان تهران يك مجموعه نظارتي اس��ت گفت: 
دستگاه هايي همچون ش��هرداري تهران، وزارت 
نفت و صنعت مسوول مستقيم آلودگي هواي تهران 
هستند كه در اين خصوص بايد اقداماتي انجام دهد.

وي با بيان اينكه در چنين شرايطي روزهاي هواي 
پاك در كلانش��هرها به ويژه ته��ران كاهش يافته 
گفت: روزهايي كه ملاك پاك بودن دارند، روزهاي 
قابل قبول هس��تند كه تعدادشان در طول ۱۰ ماه 
گذشته مناسب است كه البته استاندارد روز پاك 
بسيار سختگيرانه اس��ت، چرا كه بايد آلودگي در 
حداقل ترين حالت باشد. مديركل محيط زيست 
اس��تان تهران با بيان اينكه تعداد روزهاي پاك در 
كلان شهرها محدود اس��ت، افزود: تردد بي شمار 
خودروها و توسعه لجام گسيخته صنعت در اطراف 

بيشتر كلانشهرها از جمله دلايل آلودگي هواست.
وي با بي��ان اينكه س��اماندهي خودروهاي ديزلي 
 بايد در دس��تور كار قرار گيرد گفت: اين مساله در 
دراز م��دت بايد عمليات��ي ش��ود و در كوتاه مدت 
شهروندان بايد در اين زمينه مشاركت داشته باشند.

بارش هاي كشور نرمال شد
فعاليت س��امانه هاي بارشي اخير سبب ش��د تا براي 
نخستين بار از ابتداي سال آبي وضعيت ميانگين بارندگي 
در كش��ور به حالت نرمال برس��د. به گزار ش تسنيم، 
بر اس��اس اعلام سازمان هواشناس��ي تا پيش از شروع 
زمستان مجموع بارش دريافتي كشور كمتر از 4۰ ميلي 
متر بود اما بارندگي هاي دي ماه س��بب شد تا ميانگين 
 ارتفاع ن��زولات جوي م��ا به بي��ش از ۹۲.۵ ميلي متر 
برسد. اين بارش ها همچنين وضعيت كم بارشي در نيمي 
از استان هاي كشور از ابتداي سال زراعي تاكنون را نيز 
به حالت نرمال و بيش از نرمال رساند. تا پيش از شروع 
زمستان ميزان بارندگي در۲۵ استان كشور كمتر از نرمال 
بود. نرمال شدن بارش به معني پايان خشكسالي نيست، 
چراكه بخش قابل توجهي از كشور با كم بارشي انباشته 
از سال ها گذش��ته مواجه است. ضمن اينكه وضعيت 
بارش در تهران و غرب كشور در شرايط كمتر از نرمال 
قرار دارد. بارش در مناطق جنوبي كشور بيشترين سهم 
در افزايش ميانگين بارش كشور داشته است به طوري 
كه بارش هاي برخي نقاط هرمزگان و جنوب سيستان 
و بلوچستان به صورت رگباري و در بازه كوتاهي رخ داده 
است كه بيش از آنكه موثر باشد، خسارت زا بوده است.

آخرين وضعيت راه هاي كشور 
در برف و باران اخير

فرهاد مهرياري، مديركل دفتر مديريت بحران و تجهيز 
ماشين آلات س��ازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي 
اعلام كرد: در حال حاضر ۷ محور ش��رياني و ۲4 محور 
غير شرياني مسدود ش��ده اند و جاده چالوس نيز كه با 
ممنوعيت تردد به دليل كولاك شديد همراه شده بود، 
بازگشايي ش��د. فرهاد مهرياري در گفت وگو با ايسنا، 
درب��اره آخرين وضعيت راه هاي كش��ور در بارش هاي 
اخير، اظهار كرد: طي ۲4 ساعت منتهي به ظهر ديروز، 
آزادراه تهران - ش��مال و جاده چال��وس را كه احتمال 
كولاك و برف داده بوديم، مسدود كرديم كه دقيقاً در 
اين بازه زماني بيش از ۱۰ حادثه بهمن در محدوده هاي 
مختلف اين محور به طول بيش از ۱۵۰ متر اتفاق افتاد 
كه با تلاش ۲4 ساعته راهداران، اين محور بازگشايي شده 
و هم اكنون تردد رواني در آن برقرار است. وي افزود: در 
حال حاضر هفت محور شرياني دهگلان- حسين آباد، 
آزادراه خرم آباد-پل زال )باند غربي(، زهكلوت-ايرانشهر، 
ريگان-ايرانشهر، رودبار-زهكلوت، اهر-كليبر، و سراب-

اردبيل و ۲4 محور غير ش��رياني ميل نادر-سفيدآبه، 
ياسوج-چرام، پاتاوه-دهدشت، دندي-تكاب، سه راهي 
ايرانخواه-تكاب، برجك-زهكلوت، جيرفت-هيشين، 
مهاباد-پسوه، سقز-مريوان، سروآباد-اورامانات، جاسك-

بشاگرد، س��روآباد-كامياران، منوجان-هشتبندي، 
رودبار-مظفر آباد، رودبار-آبسردوئيه، رودبار-بيژن آباد، 
تهم-چورزق، اسالم -خلخال، فارياب-كهنوج، فارياب-

زهمكان، جيرفت-ميجان، ابهر-خدابنده، زنجان-دندي 
و فارياب-زيارتعلي مس��دود هس��تند. مديركل دفتر 
مديريت بحران و تجهيز ماشين آلات سازمان راهداري 
و حمل و نقل جاده اي ادام��ه داد: در حادثه بهمن روز 
سه شنبه در آزادراه تهران-شمال ۲ نفر مصدوم شده و 
يك نفر جان خود را از دست داد كه در كانكس يكي از 
كارگاه هاي اين آزادراه بودند و در حادثه سيل هرمزگان 
نيز سه نفر مفقود شدند. البته در محورهاي استان هاي 
كردستان، اردبيل، آذربايجان غربي و شرقي بيش از يك 
تا سه متر انباشت برف داشتيم و در شمال استان كرمان 
نيز برف كم سابقه اي باريد و در استان هاي جنوبي مانند 
جنوب كرمان، هرمزگان و سيستان و بلوچستان سيلاب 
در محورهاي مختلف اتفاق افتاد. مهرياري گفت: گرچه 
با انجام پيش بيني هواشناسي جاده اي و اينكه احتمال 
برودت ش��ديد هوا داش��تيم حركت اتوبوس ه��ا را در 
محورهاي تهران، قزوين، زنجان و اروميه ممنوع كرديم 
و شش ساعت به تاخير انداختيم. اين مساله سبب شد 
تا حتي يك تصادف اتوبوس هم نداشته باشيم چرا كه 
حركت اتوبوس ها با يخ زدگي محورها و برودت شديد 
 هوا همزمان نبود. وي اعلام كرد: س��امانه بارشي برف 
سه شنبه شب از كشور خارج شد و سامانه بارشي باران 
در جنوب كشور نيز چهارشنبه شب از كشور خارج شده 
است، اما سامانه جديدي از بامداد پنجشنبه از شمال 
غرب و غرب وارد كش��ور مي شود كه با بارش سنگين 
برف، باد شديد و كولاك همراه خواهد بود و در اين راستا 

هشدارهاي لازم را به استان ها داديم.

مقررات سفر از ايران به عراق 
امارات و لبنان اعلام شد

مقررات س��فر از ايران به عراق، امارات و لبنان همزمان 
با همه گيري سويه امُيكرون به روزرساني و اعلام شد.

به گزارش ايسنا، سويه امُيكرون، اگرچه هنوز مرزها را 
به روي مسافران كامل نبسته، اما ملاحظات كشورها 
را براي كنترل سفرها بيش��تر كرده است. عراق كشور 
هم مرز با ايران كه دو هفته اي مرزهاي خاكي با آن از سوي 
ايران مسدود شد، هم اينك مقرراتي را به اجرا گذاشته و 
مسافران ايراني را ملزم كرده كه حتما هنگام سفر به اين 
كش��ور علاوه بر كارت واكسيناسيون، تست PCR نيز 
همراه داش��ته باشند. امارات نيز اقدام به تست دوباره 
مسافران در فرودگاه هاي بين المللي اين كشور مي كند 
و لبنان هم كه ميزان سفر از ايران به آن هنوز قابل توجه 
نيست، همان فرمول امارات را در پيش گرفته است، 
با اين تفاوت كه هزينه تست كوويد در فرودگاه را از 
مس��افر مي گيرد. ايران نيز از حدود سه هفته پيش 

مقررات ورود به كشور را سخت تر كرده است.

وزارت راه و سازمان امور مالياتي تفاهم كردند

طلسم ماليات از خانه خالي شكست؟ 

موسس كروز از رقابت بي رحمانه شركت ها در دنياي اقتصادي امروز گفت
توسعه و پيشرفت در دنياي امروز همچون دنياي فناوري ها 
هر روز  پيچيده تر مي ش��ود؛ فضايي كه رقابت را س��خت تر 
مي كند. پيش��رفت در دنياي امروز راهي اس��ت كه فقط با 
مباني اصولي و روش هاي استاندارد شكل گرفته و مي توان 
از آن عبور كرد. متاس��فانه عدم توانايي كافي براي حركت 
در اين مسير رقابت ناس��المي را به وجود مي آورد. آنجا كه 
عقب ماندگان با توس��ل به روش هاي غي��ر اخلاقي و غير 
اصولي قصد دارند مانع حركت ش��وند اما اين حركت براي 
آنها كه بزرگ هستند و بزرگي مي كنند كوچك است و مانع 
نيست.  شركت كروز هم به عنوان بزرگ ترين و پيشرفته ترين 
قطعه ساز خاورميانه در مسير پيشرفت يكي از بزرگان است 
كه بدون توجه به س��نگ اندازي و موانع، با ذهن توس��عه و 
خدمت به مردم در اين مسير گام برمي دارد.  حميد كشاورز 
موسس و س��هامدار شركت صنايع توليدي كروز مي گويد 
اين ش��ركت با قدمتي چهل س��اله در چارچ��وب اصول و 
استاندار دهاي كش��ور بزرگ ترين و موفق ترين قطعه ساز 
كشور شده است. حميد كشاورز در پاسخ به سوال اينكه چرا 
بايد صنعت خودرو داشته باش��يم، گفت: براي داشتن اين 
صنعت در كش��ور نياز است كه جمعيت زياد باشد، وسعت 
سرزمين مناسب باشد و موانع طبيعي زياد نباشد. با توجه به 
دارا بودن شرايط و ارزاني نسبي سوخت در كشورمان داراي 
يك برتري نسبي براي توليد و حتي صادرات خودرو هستيم. 
اگر امروز مصرف كننده، س��هامدار و دولت ناراضي هستند 
اين نشان مي دهد كه در اداره اين صنعت اشتباه مي كنيم 
نه در داشتن آن. كشاورز در واكنش به حرف و حديث هاي 
منتشر شده عليه شركت كروز اظهار كرد: اين حرف ها كه 
سراسر دروغ است يك عامل اصلي دارد؛ كروز در اين چهل 
سال بسيار موفق، سالم و با استانداردهاي كشور عمل كرده 
و پيش رفته و براي كساني كه بخيل هستند ايجاد مشكل 
كرده اس��ت. اين افراد با ايجاد رس��انه هاي جديد و فضاي 
مجازي اتهاماتي وارد كردند؛ حرف و صحبت پشت سر ما، 
حرف و صحبتي است كه پشت هر كسي كه كار بزرگي انجام 
داده مي تواند باشد. كروز اكنون بدهي عقب افتاده بانكي و 
ارزي ندارد و در پرداخت ماليات و س��هم بيمه هميشه جزو 
بهترين شركت ها بوده اس��ت. وي ادامه داد: كروز به عنوان 
چهلمين شركت كشور، سال گذشته با حدود پانصد ميليون 
دلار فروش، در استانداردهاي جهاني يك شركت كوچك 
محسوب مي شود. اگر نتوانيم در كشور بيست تا سي شركت 
بسيار بزرگ داشته باشيم، اقتصاد ما محكوم به نابودي است. 
مراودات دو شركت خصوصي بر مبناي منفعت است و دوام 
دارد. كشاورز با اشاره به اينكه رشد، اساس اقتصاد كنوني بازار 
جهاني است كه به طرف زنجيره بالا يا پايين طي مي شود، 
گفت: اساس اقتصاد جنگيدن، جلورفتن و بزرگ شدن است. 
تمايل به بزرگ شدن اقتصاد خودمان داريم و توانستيم در 

اين سي سال صنعت خودرو اين موفقيت را به دست آوريم. 
موسس و سهامدار شركت كروز گفت: در دنياي اقتصادي 
امروز يك رقابت بي رحمانه بين شركت ها وجود دارد. براي 
مثال شركت سامسونگ علاقه اي به وجود شركت اپل ندارد 
و بالعكس، در همين راستا دزدي صنعتي همديگر را مي كنند 
و عليه هم اعلام جرم مي كنند. ما مثل هر شركت ايراني قصد 
بزرگ ش��دن داريم ولي به هيچ عن��وان اين به معناي نابود 
كردن رقبا يا در انحصار گرفتن كل زنجيره نيست. كشاورز 
در خصوص اينكه اگر يك ش��ركت قطعه سازي مالك يك 
شركت خودروسازي شود همه قطعات را به انحصار مي گيرد، 
اظهار كرد: در بسياري از شركت هاي دنيا قطعه سازان يكي 
از سهامداران شركت هاي خودروسازي هستند. هر شخص 
مي توان��د در صنايع مختلفي س��رمايه گذاري كند و ما در 
شركت كروز س��همي از ايران خودرو نداريم و آن در شركت 
ديگري است كه متعلق به ماست. مطابق ماده ۱۲۹ قانون 
تجارت اگر در ش��ركتي عضوهاي مشترك هيات مديره يا 
منافع مشتركي داشته باش��يد، اعضاي مشترك فاقد حق 
رأي هستند. ورود ما به ايران خودرو جهت اميد به اصلاح بود 
و در نظر داشتيم مانند گروه بهمن كمك كنيم تا اين شركت 
رضايت صنعت و مشتريان را به دست آورد. موسس و سهامدار 
شركت كروز همچنين در پاسخ به شائبه هايي در مورد كسب 
رانت دولتي توسط اين مجموعه گفت: در سال۶۰ با ده هزار 
تومان وارد اين صنعت شديم. هيچ ارتباطي با دولت نداشتيم 
و يك روز هم حقوق بگير دولت نبوديم، يك فاصله معنادار 
با دستگاه سياسي گرفتيم و هرآنچه در اختيار صنايع بوده 
ما هم گرفتيم. ما اصولا صنعتگر هستيم و هر آنچه به دست 
آورديم در كروز س��رمايه گذاري كرده اي��م و اعتقاد داريم با 
ايجاد صنعت قوي و شركت هاي بزرگ اقتصاد كشور جان 
مي گيرد.  كشاورز در مورد دلايل خريد سهام شركت هاي 
خودروس��از توس��ط كروز تصريح كرد: روزي را پيش بيني 
كرديم كه با اداره دولتي خودروسازها مثل همه دولت ها در 
دنيا، صنعت خودرو به ورشكستگي خواهد رسيد. اگر بخش 
خصوصي بتواند يك صدايي در هيات مديره يك خودروساز 
بزرگ داشته باشد، اين فرآيند را بالعكس يا متوقف مي كند 
و با اين انگيزه شروع به خريد س��هام ايران خودرو كرديم و 
كماكان همان يك عضو غير موظف از پنج عضو را داريم، يعني 
در اداره ايران خودرو هيچ نقشي نداريم. وي در پاسخ به سوال 
آيا توليد قطعات توسط يك تامين كننده امكان عدم توليد 
يا افزايش قيمت يك باره به دنبال دارد، توضيح داد: اين نوع 
نگرش براي واحدهاي كوچك صدق مي كند. در صورتي كه 
شركت هاي بزرگ يك سياست واحد دارند و به همان ميزان 
كه خودروساز به قطعه ساز بزرگ نياز دارد، چند برابر آن نيز 
قطعه ساز به بازار قطعه سازي نيازمند است. كشاورز در پاسخ 
به اين سوال كه آيا خودروساز ما مي تواند خودرو با كيفيت تري 

توليد كند، گفت: بله ولي با گرايش دولتي و دولتي فكر كردن 
نمي توان به سه ذينفع مصرف كننده، س��هامدار و دولت 
پاس��خ داد. وي در مورد انباشت خودرو در كف كارخانه به 
دليل كسري قطعه بيان كرد: در دوره اول تحريم ها شركت 
پژو كه بزرگ ترين تأمين كننده قطعات ايران خودرو بود، 
ارسال قطعات خود را متوقف كرد و براي خروج از بحران، 
با همت واحد R&D شركت كروز قطعات استراتژيك در 
چهار ماه توليد انبوه شد و پژويي توليد شد كه يك يورو هم 
قطعات وارداتي نداشت. در اين كار ما نقش اصلي داشتيم و 
افتخار مي كنيم و هم اكنون هر چه كه نياز باشد با پژوهش 
در داخلي سازي پيشتاز هستيم و با دارا بودن بزرگ ترين 
مركز تحقيقات در صنعت قطعه سازي، بيش از ۲۵۰ نفر از 
نخبگان كشور در آن مشغول به كار هستند و با دانشگاه هاي 
معتبر كشور پروژه هاي بزرگي در حال اجرا داريم؛ حتي در 
دانش��گاه ها مراكز تحقيق براي دانشجويان ايجاد كرديم. 
ما باورمان اين است كه مي توان با نخبگان كشور صنعتي 
شد و برترين تكنولوژي ها روز دنيا را به دست آورد. كشاورز 
درباره مطالبات كروز از خودروس��ازان توضيح داد: بيش از 
شش هزار و هفتصد ميليارد تومان در قبال تحويل قطعه به 

خودروسازان طلب داريم كه مطابق با قراردادهاي في مابين 
اين رقم بايد يك سوم باشد ولي قادر به پرداخت نيستند. وي 
در مورد دليل اين بدهكاري گفت: با شروع تحريم ها صنعت 
خودرو در فشار بزرگي قرار گرفت و با افزايش قيمت ارز و مواد 
اوليه ناشي از آن باعث شد كه خودروسازان و قطعه سازان 
در فشار بزرگ مالي قرار بگيرند و قيمت گذاري دستوري 
نادرست خودروها نيز به اين موضوع دامن زد. حميد كشاورز 
در پايان با اشاره به مشكلات پيش رو و موانع توليد داخلي 
گفت: در كشور نگاه مقام معظم رهبري بر توليد و توانمندي 
آن اس��ت و ما هم به عنوان سربازان صنعت كشور از هيچ 
كوششي در اين راه دريغ نخواهيم كرد. هرچند در اين راه با 
حسادت ها و بدخواهاني كه اصولا با توسعه صنعت در كشور 
مخالفند، ما را در امان نمي گذارند و سعي مي كنند با تهمت 
و افترا ما را دلسرد كنند. اساس كار خود را بر توسعه نهاديم 
و خود را موظف به حفظ اشتغال ۲۱ هزار نفر كارگر زنجيره 
تامين و خانواده آنها كه حدود۱۰۰هزار نفر هستند مي دانيم 
و در اين راه همانطور كه تا به حال همه مشكلات را به جان 
خريديم ادامه خواهيم داد چون ايران ما و كشور ما را مستعد 
صنعتي شدن و جايگاه مناسبي در صنعت جهان مي دانيم.
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ويژه



برخي از تحليلگران سرش��ناس ب��ازار ارز ديجيتال 
معتقدند روند نوس��ان محدود قيمت بيت كوين كه 
چند هفته اي به طول انجاميده اس��ت با س��قوط به 
س��طح 38.000 دلار به پايان مي رسد و سپس يك 
روند صع��ودي جديد در بازار آغاز مي ش��ود. در حال 
حاضر، آمار مربوط به جريان پول در صندوق هاي ويژه 
س��رمايه گذاري در ارزهاي ديجيتال، نشان مي دهد 
كه اين هفته هم س��رمايه گذاران بخش��ي از دارايي 
خ��ود را از اين محصولات خارج كرده اند. در حالي كه 
صندوق هاي بيت كوين و اتريوم در اين مدت با خروج 
سرمايه  مواجه شدند، صندوق هاي ويژه سولانا بيش 
از ۵ ميليون دلار ورودي داشته اند. وضعيت كلي بازار 
ارزهاي ديجيتال روز گذشته هم نزولي بود. در اين روز 
هم قيمت بيت كوين كاهش يافت و هم فشار بيشتري 
به بازار آلت كوين ها وارد شد. در حال حاضر، شاخص 
ترس و طمع نشان مي دهد كه سرمايه گذاران به شدت 
ترسيده اند و بعضي از معامله گران هم هشدار مي دهند 
كه قيمت بيت كوين ممكن است بزودي به زير كف يك 
ماه اخير خود، يعني 39.000 دلار برسد. داده هاي بازار 
نشان مي دهد كه در ابتداي روز ۱8 ژانويه )۲8 دي(، 
بيت كوين سطح حمايتي 4۲.000 دلار را از دست داده 
و قيمت 4۱.۲۵0 دلار را به عنوان پايين ترين س��طح 

روزانه خود به ثبت رسانده است.

    بيت كوين هميشه در ژانويه 
ضعيف عمل مي كند

بسياري از هولدرهاي ارزهاي ديجيتال كه از اوج گيري 
و بسته شدن كندل قيمت در پايان ۲0۲۱ نااميد شده 
بودند، فكر مي كنند كه در ابتداي سال ۲0۲۲ قرار است 
اتفاق خارق العاده اي رخ دهد. با اين حال، گزارش جديد 
وب سايت دلفي ديجيتال )Delphi Digital( نشان 
مي دهد كه ژانويه )دي( از لحاظ تاريخي همواره يكي 
از نااميد كننده ترين ماه هاي سال براي بيت كوين بوده 
اس��ت. دلفي ديجيتال توضيح داد كه »كاهش رشد 
نقدينگي در بازارهاي جهاني« و »انتظار معامله گران 
براي اجراي سياست هاي پولي انقباضي« باعث شده 
اس��ت كه قيمت بيت كوين كاهش يابد. اين شركت 
تأكيد كرد كه اين مس��اله در رابطه با بازار س��هام هم 
صدق مي كند و به  نظر مي رسد همبستگي شديدي 
بين اين دو وجود دارد. دلفي ديجيتال گفته است يكي 
ديگر از دلايل ضعف بيت كوين در دو ماه گذشته، كمبود 
حجم نقدينگي در بازارهاي آت��ي )Futures( و بازار 
 )Perpetual Futures( قراردادهاي آتي دايم��ي
 و همچني��ن كاه��ش حج��م قراردادهاي آت��ي باز 
)Open Interest( اس��ت. قراردادهاي آتي دايمي 
يكي از محصولات معاملاتي مشتقه در بازارهاي مالي 
هستند و تفاوت اصلي آنها با قراردادهاي آتي معمولي 
اين است كه تاريخ انقضا ندارند. منظور از قراردادهاي 
آتي باز هم آن دسته از قراردادهاي آتي است كه هنوز 
تسويه نش��ده اند. دلفي ديجيتال گفته است: »دليل 
اصلي كاهش قيمت بيت كوين، مش��كلات مربوط به 
نقدينگي در بازارهاي آتي معمولي يا دايمي است. اين 

مساله باعث شده است موقعيت معاملاتي يك سري از 
سرمايه گذاران ليكوييد و ضعف اوليه بيت كوين تشديد 
شود.« اين شركت تحقيقاتي درباره آينده بيت كوين 
گفته است »طبق ش��اخص هاي كوتاه مدت، احتمالًا 
بدترين سناريوي ممكن را براي بيت كوين پشت  سر 
گذاشته ايم«. سپس به اين نكته اشاره كرد كه شاخص 
ت��رس و طمع از مه ۲0۲۱ )ارديبهش��ت( تا حالا تا به 
اين حد پايين نيامده بوده اس��ت. شركت تحقيقاتي 
ديسنتريدر )Decentrader( هم نتايج مشابهي به 
دست آورده است. اين شركت متوجه شده از وقتي كه 
قيمت بيت كوين به 4۱.000 دلار رسيده است، تعداد 
معامله گراني كه در توييتر شعار »در كف خريد مي كنم« 
)I’m buying the dip( را منتش��ر مي كنند، كم 
شده است. تحليلگران گفته اند با توجه به اندازه و تداوم 
روند نزولي بيت كوين در دو ماه گذشته، صعود قيمت 
محتمل ترين سناريوي موجود است. آنها انتظار دارند 
كه بيت كوين به  س��مت ميانگين متحرك ۲00 روزه 
خود حركت كند و به محدوده حمايتي بين 49.000 
تا ۵0.000 دلار برسد؛ سطحي كه اولين بار در تابستان 
۲0۲۱ شكسته ش��ده بود. ديس��نتريدر گفته است: 
»معتقديم قبل از اينكه بيت كوين به شكست اين سطح 
برسد، احتمالًا بين محدوده 44.000 دلار و 38.000 
دلار نوسان خواهد كرد.« يكي از كاربران توييتر كه با نام 
مستعار جان ويك، شخصيت مشهور سينمايي، فعاليت 
مي كند، خطاب به معامله گراني كه در اين روند نزولي 
ضرر زيادي متحمل شده اند، گفت: »فقط مي خواهم به 
افرادي كه در سرمايه گذاري هايشان ضرر كرده اند بگويم 
ايرادي ندارد. در همه چرخه ها اين اتفاق مي افتد. اكثر 
ما براي اينكه سرمايه گذار يا معامله گر بهتري شويم، 
حداقل يك بار در زندگي مان مجبور شده ايم اين درد را 
تحمل كنيم. اين اتفاق براي من هم افتاده است. فقط 

سعي كنيد تسليم نشويد.«

    فروش همچنان ادامه دارد
س��رمايه گذاران براي پنجمين هفت��ه متوالي، پول 

خ��ود را از صندوق هاي س��رمايه گذاري در ارزهاي 
ديجيتال بيرون كشيدند. اين وضعيت منعكس كننده 
حال وهواي نزولي بازار اس��ت و بيت كوين نيز يكي از 
بدترين شروع هاي س��ال جديد خود را تجربه كرده 
است. بر اساس گزارش��ي كه شركت تحليلي كوين  
شيرز )CoinShares( روز دوشنبه منتشر كرد، طي 
هفت روز منتهي به ۱4 ژانويه )۲4 دي( ۷3 ميليون 
دلار ارز ديجيتال از صندوق هاي سرمايه گذاري خارج 
شده اس��ت. خروج پول در طول پنج هفته متوالي به 
۵3۲ ميليون دلار رس��يده و ب��ه همين خاطر ارزش 
كل ارزه��اي ديجيتال باقي مان��ده در صندوق هاي 
س��رمايه گذاري به ۵۶.۱ ميليارد دلار س��قوط كرده 
است. ۵۵ ميليون دلار از كل مقدار خروجي ها مربوط 
به صندوق هاي سرمايه گذاري ويژه بيت كوين بوده 
اس��ت. صندوق هاي مرتب��ط با اتريوم ني��ز مجموعاً 
30 ميليون دلار خروجي داش��ته اند. در اين گزارش 
تأكيد ش��ده اس��ت كه براي اولين بار در سال جاري، 
در روزهاي چهارش��نبه و جمعه هفته گذشته، ورود 
پ��ول به صندوق ه��اي ارز ديجيتال ص��ورت گرفته 
است. كوين شيرز گفته اس��ت: »ورود سرمايه نشان 
مي دهد احساسات نزولي معامله گران پس از حركات 
مثبت اخير قيمت ها، در حال كاهش است.« حركات 
قيمتي اخير همچنان نسبتاً آهسته به  نظر مي رسد. 
بيت كوي��ن ب��ا ۲.۵ درصد كاهش قيم��ت در هفت 
روز گذش��ته اكن��ون ح��دود 4۱.000 دلار معامله 
مي ش��ود و اتريوم هم ب��ا 3.۵ درصد كاهش در مدت 
مشابه، به 3.۱00 دلار رسيده است. از طرفي، سولانا 
ظاهراً موردعلاقه س��رمايه گذاران ب��وده و مجموعاً 
۵.4 ميليون دلار ورود س��رمايه در اين صندوق ها به 
ثبت رس��انده است. بر اس��اس گزارش كوين  شيرز، 
صندوق هاي سرمايه گذاري در سولانا، از اوت ۲0۲۱ 
)مرداد( تنها در دو هفته غيرمتوالي با خروج سرمايه 
مواجه شده اند. آن طور كه از داده هاي پلتفرم تحليلي 
گلسنود پيداس��ت، تعداد درخواست هاي برداشت 
بيت كوين از صرافي هاي ارز ديجيتال، به پايين ترين 

سطح خود در 3 ماه گذشته رسيده است. اين در حالي 
است كه تعداد در خواس��ت هاي واريز بيت كوين به 
صرافي هاي متمركز هم به كف ۶ ماهه خود رسيده كه 
نشان دهنده فعاليت اندك معامله گران است. ميانگين 
متحرك ۷ روزه تعداد تراكنش هاي واريز بيت كوين به 
صرافي ها به ۲.۱49 و ميانگين متحرك ۷ روزه تعداد 

تراكنش هاي برداشت به ۱.۶۷۲ مورد رسيده است.

    ورود دوج كوين به حوزه ديفاي
شبكه ثور چين )Thorchain( كه يك استخر تأمين 
نقدينگي و صرافي غيرمتمركز دارد، به تازگي پشتيباني 
از دوج كوين را آغاز كرده است. دارندگان دوج كوين 
ه��م از اين پ��س مي توانند ب��ا مش��اركت در تأمين 
نقدينگي استخرهاي اين پروتكل سود سهام گذاري 
دريافت كنند. به گزارش يوتودي، با پشتيباني صرافي 
غيرمتمركز ثور چين از دوج كوين، س��رمايه گذاران 
بدون نياز به صرافي هاي متمركز مي توانند اين ميم 
كوين را با بيت كوين، اتريوم، لايت كوين و ديگر ارزهاي 
ديجيتال موجود در اين پروتكل معامله كنند. ثور چين 
از مدل بازارساز خودكار استفاده مي كند؛ يعني عملكرد 
آن شبيه به صرافي هاي غيرمتمركز پرطرفداري مثل 
يوني سواپ است. با اين حال، تفاوت مهم ثور چين با 
صرافي هاي غيرمتمركز ديگر اين است كه با استفاده 
از آن مي توان خود ارزهاي ديجيتال را به طور مستقيم 
معامله كرد. درنتيجه، ديگر نيازي به توكن هاي نماينده 
 )wETH( و رپد اتريوم )wBTC( مثل رپد بيت كوين
نيس��ت. مهم تر از همه اينكه دارندگان دوج كوين، از 
اي��ن پس مي توانند با مش��اركت در تأمين نقدينگي 
اس��تخرهاي ثور چين، س��ود دريافت كنند. توسعه 
پروژه ثور چين را يك تيم ناش��ناس در س��ال ۲0۱8 
آغاز كرد و در آوريل س��ال گذشته )فروردين( بلاك 
چين اختصاصي آن ش��روع به كار كرد. در ماه ژوييه 
)تير(، اين شبكه چندين بار هك شد و به همين خاطر 
به شدت مورد انتقاد قرار گرفت. توكن ثور چين كه با 
نماد »RUNE« در بازار ش��ناخته مي شود، به خاطر 
اين هك ها صدمه زيادي ديد؛ اما بعد از مدتي شرايط 
قيمتي آن بهبود يافت. براي كاهش پيامدهاي ناشي از 
اين حملات هكري، شبكه ثور چين در مقطعي موقتاً 
متوقف شد؛ موضوعي كه در نهايت سبب شد كاربران 
غيرمتمركزبودن اين پروتكل را زير سوال ببرند. افراد 
زيادي فكر مي كردند كه پس از رشد قابل توجه دوج 
كوين در سال ۲0۲۱، اين ارز ديجيتال ديگر فراموش 
مي شود. با اين حال، اين ميم كوين به راه خود ادامه داد 
و در حال حاضر، از نظر ارزش بازار در رتبه يازدهم قرار 
دارد. هفته گذشته، ايلان ماسك، مديرعامل شركت 
خودروسازي تسلا، اعلام كرد كه اين مجموعه پذيرش 
دوج كوين را براي برخي از محصولات خود آغاز كرده 
است. او در توييت اخير خود، با اشاره به اين نكته كه 
بنيان گذاران دوج كوين آن را با هدف سرگرمي ايجاد 
كرده بودند، مجدداً گفت كه به احتمال زياد، اين ارز 
ديجيتال سرگرم كننده ترين نتيجه را هم به نمايش 

خواهد گذاشت.
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دو راهي افزايش حقوق يا 
انضباط مالي 

 تش��كيل داده اند، در گردهمايي هاي خود بر افزايش 
حقوق از طريق اجراي كامل طرح هايي مانند رتبه بندي 
اصرار دارند. همچنين بازنشستگان تامين اجتماعي، و 
كاركنان س��اير بخش هاي اداري و اجرايي اعم از قوه 
قضاييه و جهاد كشاورزي و... خواهان افزايش حقوق 
و مزايا براي جبران قدرت خريد از دس��ت رفته خود 
هستند. در واقع مجموعه اين شرايط بيانگر اين واقعيت 
عريان است كه وضعيت معيشتي اقشار مختلف مردم 
در شرايط مناسبي قرار ندارد و اقشار مختلف خواستار 
افزايش دريافتي حقوق خود هس��تند. طي يك سال 
گذشته و با معدل افزايش ۲۵درصدي حقوق كه البته 
با فرمول مجلس اندكي تصحيح شد )براي درآمدهاي 
بالاي ده ميليون افزايش به سقف خاصي محدود شد( 
همچنان ميزان ت��ورم بنابر آمارهاي مختلف بيش از 
مقدار اين افزايش بوده است )كه البته به علت تامين 
آن از منابع نامشخص و استقراض و تنخواه خزانه مورد 
انتقاد بود( حال در ش��رايط بغرنج فعلي مجموعه اي 
از عوامل متضاد اقتصاد ايران را درگير خود س��اخته 
است.در حالي كه مسعود ميركاظمي در راس سازمان 
برنامه و بودجه درصدد است كه با يك سياست خاص 
و ايستادن در برابر افزايش هاي بدون پشتوانه در ميزان 
حقوق و دس��تمزد، مانند كمال درويش رييس بانك 
مركزي تركيه كه در برابر چرخه دستمزد تورم در آن 
كش��ور مقابله كرد نامي نيك از خود به جا بگذارد و از 
طرف ديگر خيل بزرگ كاركنان ميليوني دولت منتظر 
جبران مقداري از كاه��ش قدرت خريد خود به علت 
تورم هستند. در واقع دولت با يك امر متناقض مواجه 
است. هم مايل است اصلاحات اقتصادي مد نظر خود 
را عملياتي كند و هم بر اساس وعده هايش ناچار است 
به مطالبات معيشتي به حق اقشار مختلف پاسخ دهد. 
در اين شرايط ۲ مسير پيش روي دولت قرار دارد، يا از 
طريق بهره وري بيشتر و كاهش هزينه هاي غيرضروري 
توازن لازم را ايج��اد كند و يا اينك��ه در برابر افزايش 
دستمزدها مناسب با تورم ايستادگي كند. متاسفانه 
به علت ضعف هاي نهادي و عدم چابكي سازمان هاي 
دولتي، جبران افزايش هزينه سازمان ها از محل درآمد 
خود آنها نيز امكان پذير نيست و به طور مثال در تبصره ۲ 
بند واو قانون بودجه سال۱400مقدار زيادي از افزايش 
حقوق هاي مربوط به هيات علمي بازنشستگان تامين 
اجتماعي و... از محل تملك دارايي هاي سرمايه اي و 
سهام سازمان هاي فوق بايد تامين مي شد كه تحقق 
نياف��ت. و اين ام��ر در ماه هاي آخر س��ال باعث بروز 
مشكلاتي در پرداخت ها شده و همچنان در ادامه نيز 
خواهد شد. از طرف ديگر در صورت تامين اين مبالغ 
از تنخواه خزانه و استقراض از بانك مركزي و با توجه 
به محدوديت عرضه در سطح اقتصاد كلان و معيوب 
بودن سيكل توليد و فشار تحريم هاي چند سال گذشته 
افزايش تقاضاي ناشي از بار بالا رفتن نامتعارف حقوق 
و دستمزدممكن اس��ت تبعات تورمي را بيشتر كند . 
باتوجه به شرايط بغرنج فوق عوامل ذيل در كوتاه مدت 

شايد ضروري به نظر برسد.
۱-گفتمان كارشناسي بين نمايندگان طرفين )دولت 
و اقشار حقوق بگير جامعه( براي اتخاذ راه حلي ميانه كه 
نه به تورم زايدالوصف ناشي از پذيرش درخواست هاي 
عمومي و تامين افزايش حقوق از منابع تورم زا مانند 
استقراض از بانك مركزي بينجامد و نه منجر به فشار 
مضاعف ب��ه كاركنان و كارگ��ران بالاخص در بخش 

عمومي كشور گردد.
۲- اقناع ذهنيت جامعه همراه با شفافيت در مشخص 
كردن وضعيت فعلي و چالش ها و محدوديت هاي دولت 

و سازمان برنامه و بودجه براي تعديل. 
3- چابك س��ازي س��ازمان هاي دولتي براي كاهش 
مخارج مازاد و پوشش مقداري هزينه توسط خود آنها 
و تعيين تكليف تملك دارايي هاي سرمايه اي و... كه 
سال ها بلاتكليف است. در كنار اين موارد راهكارهاي 
ديگري ني��ز وجود دارد كه در س��ناريوهاي مختلف 
قابل اجرا هس��تند. البته موارد فوق در شرايط فعلي و 
پيش بيني استمرار آن عرض شد. بديهي است امكان 
دارد دس��ت دولت در آينده نزديك و به علت عواملي 
مانند رفع تحريم و يا دسترس��ي به دارايي هاي ارزي 
كشور باز تر شده و بتواند افزايشي دست و دلبازانه تر با 
مهار تبعات تورمي در حقوق و دستمزدها ايجاد كند. 
اما تا زمان ايجاد يك چنين اتمس��فري بايد به دنبال 
راهكارهايي باش��يم كه از يك ط��رف باعث افزايش 
انضباط مالي دولت شود و از سوي ديگر به اقشار جامعه 

براي مواجهه با تورم افسارگسيخته كمك كند.

 اقتصاد پاشنه آشيل قدرت 
اقتصادي شوراي همكاري 

ايكاد 4 ب��راي فعاليت صنايع  هاي ت��ك و فناوري 
پيش��رفته اختصاص يافته و اي��كاد ۵ به  طور كامل 
به صنايع تخصصي خودرو س��ازي )نمايشگاه ها و 

تعميرگاه ها( اختصاص پيدا كرده است.
ضربه وارد شده از س��وي يمني ها به امارات متحده 
عربي گرچه برتري موش��كي و پهپادي انصار الله را 
به رخ اماراتي ها و صدالبته بقيه كش��ورهاي منطقه 
كشيد و باعث شد عصب حياتي اقتصاد امارات متحده 
عربي و منطقه اي كه مي تواند تامين كننده بخشي از 
هزينه هاي تهاجم ائتلاف عربي عليه يمن باشد، فلج 
شود. تكاپوي مس��وولان اماراتي در عادي توصيف 
كردن شرايط بعد از اين تهاجم و تداوم انتقال انرژي با 
وجود اين حملات بيانگر عمق رواني اين تاثير گذاري 
بر بازار انرژي داخلي، منطقه اي و جهاني دارد. به هر 
ش��كل اگر بخواهيم يك ويژگي خاص براي امارات 
متحده نسبت به بقيه كشورهاي شوراي همكاري 
ذكر كني��م، بي ترديد آن توانمن��دي اقتصادي اين 
كشور است كه توانس��ته به هاپ اقتصادي منطقه 
تبديل شود، اما اين ويژگي در عين حال كه نقطه قوت 
اين شيخ نشين است، پاشنه آشيل آن هم محسوب 
مي ش��ود و تجربه ثابت كرده اس��ت كه طرف هاي 
متخاصم قدرت رسيدن و ضربه زدن به آن را هم دارند.

كابوس اينترنت ملي؛ اين بار از 
جنس چيني 

 فضاي مج��ازي - به تعبير آنها - »كاليفرنيايي« را 
به چين راه ندادند. خودش��ان فضاي مجازي بومي 
ابداع كردند. يا غلامرضا جلالي -رييس س��ازمان 
پدافن��د غيرعامل- ك��ه بارها به تجرب��ه چين در 
راه اندازي اينترنت ملي اشاره كرده و معتقد است: 
چين اينترنت ملي خود را سال ها است كه راه اندازي 
كرده و بستر متناسب با خود را در آن گسترش داده 
و اگر ما نيز در نهايت بخواهي��م اقتصاد، فرهنگ، 
اقت��دار و ارزش هاي خود را حف��ظ كنيم بايد يك 
نگاه ملي و بومي بر زيرس��اخت هاي فضاي سايبر 
در تقاط��ع با همه حوزه ها ايجاد كني��م. اما اكنون 
و با آغاز فاز اجرايي س��ند همكاري ۲۵ ساله ايران 
و چي��ن، برخ��ي تحليل ها و ديدگاه ه��ا در فضاي 
مجازي منتشر ش��ده كه بعضا نگراني  و سوالاتي را 
ميان كاربران اينترنتي ايجاد كرده كه ممكن است 
الگوهاي شبكه هاي داخلي چيني در ايران هم اجرا 
شود؟ هرچند مسوولان حوزه ارتباطات و فناوري 
اطلاعات پيشتر هم اعلام كرده اند كه در تفاهم نامه 
و سند همكاري با چين چنين چيزي وجود ندارد 
اما اخيرا عيسي زارع پور -وزير ارتباطات و فناوري 
اطلاعات- هم در اينستاگرام در پاسخ به سوال يكي از 
كاربران كه نوشته بود »ظاهراً قرار است با همكاري و 
كمك كشور چين، اينترنت ملي شود« گفت كه اين 
»شايعات بي اساس است.« حال بايد ديد استفاده 
از تجربيات چين كه در اظهارات برخي مسوولان 
به آن اشاره شده، چطور مي تواند به برخورداري از 

تكنولوژي برتر جهاني كمك كند.

مذاكرات برجام محدود 
نخواهد بود

 بازارخواهيم داشت؛ بنابراين يك سري صف هاي 
فروش هيجاني در بازار ش��كل خواهد گرفت و به 
عقيده من اين صف هاي فروش بيش از يك هفته 
نمي تواند دوام داشته باشد و شاخص افت محسوسي 

را در اين چند روز تجربه نمي كند.
اگر ما به دوره هاي قبلي بازگرديم زماني كه ايران با 
قدرت هاي جهاني در حال مذاكره بود و پس از آن 
برجام تصويب شد. با بررسي نمودار شاخص متوجه 
مي ش��ويم به محض تصويب برجام شاخص كمي 

افت مي كند و پس از آن بازار رشد كرد.
ش��اخص كل سقف دو ميليون و ۱00 هزار واحد را 
تجربه كرده و طي هفته اخير محدوده يك ميليون 
و 300 هزار اس��ت. يعني حداقل يك و سال نيم از 
س��قوط ش��اخص مي گذرد. در اين مدت شاخص 
حدود ۵0 درصد افت داشته و ما شاهد حداقل ۶0 
درصد تورم در كشور بوده ايم كه اين تورم مزيت بر 

علت مي شود.
در نتيجه ب��ازار مي تواند با يك خبر برجامي خوب 
جرقه رشد به سمت بالا را تجربه كند. ارزش، حجم 
معاملات، نقدينگي و بسياري از فاكتورهاي ديگر در 
بازار پايين است؛ اما به نظر بنده اگر خبر توافق به بازار 
مخابره شود و فاز هيجاني بگذرد، بورس مي تواند 

پس از يك الي دو ماه رشد خود را آغاز مي كند.
فكر مي كنم مخابره شدن خبر مثبت برجام به بازار 
حدودا سه هفته زمان ببرد. به عقيده من توافقات 

محدود نخواهد بود.
س��ال ۱40۱ بازار س��رمايه مي تواند صعود خوبي 
را تجربه كند؛ به خصوص در سهام صادرات محور 
چراكه قيمت هاي جهان��ي آن افزايش پيدا كرده 

است.

امريكا علي بابا را
تهديد امنيتي مي داند

دولت بايدن در حال بازنگ��ري در مورد عملكرد 
ش��ركت تجارت الكترونيك چيني علي بابا است 
و قصد دارد كس��ب و كار آن را به بهانه تهديدات 
امنيتي محدود كند. به گ��زارش خبرگزاري مهر 
به نقل از رويترز، سه منبع نزديك به دولت امريكا 
مدعي شده اند كاخ س��فيد علي بابا و كسب و كار 
كلود آن را يك تهديد امنيتي براي خود مي داند و به 
همين بهانه ممكن است در آينده نزديك مشكلاتي 
جدي براي ادامه فعاليت علي بابا در خاك ايالات 
متحده به وجود آي��د. دولت امريكا روي معاملات 
شركت هاي فناوري چيني با شركت هاي امريكايي 
نظارت دارد و تمركز اين تحقيقات بر اين است كه 
علي بابا چگونه داده هاي مش��تريان امريكايي، از 
جمله اطلاعات ش��خصي را ذخيره مي كند، رويه 
آن در ارتباط با موضوع مالكيت معنوي چيس��ت 
و اينكه آيا دولت چي��ن مي تواند به اين اطلاعات 
دسترسي پيدا كند يا خير. يكي از اين منابع مطلع 
كه با خبرگ��زاري رويترز صحبت ك��رده مدعي 
شده، چين مي تواند دسترسي كاربران امريكايي 
به اطلاعات ذخيره شده بر روي خدمات كلود علي 
بابا را مختل كند و اين مس��اله نگران كننده است. 
ممكن است امريكا علي بابا را مجبور به اقداماتي 
براي كاهش خطرات امنيتي سرويس هاي كلود 
خود كند يا به طور كلي امريكايي هاي ساكن اين 
كشور و خارج از آن را از استفاده از خدمات يادشده 
محروم كند. انتشار اين اخبار موجب كاهش سه 
درصدي ارزش سهام علي بابا شده است. پيش از 
اين دونالد ترامپ رييس جمهور سابق امريكا هم 
در مورد كس��ب و كار كلود علي بابا اظهار نگراني 
كرده بود و حالا دولت بايدن مس��ير دولت قبلي 
را ادامه داده اس��ت. كس��ب و كار كلود علي بابا 
در امريكا تنه��ا ۵0 ميليون دلار ارزش دارد ولي 
مسدود شدن اين خدمات در امريكا به اين كسب 
و كار در حال رش��د طرف چيني ضربه اي جدي 

مي زند و حسن شهرت آن را زير سوال مي برد.

خروج سرمايه از صندوق هاي ارز ديجيتال براي پنجمين هفته متوالي

از 6G تا كلان داده

قيمت بيت كوين ممكن است به ۳۸ هزار دلار برسد

چين براي افزايش نقش تكنولوژي در اقتصادش تلاش مي كند
چين در سال هاي اخير پيشرفت هاي چشمگيري در دنياي 
فناوري داشته و شركت هاي اين كشور سهم بزرگي در اين 
حوزه دارند. اما چين مي خواهد سهم بيشتري در اين بازار 
داشته باشد و البته بخش بزرگ تري از اقتصادش را به دنياي 
تكنولوژي اختصاص دهد. در همين راستا، مي خواهد سهم 
اقتصاد ديجيتال را از طريق نسل بعدي فناوري ها مانند 
اينترنت ۶G و كلان داده يا بيگ ديتا )Big Data( افزايش 
دهد. چين در بسياري از حوزه هاي فناوري با ايالات متحده 
رقابت مي كند، از دنياي نيمه رسانا گرفته تا هوش مصنوعي. 
اما كار به همينجا ختم نمي ش��ود و اين كشور مي خواهد 
رويكرد تهاجمي تري براي نسل بعدي فناوري ها داشته 

باشد و سهم آنها را در اقتصادش افزايش دهد.

    افزايش سهم اقتصاد ديجيتال در چين
در سندي كه اخيرا منتشر شده، يكي از دستگاه هاي اجرايي 
چين گفته كه سهم صنايع كليدي و اصلي اقتصاد ديجيتال، 
۷.8 درصد در توليد ناخالص داخلي )GDP( در سال ۲0۲0، 
به ۲۵ درصد در س��ال ۲0۲۵ مي رسد. اين هدف، بخشي 
از برنامه توس��عه چين در فاصه سال هاي ۲0۲۱ تا ۲0۲۵ 
محسوب مي شود. چين سال گذشته ميلادي حوزه هايي 
را مشخص كرد كه مي خواهد تحقيقات در آنها را افزايش 
دهد و به خودكفايي برسد. حالا در سند اخير، اين حوزه ها 
دقيق تر مشخص شده اند و تقريبا مي دانيم چين روي 

چه زمينه هايي مي خواهد س��رمايه گذاري كند. براي 
مثال، چين مي خواهد فروش فروشگاه هاي آنلاين ملي 
از ۱۱.۷۶ تريليون يوان در سال ۲0۲0، به ۱۷ تريليون 
دلار در سال ۲0۲۵ برسد. انتظار مي رود صنعت نرم افزار 
و فناوري اطلاعات س��همش از 8.۱۶ تريليون يوان در 

سال ۲0۲0، به ۱4 تريليون دلار در سال ۲0۲۵ برسد.

    اينترنت پرسرعت براي كاربران چيني
طبق سند جديد، اين كشور مي خواهد روي ارتباطات 
اينترنتي هم سرمايه گذاري زيادي داشته باشد و دسترسي 
هرچه بيش��تر كاربران به آنها را ممكن كند. در همين 
راستا، چين مي خواهد تعداد كاربران اينترنت گيگابيتي 
كه سريعترين سرعت ارتباط اينترنتي كنوني محسوب 
مي شود را نزديك به ۱0 برابر كند. بنابراين از ۶.4 ميليون 
كاربر اينترنت گيگابيتي در ۲0۲0، اين كش��ور تعداد 
كاربران را تا ۲0۲۵ به ۶0 ميليون نفر مي رساند. در حقيقت 
بخش بزرگي از برنامه چين براي افزايش سهم فناوري در 
توليد ناخالص داخلي، افزايش سرعت و دسترسي بيشتر 
افراد به اينترنت اس��ت. اين كش��ور مي خواهد استقرار 
تجاري شبكه ۵G را به طور گس��ترده تري ادامه دهد و 
سرعت بالاتري را ارايه كند. در حال حاضر شبكه ۵G در 
چين و برخي كشورها حضور دارد، اما هنوز آنطور كه بايد 

و شايد، به سهم مناسبي دست پيدا نكرده است.

6G چين و سرمايه گذاري روي شبكه    
۵G تنها شبكه اي نيس��ت كه چين مي خواهد روي 
آن سرمايه گذاري كند. طبق سند اخير، اين كشور به 
دنبال افزايش پشتيباني از تحقيق و توسعه براي شبكه 
۶G است. چين مي خواهد استانداردهاي بين المللي 
براي ش��بكه ۶G ايجاد كند؛ ش��بكه اي كه از س��ال 
۲0۱9 مشغول كار روي اصول و پايه هاي آن است و 
مي خواهد تا سال ۲030 به طور تجاري راه اندازي اش 
كن��د. ۵G هن��وز در اول راه ق��رار دارد، بنابراي��ن با 
اس��تانداردهاي خاصي براي ۶G روبرو نيس��تيم يا 
حتي هنوز به ط��ور دقيق نمي دانيم ۶G چيس��ت. 
اما چين روي اين فن��اوري كار مي كند و مي خواهد 
برايش استانداردهاي بين المللي ايجاد كند تا بالاتر 
از هر كش��ور ديگري، مخصوص��ا رقيبش اصلي اش 
يعني ايالات متحده ق��رار بگيرد. در حقيقت دومين 
اقتصاد ب��زرگ جهان مي خواه��د نقش بزرگ تري 
در شكل دهي استانداردهاي بين المللي در سراسر 
جهان داشته باشد، رويكردي كه به گفته تحليلگران 
نشان از جاه طلبي چين در دنياي فناوري از اينترنت 
موبايل گرفته تا هوش مصنوعي دارد. استانداردهايي 
كه به صورت بين المللي مورد موافقت قرار مي گيرند، 
نحوه عملكرد فناوري ها را نش��ان مي دهند و براي 

كشور ايجادكننده آنها، يك مزيت خواهد بود.

    تلاش براي خودكفايي 
و نظارت سختگيرانه تر

چي��ن به ت��لاش ب��راي خودكفاي��ي در حوزه هاي 
مختلف از جمله نيمه رساناها ادامه مي دهد. البته در 
س��ند اخير، بخش هاي ديگري مانند رايانش ابري، 
فروش��گاه هاي آنلاين غول پيك��ر و همچنين ايجاد 
ديتا س��نترها هم به چش��م مي خورد. پكن علاوه بر 
تلاش براي خودكفايي در اين حوزه، به وضع قوانين 
سختگيرانه براي كنترل شركت هاي داخلي اش ادامه 
مي دهد. اين كشور در طول يكسال اخير، فشارها روي 
شركت هاي فناوري را افزايش داده و قوانين جديدي 
را در زمينه ضدانحصار و محافظت از داده هاي كاربران 
تصويب كرده است. اما كار به همينجا ختم نمي شود، 
چ��را كه اين كش��ور مي خواهد قواني��ن جديدي را 
تصويب كند تا سازگار با گسترش اقتصاد ديجيتال 
باش��د. دولت پكن همچنين مي خواه��د وظايف و 
مسووليت هاي رگولاتورهاي مختلف را شفاف كند و 
همكاري ميان ادارات مختلف را افزايش دهد. به نظر 
مي رسد چين مي خواهد در سال هاي آينده، به يكي 
از بزرگ ترين بازيگران دنياي فناوري تبديل شود و 
به حكمراني ايالات متحده در اين بازار، پايان دهد. 
بايد منتظر ماند و ديد چين در دستيابي به هدفش 

موفق خواهد بود يا اينكه شكست مي خورد.

امريكا با كمك واتساپ از كاربران چيني جاسوسي مي كند
آژانس هاي ف��درال ايالات متحده با اس��تفاده از يك 
قانون 3۵ س��اله، مي توانند بدون ارايه هيچ توضيح يا 
دليل مشخصي، به صورت مخفيانه كاربران اپليكيشن 
پيام رسان واتس��اپ را در تحت نظر داشته باشند. در 
نوامبر ۲0۲۱، بازرسان اداره مبارزه با مواد مخدر امريكا 
)DEA( از ش��ركت پيام رس��ان متعلق به فيسبوك 
درخواس��ت كردند تا هفت كاربر مس��تقر در چين و 
ماكائ��و را رديابي كنند. ظاه��را DEA هيچ اطلاعي 
درباره هويت اين افراد نداشته و از واتساپ درخواست 
كرده آدرس هاي IP و شماره هايي كه با آنها در ارتباط 
بوده اند و همچنين زمان و نحوه استفاده از اپليكيشن 

آنها را رديابي كند. طبق گزارش هاي منتش��ر شده، 
DEA با رديابي حساب واتس��اپ كاربران چيني، به 
دنبال افراد يا نهادهاي اين كشور بوده كه مواد افيوني 
را در وب يا اپليكيشن ها رواج مي دهند. نكته مهم اينكه 
با استفاده از فناوري موسوم به »ثبت كننده اطلاعات 
ارتباطي« و قانون ثبت شده در سال ۱98۶، مي توان 
به چنين سطحي از نظارت دست پيدا كرد. مجريان 
قانون در ايالات متحده تاكنون نيز با استفاده از روش 
مشابه، داده هاي كاربران واتساپ را رديابي كرده اند و 
ظاهرا وزارت دادگستري براي توجيه رديابي كاربران 
واتساپ تنها به وجود سه »اصل« نياز دارد. هويت وكيل 

يا مامور اجراي قانون كه درخواس��ت را ارايه مي كند، 
هويت سازمان ارايه دهنده درخواست و گواهي مبني 
بر اينكه اطلاعات براي تحقيقات جنايي در حال انجام 
لازم است. طبق ش��واهدي كه وجود دارد، جاسوسي 
»غيرقابل توضيح« امريكا، فقط ب��ه كاربران داخلي 
واتس��اپ و كاربران كشورهاي همس��ايه آن مربوط 
نمي شود. بر اساس اسناد كشف شده از دادگاه ديگري، 
پيش از اين نيز هفت كاربر ديگر اين پلتفرم مورد هدف 
قرار گرفته بوده اند كه سه مورد از آنها در ايالات متحده 
و چهار كاربر ديگر در مكزيك مستقر هستند و بازرسان 
فقط نام مس��تعار يا نام واقعي آنها را مي دانس��ته اند. 

هرچند اين سازمان از قانون اشاره شده براي شناسايي 
تامين كنندگان مواد شيميايي چيني استفاده مي كند، 
اما نگراني اصلي به عدم وجود توضيح دقيق درباره اين 
دسته از رديابي ها مربوط مي ش��ود. با وجود چندين 
شكايت در گذشته از سوي سازمان هايي مانند اتحاديه 
آزادي هاي مدني امريكا )ACLU(، به نظر مي رس��د 
هيچ تصميمي براي رسيدگي به اين دسته از نگراني ها 
انجام نش��ده اس��ت. بنابراين آژانس ه��اي امريكايي 
همچنان مي توانند بدون نياز به ارايه هيچ دليل خاصي، 
بر كاربران يكي از محبوب ترين پيام رسان هاي جهان 

نظارت داشته باشند.



تعادل |  فرشته فريادرس |
روز گذشته دو خبر مهم خودرويي از سوي مجلسي ها 
مخابره شد. نخست ماليات ستاني از خودروهاي لاكچري 
وديگ��ري موافقت ب��ا واردات خودرو. براس��اس اعلام 
سخنگوي كميسيون تلفيق لايحه بودجه، دولت از سال 
آين��ده از دارندگان خودروهاي لوكس ماليات دريافت 
مي كند. بنابر توضيحات ودرصدهاي اعلام شده، از اين 
پس خودروهايي كه ارزش بيش از يك ميليارد تومان 
داشته باشند حدود ۱۵ ميليون تومان ماليات مي پردازند. 
خودروهايي تا مبلغ سه ميليارد تومان هم بايد حدود ۶۰ 
ميليون تومان ماليات بدهد. همچنين خودروهايي تا 
مبلغ چهار ميليارد و ۵۰۰ ميليون تومان نيز بايد حدود 
۱۸۰ ميليون توم��ان ماليات بپردازند. در همين حال، 
سخنگوي كميس��يون تلفيق بودجه مجلس در خبر 
ديگري از موافقت اين كميسيون براي واردات ۵۰ هزار 
خودرو سواري و ۱۰ هزار ماشين آلات سنگين خبر داد.

    لاكچري ها ارزان مي شوند؟ 
نرخ ماليات بر خودروهاي لاكچري و خانه هاي لوكس اعلام 
ش��د. دولت در نظر دارد از دارندگان خودروهاي لوكس از 
سال جديد )۱۴۰۱( ماليات دريافت كند. براساس اعلام 
سخنگوي كميسيون تلفيق لايحه بودجه، خودروهاي 
سواري و وانت دو كابين تا سقف يك ميليارد تومان معاف 
از پرداخت ماليات هستند اما تا مبلغ يك ميليارد و ۵۰۰ 
ميليارد تومان نس��بت به مازاد يك ميلي��ارد تومان، يك 
درصد؛ تا مبلغ ۳ميليارد تومان نسبت به مازاد يك ميليارد 
و ۵۰۰ ميليون تومان، ۲ درصد؛ تا مبلغ ۴ ميليارد و ۵۰۰ 
ميليون تومان نسبت به مازاد ۳ ميليارد تومان، ۳ درصد و 
نسبت به مازاد ۴ ميليارد و ۵۰۰ ميليون تومان، ۴ درصد 
بايد ماليات پرداخت  كنند. با مشخص شدن نرخ مالياتي 
براي خودروهاي لاكچري اين پرسش طرح مي شود، كه آيا 
دريافت ماليات قيمت آنها را ارزان مي كند؟ برخي فعالان 
بازار باور دارند در صورت اجراي اين طرح خودروهاي لوكس 
ارزان مي شود. در مقابل اما برخي نمايشگاه داران خودرو 
مي گويند دريافت ماليات از دارندگان خودروهاي لوكس 
تاثيري در افزايش عرضه و كاه��ش قيمت خودرو ندارد. 
عماد جعفري، يك تحليلگر بازار خودرو در مورد تاثير بازار 
خودرو از دريافت ماليات از خودروهاي لوكس مي گويد: 
همانطور كه از اسم خودرو مشخص است افرادي كه خودرو 
لوكس دارند سالانه بايد هزينه هاي جانبي زيادي بپردازند. 
بنابراين پرداخت ماليات نسبت به ارزش كلي خودرو بهاي 
سنگيني براي اين افراد نيس��ت. جعفري به تجارت نيوز 
گفته است: برخي مي گويند چنانچه دولت از خودروهاي 
لوكس ماليات دريافت كند منجر به افزايش عرضه و ارزاني 
خودروها مي شود. در صورتي كه اينچنين نيست به گفته 

او، دريافت مالي��ات از دارندگان خودروهاي لوكس منجر 
به افزايش عرضه خودرو در بازار و در نتيجه افت قيمت ها 
نمي شود. چرا كه واردات خودرو لوكس به كشور بسته است 
و توليد خودروهاي ناقص خودروسازان هم زياد شده همين 
كمبود خودرو در بازار در نهايت باعث نوسان قيمت خودروها 
مي شود. او بيان كرد: بازار ايران به لحاظ فرهنگي نسبت به 
ساير كشورها متفاوت است. به عنوان مثال زماني كه بنزين 
گران مي شود قاعدتا بايد قيمت خودروهاي شش تا هشت 
س��يلندر يا خودروهايي كه مصرف سوخت بالايي دارند 
كاهش پيدا كند. جعفري ادامه داد: در بازار ايران با افزايش 
قيمت بنزين نه تنها ميزان فروش خودروهاي پر مصرف 
بنزيني كاهش پيدا نكرد كه بلكه قيمت  آنها نيز روند 
افزايشي پيدا كرد. براساس اين گزارش، امسال دولت 
پيش بيني كرده كه از خودروهاي لوكس ۵ هزار ميليارد 
تومان ماليات بگي��رد و خودروهاي بالاي يك ميليارد 
تومان مشمول ماليات مي شوند. تجربه سال گذشته 
نشان داده عملا ماليات نمي تواند بر قيمت خودروهاي 
لوكس در بازار تاثير بگذارد. دارندگان خودروهاي لوكس 
كه خودروي��ي را در بازار ايران چند برابر قيمت جهاني 
خريداري مي كنند براي شان فرقي ندارد كه در سال بين 

۵۰ تا ۱۰۰ ميليون تومان ماليات بدهند.

     جزييات مصوبه واردات خودرو 
دولت در س��ال ۹۶ و پيش از آغ��از دور تازه تحريم ها، با 
جلوگيري از واردات خودرو به پيش��واز كنترل واردات و 
صرفه جويي ارزي رفت. مجلس در سال جاري طرحي 
ب��راي واردات خ��ودرو تصويب كرد كه ب��ا ايراد مجمع 

تشخيص مصلحت نظام مبني بر مغايرت با سياست هاي 
كلي نظام مواجه شد و فعلا بلاتكليف مانده است. اكنون 
در جريان رسيدگي به لايحه بودجه سال آينده، دوباره 
بحث واردات خودرو مطرح شده و در گام اول به تصويب 
كميسيون تلفيق رسيده است. »رحيم زارع« سخنگوي 
اين كميسيون در نشست روز گذشته خود عنوان كرد 
كه در نشس��ت كميس��يون تلفيق در خصوص واردات 
 ۵۰ هزار دس��تگاه خودرو س��واري و ۱۰ هزار دستگاه 
ماشين آلات سنگين با تعرفه اي كه تصويب هيات وزيران 
مي رس��د، موافقت شد. در همين حال، سيدمحمدرضا 
ميرتاج الديني عضو كميسيون تلفيق بودجه ۱۴۰۱ در 
توضيح اين خبر گفته است: پيش از اين واردات خودرو 
از محل ارز حاصل از ص��ادرات بعضي از كالاها و خودرو 
مطرح بود كه اين واردات با ارز غير صادراتي و با نظارت 
بانك مركزي پيشنهاد شد. در خصوص اين پيشنهاد با 
نماينده بانك مركزي مشورت و موضوع را مطرح كرده ايم. 
وي ادامه داد: اين پيشنهاد مبتني بر واردات مديريت شده 
است و رقم اين واردات از منابع غير وصولي انجام خواهد 
شد و مصارف آن در توسعه صنعت خودرو، ارتقاي ناوگان 
كشوري و خطوط ريلي در مس��ير سياست هاي كلان 
كشور خواهد بود. عضو كميسيون تلفيق بودجه ۱۴۰۱ 
كل كش��ور تاكيد كرده كه بر اين اساس، به دولت اجازه 
داده مي شود به منظور تأمين مالي شبكه راه آهن كشور 
و ايجاد خطوط ريلي مورد نياز اعم از قطار عادي، برقي، 
سريع السير و قطار شهري و تكميل پروژه هاي نيمه تمام 
در خطوط ريلي و بخش راه س��ازي ب��ا اولويت مناطق 
محروم و روستايي و اصلاح نقاط حادثه خيز در جاده ها 

و ارتقاي مديريت عبور و مرور ناوگان حمل ونقل نسبت 
به واردات خودروي سواري با رعايت سياست هاي كلان 
نظام، از محل ارز غير صادراتي )خود يا ديگران( با نظارت 
بانك مركزي، توس��ط بخش خصوصي اعم از اشخاص 
حقيقي و حقوقي در سال آينده اقدام به واردات ۵۰ هزار 
خودروي سواري و ۱۰ هزار ماشين آلات سنگين با تعرفه 
ورودي كه به تصويب هيات وزيران مي رسد اقدام كند. 
به گفته ميرتاج الديني، س��قف درآمدي اين بند تا ۶۰۰ 
هزار ميليارد ريال تعيين شده است همچنين به گفته او، 
يكي از ابعاد اين پيشنهاد، در راستاي حمايت از صنعت 
خودرو و رقابت سالم خودروسازان است. ميرتاج الديني 
با بيان اينكه واردات خودرو مطالبه مردمي اس��ت گفته 
اس��ت: جامعه به اين مرحله رسيده است كه بعد از چند 
سال ممنوعيت مطالبه گر باشد، اين موضوع را نمايندگان 
پيگيري كردند، با حقوقدانان ش��وراي نگهبان و اعضاي 
مجمع تش��خيص مذاكره مي كنيم زيرا اين مصوبه در 
جهت تقويت و ارتقاي ناوگان كشور است و با سياست هاي 
كلان تعارض ندارد. او همچنين عنوان كرده كه اكنون در 
كشورمان ماشين آلات و خودروهاي سنگين براي معادن، 

راه سازي و ساير موارد، مورد نياز است.

    طرح واردات اجرايي مي شود؟ 
حال با توجه به مخالفت ش��ديد مجمع تش��خصي 
مصلحت نظ��ام با بحث واردات خودرو، اين پرس��ش 
مطرح مي ش��ود كه آيا اين مصوبه كميسيون امكان 
اجرايي ش��دن دارد. اكنون با توجه ب��ه اينكه عمده 
خودروهاي صفر كيلومتر خارجي ب��ا مدل ۲۰۱۷ و 
به تعداد اندك با مدل ۲۰۱۸ در كش��ور موجودند، به 
نظر مي رسد واردات هرچند معدود خودروهاي جديد 
مي تواند به شكسته شدن قيمت هاي كاذب آنها در بازار 
بيانجامد. برخي هم مي گويند در صورتيكه برجام به 
نتيجه برسد، امكان واردات خودرو، وجود دارد. برخي از 
كارشناسان هم معتقدند، هر چند واردات خودرو به هر 
حال بايد آزاد شود تا انحصار خودروسازان از ميان برود 
اما دولت و مجلس به دنبال »حرف درماني« در بازار با 
چنين طرح هايي هست. با توجه به شرايط بازار خودرو 
اگر روند مذاكرات مثبت باشد و برجام به نتيحه نهايي 
و مثبت برسد، احتمال آزادسازي واردات خودرو وجود 
دارد. از طرفي پيش بيني ها از قيمت نفت در چند ماه 
آينده افزايشي است. بنابراين اگر برجام به نتيجه برسد 
و فروش نفت افزايش��ي باشد، احتمال افزايش درآمد 
دولت و واردات خودرو وجود دارد. بايد ديد، با توجه به 
شرايط موجود و موضع مجمع تشخيص مصلحت نظام 
نسبت به واردات خودرو، اين مصوبه كميسيون تلفيق 

در آينده به مرحله اجرا مي رسد يا خير. 

دريچهاخبار
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 مافياي عرضه مي خواهد 
قيمت گوشت را بالا ببرد!

ايلنا | رييس شوراي تامين دام كشور خاطرنشان 
كرد: برخي جوس��ازي هاي مافياي عرضه گوشت 
مي خواهد قيمت آن را در ماه هاي آخر سال به ۲۰۰ 
هزار تومان برس��اند تا واردات توجيه پذير شود. اين 
در حالي است كه مازاد دام به وفور در كشور موجود 
است. منصور پوريان، با اشاره به زمزمه هاي افزايش 
نرخ گوش��ت در ماه هاي پايان س��ال، گفت: برخي 
مافيا عرضه گوشت گراني هاي اخير نرخ گوشت را 
به صادرات دام ارتب��اط مي دهند كه بايد بگويم كه 
صادرات معلول گراني هاي اخير نيست. وي عرضه 
دام را بيشتر از تقاضا عنوان كرد و افزود: بازديد روزانه 
از ميادين عمده از جمله ميدان قم اين موضوع را به 
خوبي روش��ن مي كند. برخي از دامداران موفق به 
فروش دام خود نمي ش��وند و آن را به دامداري خود 
باز مي گردانند. اين فعال اقتصادي با اشاره به قيمت 
انواع بره در ميادين عمده گوشت، تصريح كرد: بره نر 
كشتاري كيلويي ۶۱ هزار تومان و بره نر ريز كيلويي 
۵۸ هزار تومان و لاش��ه ۳ س��اله كيلويي ۱۲۰ هزار 
تومان خريد و فروش مي شود. به گفته رييس مجمع 
صادركنندگان دام زنده كشور، شركت پشتيباني امور 
دام در حجم بالاي گوشت ذخيره كرده است و اگر نرخ 
گوشت افزايش يافت مي تواند براي تنظيم بازار آن 
را عرضه كن��د. پوريان عدد ۳۰۰ هزار راس دام براي 
صادرات را قابل توجه ندانست و افزود: خشكسالي، 
كمبود آب و نهاده هاي دامي فشار بر روي دامداران 
دام سبك را افزايش داده است به خصوص دامداران 
استان هاي جنوبي كشور. بنابراين صادرات مي تواند 
تنفسي براي اين دامداران محسوب شود. اين فعال 
اقتصادي با بيان اينكه افكار عمومي همراه صادرات 
نيس��ت، افزود: مافياي عرضه گوشت مي خواهند با 
جوسازي عليه صادرات افكار عمومي را به نفع خود 
تغيير بدهند. هدف از صادرات نفع ش��خصي افراد 
نيست بلكه توجه به پويايي اقتصاد دامداران است. 
بوروكراسي صادرات و دخالت هاي زياد در اين بخش 
روند صادرات را دشوار كرده و مانع تسهيل خروج دام 
از كشور شده اس��ت. وي قيمت واردات لاشه بدون 
دنبه را ۴ دلار و ۵۰ سنت عنوان كرد و افزود: كساني 
كه مي خواهند صادرات دام متوقف شود مي خواهند 
قيمت گوش��ت را در بازار داخلي ب��ه كيلويي ۲۰۰ 
هزار تومان برسانند، ۲۰۰ هزار تومان معادل ۶ دلار 
است. بنابراين اين افراد مي خواهند مهندسي شده با 
افزايش نرخ گوشت داخلي، وارادات آن را توجيه پذير 
جلوه دهند. اين در حالي است كه جمعيت دام كشور 
۶۱ ميليون راس است. بنا به اظهارات پوريان، قيمت 
گوش��ت در ميادين هنوز به كيلويي ۶۱ هزار تومان 
نرسيده است )قيمتي كه دولت براي آنها مشخص 
كرده اس��ت( دليل اين مس��اله هم بالا بودن عرضه 
دام در كش��ور اس��ت. بيماري كرون��ا باعث كاهش 
پرمصرف ها شده است و دام زيادي در دست دامداران 
مانده و آنها را گرفتار كرد. رييس شوراي تامين دام 
كشور در پايان خاطرنشان كرد: برخي مافياي عرضه 
گوشت به دنبال به جلو رفتن قيمت ها هستند اين در 
حالي است قيمت دام در دامداري ها افزايش نداشته 
است اما در قصابي ها شاهد تغييرات هفته اي قيمت ها 
هستيم. كشتارگاه ها و افرادي كه از حراج كردن دام 
توسط دامداران بيشترين سود را بردند مي خواهند 
قيمت گوشت داخلي افزايش پيدا كند تا واردات را 
توجيه پذير جلوه دهند و توليد را در كشور فلج كنند.

واردات واكسن
به ۱۵۵ ميليون دُز رسيد

سخنگوي گمرك گفت: با ورود محموله نود و سوم 
واكسن، به ميزان دو ميليون و ۲۰۴ هزار دُز با نشان 
آسترازنكا، اهدايي كشور اسپانيا، ميزان واكسن هاي 
وارده به كشور به ۱۵۴ميليون و ۹۷۵هزار و ۳۰۸دُز 
رسيد. سيد روح الله لطيفي، گفت: محموله هاي ۹۱، 
۹۰ و ۹۲ واكسن آسترازنكا نيز طي چند روز گذشته 
به ميزان ۱۹۳هزار دُز از يونان و دو محموله ۳۵هزار 
دُزي از ژاپن وارد كشور شده بود كه با ورود محموله 
دو ميليون و ۲۰۴ هزار دُزي واكس��ن آسترازنكا در 
صبح امروز از كشور اسپانيا، واكسن هاي آسترازنكاي 
وارده به ۱۵ميليون و ۷۵۴ هزار و ۶۱۰دُز از ابتداي 
فراگيري كرونا تاكنون رس��يده اس��ت. وي افزود: 
محموله جديد با حضو س��فير اسپانيا در تهران و با 
حضور مدي��ران گمرك، به صورت حمل يكس��ره 
تحويل مقامات وزارت بهداش��ت ش��د. لطيفي در 
خصوص واردات ساير نام هاي تجاري واكسن كرونا 
گفت: واكسن هاي سينوفارم به ميزان ۱۳۴ميليون 
و چهار هزار و ۴۹۸دُز، اس��پوتنيك چهار ميليون و 
۹۱هزار و ۲۰۰دُز و باهارات يك ميليون و ۱۲۵هزار 
دُز از مس��ير فرودگاه امام )ره( وارد كش��ور شد و به 

صورت حمل يكسره و بدون توقف ترخيص شد.

هر شاخه گل براي روز مادر چند؟
ايسنا  |قيمت هر شاخه گل رز ۴۰ تا ۴۵ هزار تومان، 
نرگس ۱۰ تا ۲۵ هزار توم��ان، داودي۴۰ تا ۵۰ هزار 
تومان، مري��م ۲۵هزار تومان، آلس��ترومريا ۲۵هزار 
تومان، قرنفل ۴۵ هزار تومان و آنتوريوم ۴۰ هزار تومان 
است. با نزديك شدن به روز مادر تمايل به خريد گل و 
گياه نيز بيشتر مي شود و بازار آن رونق مي گيرد. اما در 
حال حاضر قيمت گل در بازار چقدر است؟ بر اساس 
مشاهدات ميداني از گلفروشي هاي سطح شهر تهران 
قيمت هر شاخه گل رز ۴۰ تا ۴۵ هزار تومان، نرگس ۱۰ 
تا ۲۵ هزار تومان، داودي۴۰ تا ۵۰ هزار تومان، مريم 
۲۵هزار تومان، آلسترومريا ۲۵هزار تومان، قرنفل ۴۵ 
هزار تومان و آنتوريوم ۴۰ هزار تومان اس��ت. گفتني 
است قيمت هاي ذكر شده حدودي بوده و ممكن است 
در برخي مناطق بيشتر يا كمتر باشد. قيمت سبد گل 
نيز بسته به نوع گل و تعداد آن به طور متوسط از ۳۰۰ 

هزار تومان تا چند ميليون تومان قيمت دارد.

پشت پرده اخبار كمبود روغن 
چيست؟

ميانه دي ماه سنديكاي صنايع كنسروسازي در نامه اي 
به رييس جمهوري با اش��اره به اينكه بعد از ارايه لايحه 
بودجه و مباحث اصلاح نرخ ارز براي بعضي از مواداوليه 
وارداتي از جمله روغن خام سويا، سهميه روغن صنايع 
تحت نظر اين سنديكا تحويل نشد و خطوط توليد ۱۶۰ 
واحد صنعتي عضو س��نديكا از جمله برندهاي ملي و 
مطرح كشور يا تعطيل شده اند يا در حال تعطيلي اند، 
در خصوص تعطيلي اي��ن كارخانه ها و بيكاري صدها 
هزار كارگر هش��دار داد و گزارش ها حاكي از ادامه اين 
وضعيت است. طبيعتا اين ماجرا بر ساير توليدكنندگان 
هم تاثير مي گذارد، به طوري كه مثلا دبير انجمن صنفي 
صنايع بيسكوييت، شيريني و شكلات ايران در همين 
مدت از كمبود روغن صنعت، افزايش بيش از دو برابري 
قيمت اين ماده اوليه و كاهش توليد اين محصولات خبر 
داده بود. به گزارش ايسنا، اين شرايط در حالي است كه 
بر اساس آمار رس��مي وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
توليد روغن ساخته شده نباتي در هشت ماهه امسال 
با ۴۰.۸ درصد افزايش ب��ه بيش از يك ميليون و ۳۵۲ 
هزار تن رسيده است. توليد روغن در آبان نيز نسبت به 
مهر نزديك به ۱۱ درصد افزايش داشته است. بر اساس 
نامه دبير س��تاد تنظيم بازار، كارخانه هاي توليدي در 
سال جاري بايد نس��بت به توليد ماهانه ۱۸۰ هزار تن 
روغن كه ۱۲۰ هزار تن در بخش هاي خانوار، ۲۵ هزار 
تن در بخش صن��ف و ۳۵ هزار ت��ن در بخش صنعت 
 خواهد بود، اقدام كنند. بنابراين براساس نياز، توليد در 
هشت ماهه امسال بايد به يك ميليون و ۴۴۰ هزار تن 
مي رس��يد كه تفاوت زيادي با توليد سال جاري ندارد.  
گزارش هاي گمرك نيز حاكي از افزايش وزني و ريالي 
واردات روغن در ۹ ماهه سال جاري است. در اين مدت 
۲۰.۱ ميليون تن كالاي اساسي شامل گندم، جو، 
ذرت، دانه هاي روغني، روغن خام و بخش��ي از دارو 
و تجهيزات پزش��كي به ارزش ۱۱.۱ ميليارد دلار با 
ارز ترجيحي به كشور وارد شده كه روغن خوراكي 
جايگاه دوم را از بين آنها به خود اختصاص داده است. 
بر اين اساس در ۹ ماهه امسال ۱.۵ ميليون تن روغن 
به ارزش دو ميليارد دلار به كش��ور وارد شده كه به 
ترتيب به لحاظ وزني و ارزش��ي ۱۰۲ و ۲۳۱ درصد 
نسبت به مدت مشابه سال قبل افزايش داشته كه 
افزايش ارزش واردات به دليل افزايش قيمت جهاني 
اس��ت. همچنين در اين مدت ۱.۹ ميليون تن دانه 
روغني به ارزش ۱.۳ ميليارد دلار وارد شده كه وزن 
و ارزش آن به ترتيب هش��ت و ۴۷ درصد نسبت به 

مدت مشابه سال قبل افزايش يافته است.

مجلس روز گذشته دو خبر مهم خودرويي مخابره كرد

جنجال واردات گوشي هاي بالاي ۶۰۰  دلار چه بود؟ 

رييس كل سازمان توسعه تجارت ايران اعلام كرد

ماليات ستاني از لاكچري ها

آمار جديد از واردات موبايل 

خبر خوش ارزي براي صادركنندگان

رصد آمارها نشان مي دهد، در پنج ماه نخست سال جاري 
تعداد ۷.۱ ميليون دستگاه گوشي تلفن همراه به ارزش 
۱.۱۹ ميليارد يورو وارد كشور شده كه از اين ميزان ۶.۶ 
ميليون دس��تگاه كمتر از ۳۰۰ يورو ارزش داش��ته اند. 
طبق آماري كه مهرداد جمال ارونقي معاون فني سابق 
گمرك اعلام كرده، در پنج ماهه ابتدايي سال جاري ۷.۱ 
ميليون دستگاه گوشي موبايل به ارزش ۱.۱۹ ميليارد 
يورو وارد ايران شده كه از اين ميزان ۶.۶ ميليون دستگاه 
كمتر از ۳۰۰ يورو ارزش داشته است. در اين بين سهم 
گوشي هاي كمتر از ۱۵۰ يورو، ۴.۴ ميليون دستگاه بوده 
كه ۶۲ درصد در تامين نياز بازار سهم داشته است، ارزش 
اين گوش��ي ها ۳۸۰ ميليون يورو و مصرف ارزي آن ۳۲ 
درصد از كل ارز براي واردات گوش��ي در اين دوره است. 
در مورد گوشي هاي ۳۰۰ يورو به بالا نيز حدود ۵۰۰ هزار 
دس��تگاه در پنج ماه اول امسال وارد شده كه فقط هفت 
درصد نياز بازار را تامين مي كند و ارزش مجموع آن ۳۶۰ 
ميليون يورو بوده است. به عبارتي گوشي هاي بالاي ۳۰۰ 
يورو حدود ۳۰ درصد منابع ارزي خرج شده براي گوشي 
را به خود اختصاص داده است. اما در سال ۱۳۹۹ مجموع 
واردات گوش��ي ۱۵.۶ ميليون دس��تگاه به ارزش ۲.۴۷ 
ميليارد دلار بوده است. از گوشي هاي وارداتي پارسال، 
بيش از ۱۴.۶ ميليون دستگاه زير ۳۰۰ يورو ارزش داشته 
و سهم تامين بازار آنها حدود ۹۶ درصد است. از اين تعداد 
۹.۸ ميليون دستگاه مربوط به گوشي هاي با ارزش كمتر 
از ۱۵۰ يورو اس��ت كه سهم آنها از تامين بازار ۶۳ درصد 

و ارزش واردات اين قبيل گوشي ها حدود ۸۲۰ ميليون 
يورو بوده كه در مجموع ۳۳ درصد ارزش واردات گوشي 
در سال گذشته را در برمي گيرد.  سهم گوشي هاي بالاي 
۳۰۰ يورو در سال گذشته نيز حدود ۹۰۰ هزار دستگاه 
بوده كه فقط شش درصد نياز بازار را تامين كرده است كه 
ارزش مجموع آن به حدود ۷۰۰ ميليون يورو مي رسد، 
مجموع ارز مصرفي اين گوشي ها حدود ۲۹درصد بوده 
است. بر اساس اين گزارش، در سال ۱۳۹۸ نيز مجموع 

واردات گوشي ۱۵ ميليون دستگاه به ارزش ۲.۴۳ ميليون 
يورو گزارش ش��ده بود كه بيش از ۱۴ ميليون دستگاه 
كمتر از ۳۰۰ يورو بوده اس��ت. سهم گوشي هاي بالاي 
۳۰۰ يورو به يك ميليون و ۳۰۰ هزار دستگاه مي رسد 
كه ۹ درصد سهم بازار را در اختيار داشته است، در سال 
مورد بررسي، ارزش گوشي هاي بالاي ۳۰۰ يورو حدود 
۸۴۰ ميليون يورو از مجموع واردات بوده كه ۳۶ درصد 
مصرف ارزي را به خود اختصاص داده است. البته مقدسي 

رييس كل گمرك ايران و عسگري سرپرست معاون فني 
گمرك به تازگي در جمع نمايندگان بخش خصوصي در 
اتاق بازرگاني حاضر شدند، از اين جلسه خبري به نقل 
از رييس كل گمرك ايران منتشر شد مبني بر اينكه در 
س��ال آينده واردات گوشي هاي بالاي ۶۰۰ دلار ممنوع 
خواهد بود. انتشار چنين خبري آن هم زماني كه هنوز 
در بودجه س��ال آينده چنين مصوبه اي وجود نداشته، 
مي توانس��ت بازار موبايل را تحت تاثير قرار دهد. البته 
چند س��اعت بعد گمرك ايران اين خبر را تكذيب كرد. 
سخنگوي گمرك در اين باره گفت: ضمن تكذيب اخبار 
منتشره در ممنوعيت يا محدوديت يا هرگونه تغيير در 
نحوه واردات تلفن همراه، در اين جلس��ه، آقاي دكتر 
مقدسي تاكيد كرده كه واردات خودرو و موبايل هاي 
با ارزش بيش از ۶۰۰ دلار، به سياس��ت هاي تجاري و 
بازرگاني كشور وابسته است و گمرك تابع سياست هاي 
ساير سازمان هاي سياست گذار و مصوبات مجلس در 
خصوص واردات اين كالاها در بودجه سال آينده است 
تا هر آنچه مصوب شده و به گمرك براي اجرا ابلاغ كنند 
را انجام دهد. در حال حاضر براي گوش��ي هاي تلفن 
همراه با ارزش بالاي ۶۰۰ دلار حقوق ورودي با ماخذ 
۱۲ درصد اعمال مي شود و كماكان روند واردات ادامه 
دارد و منعي براي ورود آن وجود ندارد، ضمنا در متن 
لايحه بودجه كه در مجلس شوراي اسلامي در دست 
رسيدگي است، در زمينه محدوديت، ممنوعيت يا تغيير 

ماخذ و تعرفه ها تصميمي اتخاذ نشده است.

رييس كل سازمان توسعه تجارت ايران خبر داد: براساس 
اين مصوبات بخشي از مشكلات مربوط به تعهدات ارزي 
صادركنندگان بعد از سه سال بلاتكليفي حل مي شود. 
عليرضا پيمان پاك با اشاره به مصوبات پيشنهادي كميته 
اقدام ارزي كه در كميته ماده ۲چهاردهمين جلسه شوراي 
هماهنگي اقتصادي مصوب شده است، گفت: براساس 
اين مصوبات بخشي از مشكلات مربوط به تعهدات ارزي 
صادركنندگان بعد از سه سال بلاتكليفي حل مي شود.  
به گزارش س��ازمان توسعه تجارت ايران، وي با بيان اين 
خبر افزود: صادركنندگان به مقصد كش��ورهاي عراق و 
افغانستان در بازه زماني ۲۲ فروردين ماه ۱۳۹۷ لغايت ۱۶ 
مرداد ماه ۱۳۹۷ كه تاكنون اطلاعات پروانه هاي صادراتي 
خود را در سامانه جامع تجارت ثبت نكرده اند، تا پايان سال 
۱۴۰۰ مهلت خواهند داشت تا نسبت به ثبت اطلاعات 

در س��امانه جامع تجارت اقدام كنند.  وي گفت: به ساير 
صادركنندگان سال ۱۳۹۷ به غير از صادركنندگان مندرج 
در بند مذكور )بند۱(، تا پايان سال جاري مهلت داده شد 
با مراجعه به سازمان توس��عه تجارت و ارايه درخواست 
همراه با مستندات و با تأييد مراتب توسط كميته مربوطه، 
نسبت به ارتقاي بازگشت ارز به چرخه اقتصادي تسريع 
كنند.  پيمان پاك افزود: صادركنندگاني كه نس��بت به 
فروش ريالي كالاهاي صادراتي خود به ساير كشورها غير 
از عراق و افغانستان در بازه زماني ۲۲ فروردين ماه ۱۳۹۷ 
لغايت ۱۶ مرداد ماه ۱۳۹۷ اقدام كرده اند، مي توانند پس 
از ارايه مستندات به دبيرخانه كميته اقدام ارزي با تأييد 
كميته و ثبت اطلاعات فروش ريالي خود در سامانه جامع 
تجارت، متناسب با ثبت صورت گرفته، نسبت به ايفاي 
تعهدات خود اقدام كنند.  وي ادامه داد: صادركنندگان 

س��ال هاي ۱۳۹۸ و ۱۳۹۹، تا پايان سال ۱۴۰۰ مجازند 
به منظور ارتقاي درصد برگشت ارز به چرخه اقتصادي 
با يك يا تركيبي از روش هاي متنوع تعيين ش��ده و رفع 
محدوديت هاي مربوطه تسريع و اقدام كنند.   پيمان پاك 
افزود: صادركنندگان داراي تعهدات ارزي س��ال ۱۳۹۷ 
كه قبل از ابلاغ فهرست اولويت هاي كالايي وزارت صمت 
ب��راي واردات در مقابل صادرات اقدام به ثبت س��فارش 
كرده باش��ند، در صورت ارايه درخواست و مستندات به 
دبيرخانه كميته اقدام ارزي مس��تقر در سازمان توسعه 
تجارت و با تأييد كميته، مجاز به ايفاي تعهدات ارزي از 
محل صادرات سال ياد شده به ميزان تعهدات ارزي ايفاء 
نشده سال ۱۳۹۷ هستند.  وي ادامه داد: در راستاي رفع 
مشكلات صادركنندگان داراي تعهدات ارزي ايفا نشده 
كمتر از پنج هزار يورو، اين دسته از صادركنندگان تا تاريخ 

ابلاغ اين مصوبه )۲۸ دي ماه ۱۴۰۰(، از رفع تعهدات ارزي 
تا مبلغ مذكور معاف هستند.   معاون وزير صمت گفت: 
فروش ريالي كالاهاي صادركنندگان كالا به كشور عراق 
به منظور بازس��ازي عتبات عاليات )طرف قرارداد ستاد 
بازسازي عتبات عاليات يا شركت هاي مورد تأييد ستاد( 
به ميزان مورد تأييد س��تاد عتبات و كميته اقدام ارزي با 
ثبت اطلاعات مربوطه در س��امانه جامع تجارت و انجام 
اقدامات لازم، مشمول رفع تعهدات ارزي صادراتي مي شود.  
پيمان پاك افزود: در مواردي كه واگذاري و فروش پروانه 
صادراتي به واردكنندگان، منجر به انتق��ال ارز و واردات 
نشده باش��د، پس از طرح موضوع در كميته اقدام ارزي، 
تأييد آن و با اعلام مراتب به سازمان امور مالياتي به منظور 
اقدامات مقتضي، در مقابل ايجاد تعهد ارزي متناظر براي 

صادركننده، از تعهدات ارزي واردكننده كسر مي شود.

استاندار تهران در بازديد از بهمن موتور:
رشد بخش خصوصي در

دوران تحريم قابل تمجيد است

استاندار تهران در جريان بازديد از شركت بهمن موتور 
گفت: به نمايندگي از دولت در چارچوب ظرفيت هاي 
قانوني در خدمت ش��ركت گروه بهم��ن خواهيم بود و 
بيش از گذش��ته به شكوفا ش��دن اين بخش از صنعت 
خودروسازي كمك خواهيم كرد.  در بازديد چهارشنبه، 
محسن منصوري اس��تاندار تهران را وحيد گلي كاني 
سرپرس��ت فرمانداري شهرس��تان قدس، حق وردي 
نماينده شهريار و جمعي از معاونين و مديران و روساي 
س��ازمان هاي صنعت، معدن و تجارت استان همراهي 
مي كردند.  محسن منصوري استاندار تهران با تاكيد بر 
اينكه گروه بهمن از گروه هاي پيشتاز عرصه خودروسازي 
است، گفت: خودروسازي بهمن توليدات فاخري دارد و 
مجموعه به لحاظ علمي و صنعتي و هم به لحاظ دانش 
فني، تخصصي و نيروي انساني سرمايه قابل توجهي دارد. 
وي با تاكيد بر اينكه اگر پشتيباني و حمايت مسوولان 
به كمك اين بخش توليدي بيايد به نظر مي رس��د در 
كوتاه مدت يك جهش بس��يار خوبي را در حوزه توليد 
خودرو خواهند داشت.  استاندار تهران با اشاره به اهميت 
اشتغالزايي گروه بهمن و خصوصا شركت بهمن موتور 
براي مردم ش��هر قدس گفت: اينك��ه در زمان تحريم 
اين گونه ايجاد ظرفيت هاي عظيم و فعاليت ها در يك 
شركت خصوصي انجام شده نشان از توجه خاص و حضور 
موفق بخش خصوصي در صنعت خودرو دارد و حاصل 
آن توليد با كيفيت خواهد بود.  حسين حق وردي نماينده 
مردم ش��هر قدس و شهريار نيز در اين بازديد با اشاره به 
نقش صنعت در اشتغال منطقه گفت: بايد قوانين دست 
و پا گير صنعت در جهت كمك به توسعه تصحيح شود 
و در اين زمينه گرفتار سازمان هاي مختلفي هستيم كه 
هر كدام از ديدگاه خود توس��عه صنعت را دچار مشكل 
مي كنند.  وي افزود: بايد به صورتي حركت كنيم كه ياور 
و همراه در توسعه صنعتي باشيم نه اينكه تا ببينيم يك 
واحدي در حال توسعه است انواع الزامات و محدوديت ها 
را براي آنان ايجاد كنيم.  شركت بهمن موتور امسال تنها 
خط suv كشور را با سرمايه گذاري ۱۰۰ ميليون دلار 
ايجاد كرده كه ش��امل پرس هاي بدنه و خطوط رنگ با 

پيشرفته ترين دستگاه هاي روز دنيا بوده است.
گ��روه بهمن ب��ا حمايت قطعه س��ازان متخصص 
داخلي توانس��ته سهم مناس��بي از داخلي سازي 
قطعات خودروهاي خود را انجام دهد و اش��تغال 
غيرمستقيم نيز در اين زمينه ايجاد كند. همچنين 
اين ش��ركت توليد فيدليتي و ديگنيتي پرستيژ، 
س��دان رس��پكت، خودروي كار اين��رودز و يك 

خودروي برقي را در برنامه توليد دارد.
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خبرروز

بيش از ۲ ميليون دز واكسن آسترازنكا وارد كشور شد
سرپرست روابط عمومي و اطلاع رساني وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي از ورود محموله اهدايي واكسن آسترازنكا از اسپانيا 
به ايران به ميزان ۲ ميليون و ۲۰۴ هزار دز خبر داد. محمد هاشمي گفت: محموله اهدايي واكسن آسترازنكا از اسپانيا به ميزان ۲ 
ميليون و ۲۰۴ هزار دز صبح چهارشنبه ۲۹ دي ماه وارد فرودگاه امام خميني)ره( و در گمرك فرودگاه تحويل وزارت بهداشت شد. 
او ادامه داد: هدف اصلي اهداي اين محموله، واكسيناسيون اتباع افغان در ايران است. البته جمهوري اسلامي ايران واكسيناسيون 
اتباع افغان را از مدت ها قبل شروع كرده است. سرپرست روابط عمومي و اطلاع رساني وزارت بهداشت افزود: تاكنون در ايران نزديك 

به ۴ ميليون دز واكسن به اتباع افغان تزريق شده است. ارزش اين محموله در حدود ۱۰ ميليون دلار است.

ادامهازصفحهاول

به ياد آتش نشانان پلاسكو
 همانط��ور كه تاكنون نبوده. مگر س��اختمان 
علاءالدين كه بارها و بارها از سوي آتش نشاني 
نا ايمن شناس��ايي ش��ده و حتي با س��اخت و 
س��از غيرمجاز بر روي پشت بام مخاطره آميز 
بودن را چند برابر كرده، تعطيل ش��ده است؟ 
س��اختماني با آن عظم��ت، البته ك��ه تعداد 
افرادي كه در آن س��اختمان رفت و آمد دارند 
خيلي بيش��تر از افرادي است كه در حادثه 5 
سال پيش در س��اختمان پلاسكو بودند. حال 
اگر حادثه اي در اين ساختمان رخ بدهد، قرار 
اس��ت منتظر چه فاجعه اي باشيم. قراراست 
اين بار چند آتش نش��ان، چند م��رد، چند زن 
و بچه و چند انس��ان بي گناه ديگر را از دست 

بدهيم؟ 
5 سال از آن حادثه تلخ از آن روز شوم گذشته 
اس��ت. براي خيلي از آنها كه عزيزانشان را در 
اين حادثه از دس��ت دادند، اگر 5۰ س��ال هم 
بگذرد اين داغ از بين نمي رود. اما فراموش��ي 
انگار مختص مسوولاني است كه هر بار بعد از 
هر حادثه چه وعده ها كه نمي دهند و در اندك 
زمان��ي هر آنچه را كه اتف��اق افتاده و هر آنچه 
را كه وعده داده اند به راحت��ي از ياد مي برند. 
حالا س��اختمان تازه اي جاي پلاسكو قديمي 
را گرفته است. حالا ديگر از آن روز و آن اتفاق 
اثري در چهارراه اس��تانبول نيس��ت. اما هنوز 
هم اگر در اين خيابان عميق نفس بكشي، بوي 
آتش و دود را احساس مي كني. هنوز هم شايد 
مادري، همس��ري، برادري، پدري، رفيقي يا 
كودك��ي از آن خيابان كه مي گذرد، خاكش با 
اشك هاي بي صدا  تر شود. روز كه آن ساختمان 
بزرگ آوار ش��د، دل هاي خيلي ها زير آن آوار 
براي هميش��ه مدفون ماند. خيلي از ما سر از 
خاك پلاسكو برنداشتيم، خيلي از ما تا روزها 
به هر آتش نشاني كه در شهرمان مي شناختيم 
مي رفتي��م و به ي��اد جان باختگان پلاس��كو 
شمع روش��ن مي كرديم. گل مي گذاشتيم، با 
آتش نشان هاي ماتم گرفته شهر ابراز همدردي 
مي كرديم. اصلا انگار تمام آنها كه رفته بودند، 
تكه اي از ج��ان ما بودند، انگار پدري، برادري، 
همسري، فرزندي، يا دوستي را از دست داده 
بوديم. اين داغ مثل خيلي از داغ هاي ديگر كه 
در نتيج��ه اهمال كاري ه��ا و بي تدبيري ها بر 
دل هايمان نشسته هنوز تازه است. مثل رفتن 
آن چند صد هزار نف��ري كه به خاطر كرونا به 
خاطر نبود واكس��ن جان عزيزشان را از دست 
دادن��د و اين بار هر كدام از م��ا واقعا عزيزي را 
بدرقه ديار باق��ي كرديم. مثل اتفاقي كه براي 
پرواز 75۲ رخ داد، مثل.... هر كدام از اين داغ ها 
حفره اي عميق را در وجودمان ايجاد كرده كه 
هيچگاه پر نمي شود. آتش نشانان عزيز روحتان 

شاد و يادتان تا هميشه گرامي است.

رويداد

در تقويم رس��مي كشور ۲۹ دي ماه روز ملي هواي پاك 
نامگذاري ش��ده است. اما سال هاس��ت كه ديگر تعداد 
روزه��اي پاك نه تنها تهران كه اغلب كلان ش��هرهاي 
ايران از تعداد انگش��تان دو دست بيشتر نمي شود و اين 
يعني گرفتار شدن در آلودگي هوايي كه دست از سر ما بر 
نمي دارد. دلايل آلودگي هوا هم كه هر از گاهي شايد تغيير 
كند اما در اكثر مواقع به دليل بي توجهي به فاصله صنايع با 
شهرها، استفاده از سوخت هاي غير استاندارد در صنايع 
يا حتي اتومبيل ها و... اس��ت. اتفاقي كه طي سال هاي 
اخير باعث شده تا تهران رتبه ششم آلوده ترين شهر غرب 
 آسيا را به خود اختصاص دهد. اما كاش همه چيز به اين 
رتبه بندي ها خلاصه مي شد. اما آنچه در اين بين اصلا 
اهميت ندارد، جان انسان هايي است كه با اين آلودگي 
هوا به خطر مي افتد. افزايش بيماري هاي قلبي و ريوي، 
افزايش س��رطان ها، افزايش س��قط جنين و... همه از 
اتفاقاتي اس��ت كه آلودگي هوا يك��ي از دلايل به وقوع 
پيوستن آن است. اما قانون هواي پاك هم كه سال هاست 
بالا اس��تفاده باقي مانده و البته باز هم كسي نيست كه 
همت كند و باعث و باني اجرايي شدن كامل و دقيق اين 
قانون شود. همانطور كه خيلي از قوانين ديگركه تصويب 
شده اند اما ضمانت اجرايي لازم را ندارند. قانون هواي پاك 
هم هنوز ضمانت اجرايي لازم را پيدا نكرده است هر چند 
كه معاون محيط زيست انسان سازمان حفاظت محيط 
زيست از اختصاص هزار ميليارد تومان اعتبار براي رفع 

آلايندگي صنايع خبر داده است.

    طراحي سامانه جامع صنايع
معاون محيط زيس��ت انس��اني س��ازمان حفاظت 
محيط زيست گفت: هزار ميليارد تومان از صندوق 

ملي محيط زيس��ت در اختيار صنايع قرار گرفته تا 
نسبت به رفع آلايندگي اقدام كنند. مسعود تجريشي 
افزود: س��ازمان حفاظت محيط زيست يك سامانه 
جامع طراحي ك��رده و اطلاعات ١۶٠ هزار صنعت، 
خدمات و معادن در آن ثبت ش��ده و بر اين وضعيت 
آلايندگي آنها مشخص شده اس��ت. او درباره شعار 
س��الروز هواي پاك با عنوان »ه��وا ي پاك، حقوق 
عامه، اراده ملي« گفت: اين شعار نشان مي دهد كه 
هواي پاك حق عامه اس��ت و اينكه دولت قصد دارد 
اقدامات در اين راه را به عمل تبديل كند تا ش��اهد 
بهبود هوا باش��يم. معاون سازمان حفاظت محيط 
زيس��ت تاكيد كرد: به رغم اينكه رييس جمهوري 
ش��عار محيط زيس��تي نداد اما اقداماتي كه انجام 
مي دهد نشان دهنده اين اس��ت كه محيط زيست 
دغدغه دولت است. تجريش��ي در ادامه به وضعيت 
هوا در برخي كلان شهر ها اشاره كرد و گفت: هواي 
تهران در سال هاي ٩٨ و ٩٩ و جاري به ترتيب 5، ١5 
و ۶ روز ناسالم بوده كه نشان مي دهد تغيير چنداني 
نداشته، يعني نه زياد بود و نه زياد خوب شده است. 

او افزود: اما هواي ش��هري مانند اراك بدتر شده كه 
آمارها نش��ان مي دهد نسبت به سه سال قبل چهار 
برابر آلوده تر شده است. اهواز هم در سه سال گذشته 
٢٣، ۴٩ و ٣5 روز هواي ناس��الم داشته است. كرج و 
اراك شهرهايي هستند كه وضعيت هواي آنها بهبود 
نيافته است. تجريشي به قانون هواي پاك اشاره كرد 
و گفت: منابع متحرك اصلي تري��ن منابع آلاينده 
هس��تند كه در قانون هواي پاك به اسقاط و از رده 
خارج كردن خودروها يك س��ن خاص تاكيد شده 
بود اما بنا به دلايلي ديگر اين بند وجود ندارد كه اگر 

به همين روال ادامه يابد س��ال هاي آينده وضعيت 
بدتر خواهد شد. س��الانه يك ميليون خودرو توليد 
و وارد خيابان ها مي شود كه سال به سال فرسوده تر 
مي شوند، بنابراين بايد براي آنها برنامه داشته باشيم. 
معاون سازمان حفاظت محيط زيس��ت ادامه داد: 
زمان��ي كه قانون ه��واي پاك تصويب ش��د يكي از 
قوانين مترقي بود و در زمان عادي نوشته شد، يعني 
تا حدودي تحريم داش��تيم اما فرض بر اين بود كه 
شرايط بهتر مي شود، بنابراين به توان مالي، توان فني 
و زمان توجه نكرديم از اين رو نتوانستيم به برخي از 

دستاوردها برسيم. 
تجريش��ي اظه��ار داش��ت: س��ازمان حفاظ��ت 
محيط زيس��ت براي بهبود وضعيت آلودگي هوا با 
كنسرسيوم دانشگاه هاي برتر قرارداد بست و سياهه 
انتشار ٩ كلان شهر را تهيه كرد و بر اساس اين سياهه 
۶٢ اقدام يا احكام را مش��خص كرد كه ٢٧ مورد به 
منابع آلاينده برمي گردد. او گفت: قرار اس��ت براي 
اجراي اين احكام قرارگاهي در وزارت كشور تشكيل 
شود تا منابع مورد نياز و زمان اجرا تامين و مشخص 
ش��ود، يعني قرار شد اين اعتبار از محل بودجه هاي 
سنواتي و جرايم زيست محيطي در قالب يك برنامه 

تامين شود و از سال آينده آغاز شود. 
معاون س��ازمان حفاظ��ت محيط زيس��ت افزود: 
همچنين با كم��ك صندوق ملي محيط زيس��ت 
آلايندگي هاي صنايع را به ٢٠ فرايند آلودگي تقسيم 
كرديم و تاكنون قرارداد ١٢ مورد را با كنسرس��يوم 
دانشگاه هاي برتر بسته ايم و فاز اول آن به پايان رسيده 
كه اميدواريم فاز دوم نيز به زودي آغاز شود تا شاهد 

رفع آلايندگي صنايع باشيم.

اختصاص هزار ميليارد تومان براي رفع آلايندگي صنايع
رويخطخبر

۷ ميليون روستايي و عشاير بيمه نيستند
مديرعامل صندوق بيمه اجتماعي كش��اورزان، 
روس��تاييان و عش��اير گفت: ح��دود 7 ميليون 
نف��ر از جامعه هدف اين صندوق، بيمه نيس��تند. 
بيت الله برقراري، به رون��د اجراي طرح ملي بيمه 
اجتماع��ي خانواره��اي مح��روم و كم برخوردار 
كشاورزان، روستاييان و عش��اير در كشور اشاره 
كرد و اف��زود: تاكنون ۲ ميليون و ۸5۰ هزار نفر از 
جمعيت هدف صندوق تحت پوش��ش بيمه قرار 
گرفته اند. او با اعلام اينكه در حدود 7 ميليون نفر از 
جمعيت هدف صندوق بيمه اجتماعي كشاورزان، 
روستاييان و عشاير كشور فاقد بيمه هستند، گفت: 
صندوق بيمه اجتماعي كشاورزان، روستاييان و 
عشاير اختياري است و از همين رو بايد با آگاهي 
رس��اني به جمعيت هدف، آنه��ا را ترغيب كنيم 
تحت پوشش بيمه اجتماعي صندوق قرار بگيرند. 

برقراري ادامه داد: پوشش بيمه اي در قالب طرح 
مل��ي بيمه اجتماع��ي خانوارهاي مح��روم و كم 
برخوردار، از طريق معرفي نهادهاي حمايتي مثل 
كميته امداد و سازمان بهزيستي صورت مي گيرد 
و ما تلاش مي كنيم بر اساس اهدافي كه در برنامه 
توسعه كشور تعريف شده است، نسبت به پوشش 

بيمه اي اين افراد اقدام كنيم.

افزايش ۴۰ درصدي مبتلايان سرپايي كرونا در تهران
معاون درمان ستاد مقابله با كروناي استان تهران 
با اش��اره به افزايش ۳۰ تا ۴۰ درصدي مراجعات 
سرپايي  در تهران نسبت به س��ه هفته گذشته، 
گف��ت: اميك��رون در تهران هم به س��مت غالب 
شدن مي رود و طبق الگويي كه بررسي كرده ايم، 
نزديك به ۴5 ت��ا 5۰ درصد موارد ابتلا در تهران 

اُميكرون است. 
دكتر نادر توكلي درباره وضعيت كرونا در تهران، 
گفت: در وضعيت بستري ناش��ي از كرونا تغيير 
قابل توجهي نداشته ايم. اصل موضوع اين است 
كه اُميكروني ك��ه در تهران و اي��ران در گردش 
اس��ت، تقريبا دارد به سوش غالب بدل مي شود. 
او با بيان اينكه اميكرون در تهران هم به س��مت 
غالب ش��دن مي رود، اف��زود: طب��ق الگويي كه 
بررس��ي كرده ايم، نزديك به ۴5 ت��ا 5۰ درصد 
موارد ابتلا در تهران اُميكرون است. در عين حال 
طبق الگوي هر س��اله كه در اي��ن فصل افزايش 
تعداد بيماران تنفس��ي و عفونت هاي ويروس��ي 
را داش��تيم، امس��ال هم به همين صورت است. 
در عين حال افزاي��ش آماري هم كه در كودكان 
به وي��ژه كودكان زير ۱۰ س��ال داري��م، همين 
موضوع را نشان مي دهد. در كودكان هم ابتلا به 
آنفلوآنزا و اُميكرون تقريبا برابر اس��ت. البته ما از 
نظر صرفه اقتصادي نمي توانيم براي همه تست 
انجام دهيم و بر اين اساس نمي توان آمار دقيقي 
داد. توكلي ب��ا بيان اينكه قطعا بيش��تر افزايش 
ابتلا به كرونا در حوزه سرپايي خواهد بود، ادامه 
داد: به طوري كه بيماران، بيماراني هس��تند كه 
عمدتا بيماران بدحالي نيس��تند. منتها نكته اي 
كه وج��ود دارد و منجر به اميدواري ش��ده، اين 
است كه بالاي ۸۰ درصد جمعيت مان واكسينه 
شدند. در عين حال آنچه واكسيناسيون را براي 

مقابله با س��وش اُميكرون تقويت مي كند، انجام 
واكسيناسيون دز بوستر يا دز سوم است. توكلي 
اظهار كرد: در كل مراجعات س��رپايي نسبت به 
دو تا س��ه هفته گذش��ته بين ۳۰ ت��ا ۴۰ درصد 
مراجعات س��رپايي مان افزايش يافته اس��ت، اما 
آمار بستري مان كماكان زير ۱۰۰۰ مورد است. 
بيم��اران بدحال هم بس��يار كم اس��ت و ميزان 
بستري آي سي يو در تهران كمي بيش از ۲۰ نفر 
اس��ت. توكلي در ادامه درباره الزامات بازگشايي 
مدارس و دانش��گاه ها،  گفت: بازگش��ايي قاعدتا 
بايد ب��ا رعاي��ت پروتكل هاي بهداش��تي همراه 
باشد. تهويه مناس��ب بايد در مراكز انجام شود، 
زمان كلاس ها تا حد امكان كوتاه باش��د. ضمن 
اينكه افرادي كه س��ر كلاس حاضر مي ش��وند، 
باي��د پروتكل هايي مانند اس��تفاده از ماس��ك و 
فاصله گ��ذاري را رعاي��ت كنن��د. در عين حال 
همچنان بايد ظرفيت برگزاري مجازي كلاس ها 
نگه داش��ته ش��ود تا اگر با پيكي مواجه شديم، 
بتوانيم شرايط را برگردانيم. او درباره بروز پيك 
شش��م با اُميكرون نيز گفت: به نظر مي رس��د با 
توجه به واكسيناس��يون و در ص��ورت همراهي 
م��ردم در رعاي��ت پروتكل هاي بهداش��تي، اگر 
پيكي با اُميكرون داشته باشيم، خفيف و سرپايي 

خواهد بود.

تعادل|
 آتش نشان ها ش��ايد يكي از بي ادعاترين 
اقش��ار جامعه باشند، كس��اني كه واقعا 
جانشان را كف دست گرفته اند و براي نجات هر كسي از 
آن مايه مي گذارند، به دل آتش مي زنند، زير آوار مدفون 
مي ش��وند، از هيچ خطري ترس��ي ندارند و فقط به اين 
خاطر كه وقتي اين شغل را انتخاب كرده اند، با خود عهد 
كرده اند كه جان ديگ��ران را نجات دهند. خيلي از آنها 
حتي به قيمت از دست دادن جان خود اين وظيفه را به 
انجام مي رسانند، مانند آنها براي نجات ساكنان پلاسكو 
رفتند و هيچگاه بازنگشتند. 5 سال از آن تاريخ مي گذرد 
و حالا در آس��تانه پنجمين س��الگرد فاجعه پلاس��كو 
جمعي از آتش نشانان براي احقاق حقوقشان در مقابل 
ساختمان شوراي شهر تجمع كردند. حقوقي كه البته 
مثل خيلي از اقشار ديگر اين جامعه ناديده گرفته شده 
و آنها را با مشكلات معيشتي مواجه كرده است. بماند كه 
اين قشر حتي به دليل نداشتن لوازم مورد نياز كارشان 
خيلي وقت ها جانشان به خطر مي افتد و باز هم مي توان 
براي اثبات اين حرف به حادثه پلاسكو اشاره كرد، همان 
حادثه اي كه جان ۱۶ آتش نشان جوان را گرفت و افراد 
زيادي را داغدار كرد. اين اتفاق در زماني رخ داد كه رييس 
مجلس كنوني ش��هردار آن دوران ب��ود و از كمبودها و 

مشكلات سازمان آتش نشاني خبر داشت اما...

    اكثر ما در حاشيه شهر زندگي مي كنيم
به گفته آتش نش��انان حاضر در تجمع روز گذش��ته 
مقابل ش��وراي ش��هر، آنها اين بار به دليل مشكلات 
معيشتي و شغلي معترض هستند، اتفاقي كه شايد 
به جرات بتوان گفت، تا به حال از س��وي اين قش��ر 
زحمتكش هيچگاه رخ نداده است. آنها هميشه جان بر 
كف آماده خدمت گزاري به مردم بوده اند، اما حالا ديگر 
فشارهاي اقتصادي تاب تحمل را از آنها گرفته است. 
ساده ترين مطالبه آتش نشانان هم مثل پرستاران، مساله 
س��ختي كارشان اس��ت كه هيچگاه از سوي مسوولان 
جدي گرفته نش��ده است. مگر مي ش��ود، آتش نشان 

باش��ي، جانت در خطر باشد، در ماموريت هايي شركت 
كني كه ممكن اس��ت از آن زنده و سالم بيرون نيايي و 
آن وقت شغلت جزو مشاغل سخت نباشد و سختي كار 

پرداخت نشود. 
محراب، يك آتش نش��ان درباره مش��كلاتي كه او و 
همكارانش با آن دست و پنجه نرم مي كنند، مي گويد: 
حقوق پاي��ه اي كه براي آتش نش��انان تهران بزرگ 
درنظر گرفته اند، باتوجه به اينكه در يك كلان ش��هر 
بزرگ هس��تيم، با تورم فعلي و افزايش قيمت هاي 
لحظه اي، واقعا ناچيز است و مسوولان حقوقي را كه 
در شأن آتش نش��انان باشد را هنوز به آنها اختصاص 
نداده اند. ميانگين دريافتي آتش نشان هاي تهران بين 
هشت و نيم تا نه و نيم ميليون تومان است. به نسبت 
مشاغل ديگر كه حقوق هاي دوازده يا سيزده توماني 
دارند، اين حقوق كم اس��ت و در حق آتش نشان ها با 
اين فشار كاري و استرس  ظلم مي شود. اكثر كاركنان 
آتش نشاني تهران، حومه تهران ساكن هستند و اين 
خود معضل بزرگي اس��ت. در واقع اين يك آس��يب 
اجتماعي است كه نيروهاي آتش نشان خارج از تهران 
سكونت مي كنند و به وقت ضرورت نمي توان از اين 

نيروها استفاده كرد. 
 او مي افزايد: با وجود مديرعاملي كه احساس مي كرديم 
از جنس آتش نشان هاس��ت و خوشحال بوديم كسي 
از جنس آتش نش��ان ها به عنوان مديرعامل س��ازمان 
منصوب شده است، اما متاسفانه در اين چهارسالي كه 
ايشان در اين منصب بودند، اقدامي براي آتش نشانان 
انجام نداده اند. شايد باور نكنيد اما حقوق آتش نشانان در 
اسلام شهر و كرج بيشتر از حقوق آتش نشانان در تهران 
است. با كمترين حقوق سر مي كنيم. البته حقوق مديران 
بالاست. مشكل مسكن هم از مهم ترين خواسته ماست. 
من خودم با ۱۱ سال س��ابقه كار در تهران مستاجرم و 
حقوقم در حدود هفت ميليون تومان است. اين در حالي 
است كه به علت بار گراني مسكن اكثر آتش نشان ها از 
ش��هرهاي اطراف، حتي از قزوين و بومهن هم به اينجا 

مي آيند و نمي توانند در تهران ساكن باشند. 

     حقوق 300 دلاري ما در برابر
 حقوق 3500 دلاري كشورهاي همسايه

حس��ين يكي ديگر از آتش نش��انان ني��ز در اين باره 
مي گوي��د: ت��ورم به حدي ش��ده كه آتش نش��ان ها 
حقوقش��ان را كه مي گيرن��د تا دهم م��اه هم كفاف 
زندگي ش��ان را نمي دهند و بعد از آن مسافركش��ي 
مي كنند و ش��غل دوم دارند. در صورتي كه بايد تمام 
فكر ما معطوف به كارمان باش��د ام��ا اصلا انگيزه اي 
براي نيروها نمانده اس��ت. طوري شده است كه همه 
قبلا عرق اين را داش��تيم كه ۳۰ سال اينجا خدمت 
كنيم، اما الان به شكلي ش��ده است كه همه دوست 
دارند س��ر بيست س��ال از اين ش��غل بيرون بيايند. 
بي انگيزگي آتش نشان ها باعث شده وقتي فرمانده اي 
از عملكردشان سوال مي كند، بگويند ما با چه انگيزه اي 
كار كنيم. مدير فعلي اصلا به فكر معيشت آتش نشانان 
نيست. مديران قبلي از ايشان بهتر بودند. تازه ايشان 
اولين مديري است كه از جنس خود آتش نشاني بوده 
است. او مي افزايد: تا پنج سال پيش حقوق ما ۱۲۰۰ 
دلار بود. درصورتي كه در آس��يا حتي در كشورهاي 
اطراف ايران مانند عراق و افغانستان كمترين حقوق 
آتش نش��انان ۳5۰۰ دلار بوده است. الان حقوق يك 
آتش نشان در تهران هشت ميليون تومان است. يعني 
۲۰۰ يا ۳۰۰ دلار بيش��تر نمي گيريم. اين نيروها در 
حالي كه با جانشان بازي مي كنند، اما با قدرت خريد 
پنج س��ال قبل ش��ان هم فاصله دارند. تمام بچه ها از 
ناحيه زانو، مفاصل، كمر و ريه آسيب ديده اند. چيني 
بند زده ايم. هركدام چند مورد تجربه سخت سقوط از 
ارتفاع و دودگرفتي تا سرحد مرگ داريم. مي خواهيم 
سختي كار به ما تعلق بگيرد. ما مانند پرستاران سختي 

كار نداريم.

    بازمانده از پلاسكو
بهرام، از آتش نش��اناني اس��ت كه خود در عمليات 
پلاس��كو حضور داش��ته، او يكي از افرادي است كه 
در لحظات آخر، از حادثه پلاس��كو نجات پيدا كرده 

است. س��ال هاي بس��ياري را در آتش نشاني تهران 
گذران��ده و تجربيات بس��ياري در اي��ن زمينه دارد. 
درباره مشكلات آتش نشانان مي گويد: همانطور كه 
همه مي دانند، آتش نشاني شغل سختي است و اگر 
با عش��ق به كار همراه نباشد، پيش نمي رود و كسي 
كه دل در گرو نجات جان آدم ها نداشته باشد در اين 
راه دوام نمي آورد. آتش نشاني هم مثل ساير مشاغل 
س��ختي هاي خاص خودش را دارد كه البته چون با 
جان افراد سر و كار دارد ريسك آن چندين برابر است. 
او مهم ترين نكته و دغدغه در ش��غل آتش نشاني را 
قرار گرفتن در دسته مشاغل سخت و زيان آور عنوان 
مي كند و مي افزايد: حتي با وجود چند سال ارفاقي كه 
چند سال است سازمان آتش نشاني داده، اما اين آن 
چيزي نيس��ت كه براي آتش نشانان ارزشمند باشد 
چون اگر كسي تصميم بگيرد با ۲5 سال بازنشست 
شود، آنقدر حق و حقوقش زياد نيست كه به آرامش 
برس��د. درواقع به نظرم بايد به طريقي اين اطمينان 
براي يك آتش نشان ايجاد ش��ود كه اگر بازنشست 
ش��ود مي تواند با حقوق بازنشستگي زندگي خود را 
بگذراند، در حالي كه متاس��فانه اينطور نيست.  او در 
بخش ديگري از س��خنانش به حادثه پلاسكو اشاره 
ك��رده و مي گويد: به صورت كلي اگر بخواهم بگويم، 
يكي از مشكلاتي كه آتش نشانان دارند اين است كه 
بعد از اتفاقي كه در پلاسكو افتاد، افرادي كه مديريت 

آن صحنه را به عهده داشتند ارتقا پيدا كردند. اين در 
بحث مديريت مي تواند يك خطا باشد. چه در عمليات 
اشتباهي صورت گرفته باشد و چه نگرفته باشد و به 
شكست منجر شود، مديريت صحنه نبايد ارتقاء پيدا 
كند. اين يكي از چالش هايي است كه از دغدغه هاي 
برخي آتش نشانان است كه در اين رابطه گلايه دارند. 
فكر مي كنم كه شايد اين موضوع هم دغدغه جمعي از 
آتش نشانان باشد كه چرا در زمان وقوع حادثه پلاسكو 
اين تصميم گيري انجام شد. به نظرم بايد ارتقاهاي 

سازماني ساختار خاص خودش را داشته باشد. 

    مشكلات آتش نشانان را 
در نامه اي به شهردار تهران گفته بودم

از س��وي ديگر رييس كميته منابع انساني شوراي شهر 
تهران اعلام كرد: در مهرماه تمامي مشكلات آتش نشانان 
را طي نامه اي به ش��هردار تهران اعلام كرده بودم. ناصر 
اماني در گفت وگو با ايسنا در واكنش به تجمع آتش نشانان 
در مقابل ساختمان شورا و شهرداري در خيابان بهشت 
گفت: مردادماه به ش��وراي ش��هر آمديم و دو ماه بعد به 
مناس��بت 7 مهرماه از مركز كنترل آتش نش��اني و دو 
ايستگاه آتش نشاني بازديد كرده و ساعت ها پاي صحبت 
پرسنل آتش نشاني نشستم و بعد از آن طي نامه مفصلي به 
شهردار تهران اعلام كردم كه مشكلات آتش نشانان جدي 
است و بايد به آن رسيدگي شود. او با اشاره به ۱۱ خواسته 

آتش نشانان گفت: تمام خواسته هاي آتش نشانان در آن 
نامه مفصل به شهردار تهران بود، اما متأسفانه اتفاقي رخ 
نداد. اماني با بيان اينكه در آن نامه براي شهردار نوشتم 
كه فشار س��نگيني بر روي دوش آتش نشانان و پرسنل 
سازمان قرار دارد، گفت: سازمان آتش نشاني يك سازمان 
شبه نظامي است كه بايد در همه ساعات آماده باش باشند 
و به همين دليل نبايد دغدغه خاطري داشته باشند، اما 
همه آتش نش��انان دغدغه مندند و مش��كل اصلي آنها 
مسكن است چرا كه عمدتا از شهرهاي اطراف به تهران 
مي آيند و ساعت ها درگير ترافيك هستند و همچنين 
آتش نش��انان در مورد بازنشستگي ش��ان نگراني هايي 
دارند و جالب است بدانيد در كل كشور مصوبه مجلس 
در مورد ۲۰ س��اله بودن مشاغل س��خت و زيان آور اجرا 
مي شود، اما در ش��هرداري اين عدد ۲5 سال است چرا 
كه سازمان بازنشستگي ش��هرداري اعلام كرده كه بايد 
پنج سال مابه التفاوت بازنشستگي آتش نشانان توسط 
شهرداري پرداخت شده و تأمين اعتبار شوند. او با بيان 
اينكه همه خواسته هاي آتش نشانان راه حل دارد، گفت: 
به عنوان مسوول كميته منابع انساني شوراي شهر تهران 
پيگير خواسته هاي آتش نشانان هس��تيم و ما در شورا 
و شهرداري موظف هس��تيم كه اين مساله را پيگيري 
كنيم اما برخي از خواس��ته هاي اين افراد بايد از مراجع 
بالاتر پيگيري شود اما اين اطمينان را مي دهيم كه پيگير 

خواسته هايشان هستيم.

گزارش
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اعتراضآتشنشانها
آتش نشاني جزو مشاغل سخت نيست
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